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ani|iv poKion srevnnin pevcev ■ 
dr^Mirku Špacapanu V

49. Cecilijanka v poklon  Lojzetu Bratužu in Pavletu Merkuju

■ M

F oto  S c la u z e ro

In memoriam

Andrej Bratuž

Mirku Špacapanu 
v spomin

Vf jesenski tih i čas... tako poje pesnik s Kra
sa o skorajšnjem koncu ptičke po lovče
vem  strelu. Jesenski čas, ko se narava 

um irja in  listje pada 
z dreves. Čas m e
lanholije in otožno
sti, ki ga tako radi 
opevajo pesniki in 
um etniki sploh.
In v tem  času nas je 
(kot da bi si ga iz
bral) zapustil p rija
telj, p lem en iti član 
naše skupnosti. Uso
da ga je vzela v letih, 
v katerih bi lahko še 
veliko dal vsem  
nam .
Mirko Špacapan je 
odšel od nas. Zapu
stil je ta  svet, v kate
rem  je tako aktivno 
živel in  ustvarjal na 
najrazličnejših  po 
dročjih . Politika in 
ku ltu ra  v javnem  
življenju naše narod
ne skupnosti in  ce
lo tne deželne stvar
nosti nam  najbolje 
pričata o njegovi 
življenjski volji in 
m oči. V zporedno s 
tem  pa je seveda tek
lo njegovo poklicno
delo zdravnika in  v tem  njegova hum ana na
ravnanost.
Z M irkom sem se najprej srečal v šoli, kjer je 
bil moj dijak delno že na nižji srednji šoli, na

to  pa še zlasti na liceju. Mirko je bil po 
značaju živahen, sim patičen, zelo in teligen
ten. Tako je tudi v m ojih predm etih, filozofiji 
in  zgodovini pokazal veliko zanim anja. Rad 
se je tudi poskusil v diskusiji o vprašanjih, ki 
so zlasti prišla na dan v filozofiji oz. v m isel
nem  svetu.
Kasneje sva se srečala na g lasbenem  p o 
dročju, predvsem  v skupnem  delovanju v 
pevskih zborih in  sploh v tem, kar glasbeni 
svet nudi. Nadalje sva se znašla v skupni ak

tivnosti in  p ri
padnosti v sa
m ostojn i slo
venski stranki. 
Politično delo
vanje seveda ni 
vedno idilično, 
m nen ja  se
večkrat krešejo 
in  tud i raz
likujejo. Sam 
sem bil tedaj iz
voljen na
občinski ravni, 
on  pa na pok 
rajinski. Potem 
pa še skupno 

g \  k ^  ' '  I delovanje
I■  - B el ■ deželnem  vod

stvu Slovenske 
skupnosti. 
Hvaležen sem 
m u tud i za vse 
pobude, ki jih 
je sam udejanjil 
v spom in m oje
ga očeta tako 
na slovenski 
kot na širši rav
ni. Pri tem  je bi
la glasba spet 
vodilna n it, ki 

je vse te kulturne manifestacije povezovala. 
Dragi Mirko, naj bo ta kratki zapis ob Tvojem 
prezgodnjem  odhodu topla misel, ki naj Te 
spremlja, nas pa spom inja skozi čas.

m c

Petje spet združilo in seglo do srca

Temna senca žalosti je legla na letošnjo 49. 
pevsko revijo Cecilijanka, ki je ob misli na 
zavetnico petja, sv. Cecilijo, vsakič pravi 
praznik za pevske zbore tostran in onstran še za 

drobec časa obstoječe meje. V petek, 23. novembra 
dopoldne, nas je za vedno zapustil dr. Mirko Špa
capan, ki je med svojimi številnimi dejavnostmi, 
pri katerih se je velikodušno razdajal, namenil po
sebno pozornost glasbi in zborovskemu petju, naj
prej kot pevec, potem pa kot zavzet zborovodja 
MePZ Podgora in Moške pevske skupine Akord, ki 
smo ju seveda pogrešali na letošnji izvedbi prilju
bljene pevske revije. Mirka Špacapana sta se v ime
nu organizatorja, Zveze slovenske katoliške pro
svete, spomnila Miloš Čotar in predsednica ZSKP 
Franka Padovan, ki sta, prvi v soboto, 24., druga pa 
v nedeljo, 25. novembra, zaprosila gledalce, ki so 
polnoštevilno zasedli dvorano KCLB, naj se zbe
rejo v enom inutnem  molku. Nato pa sta oba pou
darila Mirkovo požrtvovalno delo za našo narod
no skupnost, "delo, ki je bilo njegovo življenjsko 
vodilo in se ga je loteval z neverjetno energijo", 
kot je povedal Čotar in med drugim dejal tudi, da 
je "Mirko rad prej naredil, potem govoril, in še to 
čim manj, ker ga je pretirano besedičenje jezilo". 
Zato "želimo, da bi bila njegova zagnanost vsem 
v zgled in da bi z delavnostjo zapolnili praznino,

Obvestilo
Pogreb dr. Mirka Špacapana bo v  so b o 
to, 1. decem bra, ob  10. uri v  cerkvi sv. 
Ignacija na Travniku v  G orici.

Svojci p ro s ijo  vse M irkove p rija te lje , 
naj n am es to  cvetja  d a ru je jo  za zd rav st
v e n o  u s ta n o v o : C e rico t O n lu s  (R azi
sk o v a ln o  sre d išč e  za o n k o lo šk o  
zd rav ljen je ) Abi 08631 - C ab 12300  - 
R ačun  100833768 - C in  W, n as lo v ljen  
n a  C erico t O n lu s, p ri h ra n iln ic i  Banca 
d i C re d ito  C o o p e ra tiv o  d i M a n z a n o , 
sed ež  v V id m u , u lic a  G o rg h i 37. Pri 
n a k a z ilu  n a p iš ite  vaše im e  in  p riim ek , 
n a s lo v  in  d av čn o  štev ilko .

ki jo je pustil", je še dodal. Franka Padovan pa je 
povabila nedeljske poslušalce, "naj se združijo v 
misli nanj, ne v žalosti, on bi tega nikdar ne hotel, 
ampak s hvaležnostjo za vse lepo, kar nam je neu
trudljivo podarjal", in še "nocoj ga po osemnajstih 
letih neprekinjenih nastopov na Cecilijanki ne bo
mo videli na odru, saj so mu sedaj namenjene vse 
lepše harmonije in neskončne melodije večnosti". 
Oba sta tudi izrekla nekaj misli o Cecilijanki, ki je 
po Čotarjevih besedah "še vedno zelo doživeta re
vija. Zborovsko petje ima na Goriškem globoke 
korenine, ki segajo daleč v preteklost, ostaja pa tu
di danes ključna dejavnost kulturnih društev. Na
stop na Cecilijanki pomeni za naše zbore vsakolet
ni izziv, revija pa je "leto za letom ogledalo skozi 
čas in se razvija in spreminja brez obveznih zu
nanjih posegov". Tudi Franka Padovan je naglasi
la priljubljenost Cecilijanke, ki je že zdavnaj pre
segla goriške okvire, saj združuje pevce od Benečije 
do Tržaške, pa še iz Koroške, Slovenije in prijazno 
sprejema v goste italijanske in furlanske zbore. 
Zaustavila se je tudi ob dveh glasbenikih, katerima 
je bila posvečena letošnja izvedba, Lojzetu Bratužu 
ob 70-letnici smrti in Pavletu Merkuju ob 80. 
življenjskem jubileju.

/stran 3 
Iva Koršič
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Evropske tem e - Naše tem e
Stavke v  Franciji in Nemčiji
Prejšnji ted en  je  val stavk železničarjev sočasno  
zajel Nemčijo in Francijo, karje  povzročilo paralizo 
velikega  d e la  s e v e rn e  Evrope, p red v sem  pa 
severnih pristanišč. V težavah so  se  znašli potniki, 
ki s e  redno poslužujejo javnih prevozov, a tudi 
š te v iln e  to v a rn e , ki n e  s k la d išč ijo  su ro v in , 
nam enjen ih  predelavi. Tovarne so  zato  zaradi 
težav z nabavo zapirali celo v Belgiji.
Nič novega pod soncem , bi si m arsikdo mislil. Na 
stavke železničarjev sm o itak vsi navajeni, v Italiji 
š e  posebej. Zadeva naj bi bila tokrat le malo večja 
od tega, kar pri n as  že dobro poznam o. Res je, 
zadevo bi lahko tudi tako ocenili. Če pa jo bolj 
pozorno analiziramo, opazimo, da gre za dve v 
osnovi zelo različni stavki, ki ju družba in tisk  
dokaj različno sprejem ata.
N em ško  s tav k o  n a m re č  po a n k e ti č a s o p is a  
Berliner Zeitung odobrava kar 61% Nemcev in 
87% jih je  m nenja, da strojevodje imajo pravico 
ščititi svoj delovni položaj. Gre za stavko, ki uživa 
iz redno  veliko po d p o ro  m ed p reb iv a ls tv o m , 
čeprav povzroča velike težave. Francoska stavka 
pa, ki si prizadeva zaščititi pravico uslužbencev 
javnih prevozov, da stopijo v pokoj na osnovi njim 
p o s e b n o  n a k lo n je n e  z a k o n o d a je ,  je  ta r č a  
številnih kritik, predvsem  desnice, ki meni, d a je  
to le poskus ob ram be privilegijev državnih oz. 
paradržavnih uslužbencev.
Dve stavki železničarjev torej v dveh pom em bnih 
evropskih državah, ki pa s ta  dejansko odgovor 
na dva različna poskusa reorganizacije socialne 
države.
Država blaginje oz. socialna država, ki sm o jo v 
Evropi dokončno uvedli po drugi svetovni vojni in 
ki nam  je  dolga leta zagotavljala socialni mir, 
ekonom sk i razvoj in b lag o s tan je , s e  n am reč  
močno sprem inja. S taran je  evropske populacije, 
sp re m in ja n je  so c ia ln ih  zah tev , p red v sem  pa 
sp rem in jan je  dela  (potreb  delavcev in zah tev  
d e lo d a ja lc e v , ki si p rizad ev a jo , da  bi o s ta li 
kompetitivni na svetovnih trgih) so  na dlani vseh.

Ko se politiki grejo “zgodovinarje”

Novemu deželnemu 
statutu slabo kaže

urejuje zaposlovanje in trg dela. Ukrepi so  torej 
nujni, učinki ukrepov pa očitno ne zadovoljujejo 
vseh oz. včasih privilegirajo nekatere.
V tej luči si analitiki razlagajo veliko sim patijo do 
stavkajočih v Nemčiji. Dejstvo je, da s e  je  tu v 
zadnjih letih znižala kupna moč posam eznikov in 
da so  sprejetje  socialne in ekonom ske reforme 
blagodejno učinkovale predvsem  na predstavnike 
kapitala, ki so  po ponovnem  zagonu ekonomije 
d o d a tn o  o b o g a te li. S red n ji slo j, d o s e d a n ja  
h rb ten ica  d ružbe, je  pa po sta l revnejši. Prav 
zaradi tega povprečni Nem ec meni, da v sporu 
že le zn išk i s tro je v o d je -n e m šk e  ž e le z n ic e  so  
poviški strojevodjem nujni in upravičeni. Opozorilo 
je  torej jasno: Nemčija in Evropa se  m orata očitno 
čim prej resno spopasti s  problem om  prenizke 
kupne moči srednjega sloja, ki pa je  bistveno višja 
od n aše  kupne moči.
V Franciji izstopa drugačen  problem. Po zmagi 
napo leonsko  odločnega Sarkozyja, želi uradni 
Pariz radikalno sprem eniti delovno zakonodajo 
po principu, več delaš, več zaslužiš. To pomeni 
večja prožnost delovnih pogodb, ki naj bi delavcu 
om ogočile  do d a tn i zaslužek , če  s e  odloči za 
dodatno  delo z naduram i, ki bi bile v bistvu zelo 
m alo o b d av čen e . Delavec, zap o slen  v velikih 
podjetjih, bi s e  tako v določenih obdobjih svoje 
delovne dobe lahko odločil, da dela več, in bi na 
ta  način tudi več zaslužil.
Trenutni spor med javnimi prevozniki in državo 
okrog pokojninske reforme ima torej le simbolično 
v red n o st, sa j je  ekonom sko  n ep o m em b en , a 
sp ro ža  na v sed ržavn i ravni m očno  d e b a to  o 
kulturi de la  in p roduktivnosti. Tega s e  dobro  
zav ed a  tud i vodstvo  s in d ik a ta  CGT, ki g led e  
vprašan ja  zaposlenih v družbah javnega prevoza 
išče sporazum  z vlado, da bi si tako  pridobilo 
b o ljš a  iz h o d iš č a  za  d ru g a  p o m e m b n e jš a  
pogajanja. Sindikalna baza pa dejansko zavrača 
dialog, ker ocenjuje, da bi reform a poslabšala  
njihov pravni s ta tu s . Tudi tu je  sporočilo precej 
jasno . Sindikalnim tehnikom  ljudje ne zaupajo

Če ne bomo znali učinkovito odgovoriti na vse te  
sprem em be, bomo prvič po koncu druge svetovne 
vojne novim generacijam  nudili nižji življenjski 
standard , kot ga uživamo mi danes. Zato se  vse 
nacionalne vlade bolj ali manj direktno spopadajo 
z reševan jem  prob lem a pokojninskih reform , 
socialnega skrbstva in pa reforme zakonodaje, ki

v e č  in k a te g o r ič n o  z a v ra č a jo  p o g a ja n ja  o 
sprem em bi pridobljenih pravic.
Glede na dejstvo, da bo vlada pri svojih stališčih 
vztrajala, bodo na sindikalnem področju naslednji 
m eseci precej vroči.

Peter Čemic

Ob dogajanjih v poslanski zbornici

SSk je nujno potrebna!

D ogajanje v poslanski 
zbornici, ko so 
nekateri poslanci 

Demokratske stranke in 
predsednik ustavne komisije 
Luciano Violante predlagali, 
da se iz osnutka novega 
statuta FJK črta štirijezični 
naziv naše dežele, ponovno 
dokazuje, da Slovenci 
absolutno potrebujemo svojo 
stranko, ki očitno edina izraža 
avtentična pričakovanja 
Slovencev v Italiji.
Naravnost pretresljivo pa je, 
da se okoli protimanjšinskih 
stališč poenotijo poslanci 
Veltronijeve in Finijeve 
stranke.
Glas proti takemu početju je

prišel iz vrst južnotirolske 
Ljudske stranke in njenega 
poslanca Karla Zellerja, ki 
zastopa stališča Slovenske 
skupnosti. Slednji se zavzema, 
da se v predlogu novega 
Statuta FJK ohranijo določbe v 
korist naše manjšine, ki jih je 
sprejel deželni svet FJK, 
vključno z večjezičnim 
nazivom dežele in 
zajamčenim zastopstvom.
Pri tem  je tudi potrebno 
razlikovati samo navidezno 
negativno stališče poslanca 
Bresse, ki je le dejal, da ni 
mogoče vseh manjšin v naši 
deželi postaviti na isto raven, 
sicer bi morali posebni statut 
priznati tudi drugim  deželam,

Deželni svet Furlanije Julij
ske krajine je lani izgla
soval osnutek novega 

deželnega statuta, ki v marsikate
rem pogledu dopolnjuje in poso
dablja tistega, ki je bil sprejet ob 
ustanovitvi Dežele leta 1963. V 
teh zadnjih 35 letih se je namreč 
marsikaj spremenilo ali je zastare
lo, tako da ga je bilo nujno po
trebno uskladiti z družbenimi, 
političnimi in kulturnimi spre
membami v sami državi in na 
evropski ravni. Med vnesenimi 
spremembami je za nas nadvse 
pomembna opredelitev vloge in 
pravic narodnih in jezikovnih 
manjšin v naši deželi 
in javno ovredno
tenje njihovih jezikov.
Konkreten izraz tega 
ovrednotenja je po
stavitev štirijezičnega 
naziva naše Dežele na 
pročelju stavbe na Tr
gu Oberdan, v kateri 
je sedež deželnega 
sveta. Poimenovanje 
dežele Furlanije Julij
ske krajine v 
italijanščini, 
furlanščini, slovenšči
ni in nemščini je bilo 
povsem naravno vne
seno tudi v prvi člen 
osnutka novega statu
ta.
Besedilo novega sta
tuta mora po ob
stoječih predpisih z dvojnim gla
sovanjem potrditi parlament in 
ga tako pretvoriti v ustavni zakon. 
Njegova obravnava se je začela s 
tridnevno splošno razpravo v ko
misiji za ustavna vprašanja po
slanske zbornice, ki se je končala 
minulega 15. novembra. V njej se 
je pokazalo, da predlaganega be
sedila ne podpirajo vidni pred
stavniki večine in opozicije in vla
de, med temi tudi ministrica za 
deželna vprašanja Lanzilotta. Za 
podpredsednika poslancev De
mokratske stranke in nekdanjega 
podtajnika za manjšinska 
vprašanja Bresso iz Belluna 
(Marjetica - DS) je poudarjanje 
večjezične, zlasti furlanske sestave 
deželnega prebivalstva, škodljivo, 
in napovedal celo vrsto po

pravkov. Goriški poslanec De
mokratske stranke (izvoljen na li
sti Levih demokratov) Maran je 
nastopil proti zaščiti Furlanov in 
proti določilu, ki govori o 
zajamčenem zastopstvu za Slo
vence, češ da privilegira Sloven
sko skupnost, čeprav statut sled
nje sploh ne omenja. Tržaški po
slanec Nacionalnega zavezništva 
pa je napovedal več sto poprav
kov!
Za pravo politično presenečenje 
pa je poskrbel predsednik komi
sije poslanec Violante (včeraj pri
vrženec LD in sedaj Demokratske 
stranke), ki je predlagal popravek,

ki iz omenjenega prvega člena čr
ta štirijezično ime Dežele, češ da 
prisotnost večjezičnega prebival
stva ni bil razlog za ustanovitev 
dežele FJK s posebnim statutom. 
Ob koncu splošne razprave je bil 
ta njegov popravek sprejet. To je 
močno vznemirilo kroge sloven
ske manjšine, ki v tem dejanju vi
dijo vračanje italijanske politike v 
minule čase, daleč pred odobrit
vijo zaščitnega zakona leta 2001. 
Za pravice Slovencev se je v raz
pravi odločno zavzel poslanec 
Južnotirolske ljudske stranke Zel- 
ler.
Tisti, ki izpodbijajo stališče, da je 
ustavodajna skupščina v davnem 
letu 1947 po zelo razčlenjeni raz
pravi uvrstila Furlanijo Julijsko 
krajino med dežele s posebnim

Povejmo na glas

statutom (člen 116) zaradi 
prisotnosti slovenske 
manjšine v njej po podpi
su Pariške mirovne pogod
be, očitno niso zadostno 
poučeni, kako so se stvari 
razvijale v ustavodajni 
skupščini. Prvo zahtevo po 
avtonomni Furlaniji v nje
nih zgodovinskih mejah 

so postavili furlanski avtonomi
sti, katerih vidni glasnik je bil po
slanec Tiziano Tessitori. Nekateri 
so menili, naj bi bila Furlanija 
vključena v Veneto. Ko se je to 
vprašanje rešilo v korist samostoj
ne Furlanije, se je začela razprava 
o pridružitvi tistega dela Julijske 
krajine, ki je po mirovni pogodbi 
ostal v Italiji (konkretno današnja 
goriška pokrajina). Med razpravo 
so se pogostoma omenjale "je
zikovne značilnosti", "jezikovno 
mešano ozemlje" in "obmejno- 
st". Zato je večina menila, da je 
politično utemeljeno in primer
no, da se novi deželi prizna "po

sebna oblika avtono
mije" kot Gornjemu 
Poadižju in Dolini Ao
ste. To stališče je med 
drugimi zagovarjal po
slanec Ruini, predsed
nik ustavne komisije 
75: "Gre za uresničitev 
določila mirovne po
godbe (čl. 15, op. pi
sca), po katerem je tre
ba jezikovnim in na
rodnim manjšinam 
zagotoviti jamstva." 
Tako je bil 27. junija 
1947 na plenarnem 
zasedanju izglasovan 
116. člen Ustave, ki 
med dežele s poseb
nim  statutom
vključuje tudi Furla
nijo Julijsko krajino. 

Da je bila FJK priznana posebna 
oblika avtonomije predvsem za
radi potrebe po zaščiti pravic Slo
vencev, ki so ostali pod Italijo, 
dokazuje X. prehodno določilo, 
ki zamrzne ustanovitev dežele 
FJK "ob ohranitvi obveze po 
zaščiti jezikovnih manjšin sklad
no s 6. členom". Na žalost je sta
tu t iz leta 1963 povsem obšel 
vprašanje zaščite slovenske manj
šine! Šele leta 2001 je bil izglaso
van zaščitni zakon.
Izpodbijati leta 2007 naši Deželi 
pravico do štirijezičnega imena je 
z vseh vidikov nevzdržno, prese
neča pa, da se je v to igro vpletel 
nekdanji predsednik poslanske 
zbornice in vidni predstavnik 
reformirane levice.

Alojz Tul

ki imajo zaščitene manjšine 
po zakonu 482/99.
Slovenska skupnost izraža 
zaskrbljenost, ker zlasti 
poslanci Demokratske stranke, 
ki prihajajo iz vrst Levih 
demokratov, še posebej goriški 
poslanec Maran, zavzemajo 
takšna protislovenska stališča. 
Očitno je to preveč tudi za 
nekatere vidne zamejske 
osebnosti, kot je Igor 
Gabrovec, ki je "zamrznil" 
svoj pristop k Demokratski 
stranki. Odločitev SSk, da 
ostane samostojna stranka in 
išče le federalne povezave z 
drugimi, je očitno pravilna. V 
tem smislu so tudi vrata edine 
slovenske stranke na stežaj 
odprta vsem, ki želijo, da si 
manjšina samostojno kroji 
svojo usodo.

Damijan Terpin 
Deželni tajnik

Nepozaben nasmeh Mirka Špacapana

S lovo je eno najtežjih človekovih doživetij. 
Navda nas s posebno bridkostjo, ki odzvanja 
iz odhajanja drage osebe. Lahko je to prija

telj, ki nas zapusti in odide po poti, ki ni naša, 
lahko je to razdrta ljubezenska vez, ki je bila za nas 
bistvena, lahko pa je to konec tukajšnjega 
življenja, ki nam preljubo osebo dokončno in ne
preklicno za vedno iztrga. V tem nepreklicnem 
odhodu je slovo še toliko bolj uničujoče in neu
smiljeno in tedaj le živ spomin na osebo, ki se je 
od nas poslovila, prekrije brezno pod nami z  no
vo močjo in nam upre pogled na prihodnja ob
zorja, ki so naš cilj. In v  primeru Mirka Špacapa
na res ni težko obuditi bogatega živega spomina, 
ki nam je v  tem trenutku edina uteha in spod
bujajoča tolažba.
Mirko Špacapan je nedvom no ena naših 
osrednjih osebnosti zadnjih desetletij, osebnost, 
ki je združevala toliko žlahtnih lastnosti, da se zdi 
kar neverjetno. Imel je izjemen občutek za kultur
no, še prej športno, v  zadnjem času za politično 
delovanje, da ne omenjamo njegovega dragoce
nega zdravniškega poslanstva. V sebi je torej 
združeval smisel za številne dejavnosti civilne 
družbe in za politiko v dobesednem pomenu be
sede, kar je zelo redek dar, posebno če pomislimo, 
da je bil na vseh področjih celovit in aktiven, vse
lej poln pobud in odkrivanja novega, prisoten 
tako na dirigentskem mestu svojega zbora kot v 
dvorani deželnega sveta terna neštetih delovnih 
srečanjih in srečevanjih. Kot rečeno, je bil v 
zadnjih letih še posebno ustvarjalen na politični

ravni, kjer je med drugim na Goriškem v okolišči
nah, ki sploh niso bile pregledne, mnogokrat 
večini ljudi nejasne, vedno odkril takšno razpore
ditev, ki je bila ob volilnih izbirah osupljivo pro
dorna in vsakokrat več kot uspešna. Še in še bi 
lahko osvetljevali njegove dosežke in uspehe, pa 
bi se nam pri tem zgodilo, da bi premalo pozor
nosti posvetili osrednji odliki, iz katere vse ostale 
izhajajo, odliki, ki nam pripoveduje, kakšen je bil 
Mirko kot osebnost in človek.
Mirko je bil obdarjen z  osredotočeno in enkratno 
pronicljivo ter modro presojo, z  živahnim in 
močnim temperamentom, imel je neponovljivo 
sposobnost prenašanja svojih zamisli in pobud  
na druge, istočasno ga je krasila odločnost in po
leg odločnosti vztrajnost in poleg vztrajnosti ne
popustljivost. Predvsem pa je utelešal svojevrstno 
neposrednost, bil ježiva priča izjemne komunika
tivnosti, duhovite hudomušnosti in radožive sim
patičnosti, ki je osvojila vsakogar. In nenazadnje 
k  njegovi osebi sodi njegov, le njemu lastni na
smeh, ki ga bomo najbolj pogrešali in nam bo 
ostal neizbrisno v spominu. V spominu nam bo 
ostal ta njegov nasmeh, ki je bil prepoln življenja, 
prepoln tistega prepričanja, da bo vse dobro in 
da bomo zmogli, kar se nam je zdelo v pričetku 
pretežko, in še nismo našli poti, ki jo je on že 
zdavnaj prej videl.
Slovo je res težko, le sadovi, ki nam jih je s svojim 
delom in življenjem Mirko zapustil, so od hladne 
praznine močnejši.

JanezPovše
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Petje spet združilo...
liMUimi:! Milan Gregorič

Prihodnost bo nagradila tistega, ki 
bo nove izzive dočakal pripravljenOba sta, vsak v svojem ča

su in na svoj način, po
svetila glasbi svoje 
življenjske sile, Bratuž je zaradi 

velike ljubezni do nje, do svojega 
teptanega ljudstva celo dal svoje 
mlado življenje v črnem fašistič
nem obdobju, za kar se mu je ita
lijanska država slednjič le poklo
nila, tako da se je ob tem do
godku na goriški prefekturi v le
tošnji pomladi prvič oglasila slo
venska pesem. Merkuju pa je 
Društvo slovenskih skladateljev 
oktobra 2006 podelilo za zaok
rožen skladateljski opus, ki te
melji na ljudskem izročilu, Rozi
novo nagrado. Sicer je o obeh sk
ladateljih nekaj tehtnih besed za
pisal David Bandelj v zgibanko 
letošnjega sporeda Cecilijanke, 
na kateri je sodelovalo 17 zborov. 
Enajst jih je v svoj program treh

pesmi uvrstilo po eno pesem 
Lojzeta Bratuža in Pavleta 
Merkuja ali vsaj enega izmed 
njiju. Dvakrat so se slišali 
tenkočutni zvoki Bratuževih Kra
gulj čkov (zbora L. Bratuž in Mi 
iz Nove Gorice), enkrat pa Božji 
angeli, na besedilo Ljubke Šorli; 
pri izbiri Merkujevih skladb pa 
so prevladovale njegove prired
be ljudskih pesmi iz Benečije in 
Rezije.
Marsikateri zbor je zvečal svoje 
vrste in pridobil razveseljujoč 
podmladek, vsi pa so pokazali 
zavzetost in stremljenje po zme
raj kakovostnejših pristopih do 
pevske umetnosti.
Sobotni večer so požlahtnili: 
MePZ Srce - Dobrla vas, Koroška, 
(zborovodja Peter Grilliz), MoPZ 
Fantje izpod Grmade - Devin 
(Ivo Kralj), MePZ Mačkolje (An
dreja Štucin), MoPZ Anton 
Klančič - Miren (Zdravko 
Klanjšček), MePZ Vrtojba 
(Zdravko Leban), MoPZ Štmaver 
(Nadja Kovic), MoPZ Matajur - 
Klenje (David Klodič), MePZ Mi 
- Nova Gorica (Matej Petejan). Si
vo, žalostno nedeljsko popoldne 
so z žarkom sonca obsijali: MePZ 
Štandrež (David Bandelj), Mla
dinska skupina Vrh Sv. Mihaela 
(Mateja Černič), MoPZ Mirko Fi- 
lej - Gorica (Zdravko Klanjšček), 
MePZ F. B. Sedej - Števerjan 
(Mirko Ferlan), MePZ Rupa-Peč 
(Zulejka Devetak), MePZ Lojze 
Bratuž - Gorica (Bogdan Kralj),

Ženska vokalna skupina Danica - 
Vrh Sv. Mihaela (Patricija Rutar 
Valič), italijanski gost MePZ San 
Ignazio - Gorica (Liviano Bru- 
matti), ki je zapel tudi pesem Ave 
Maria Stanka Jericija; to svojo 
zadnjo skladbo je pokojni glasbe
nik namenil prav temu zboru, ki 
ga je vodil veliko let. Nedeljski 
spored je sklenil MePZ Hrast - 
Doberdob (Hilarij Lavrenčič), 
prejemnik mnogih zlatih in sre
brnih odličij; poslušalce je nav
dušil predvsem z ljudsko iz 
Makedonije X. Rukovet Stevana 
Mokranjca. Ob koncu so se do- 
berdobskim pevcem pridružili še 
vsi ostali nastopajoči in se Mirku 
Špacapanu poklonili na najlepši 
način, občuteno so mu odpeli 
melanholično, a upov polno Li
po, ki je ganila srca poslušalcev. 
Občinstvo se z dolgotrajnim plo

skanjem, tudi v hvaležen spomin 
na dragega Mirka, kar ni moglo 
ločiti od pevcev in petja, ki ved
no najde pot do človeške duše. 
Sobotni spored sta povezovala in 
na kratko predstavila vsak zbor 
Sara Miklus in Jurij Klanjšček, 
nedeljskega pa Martina Valen
tinčič in Denis Corsi, ki so se v 
imenu ZSKP zahvalili pokrovi
teljema, goriški občini in pok
rajini, ter Javnemu skladu Repu
blike Slovenije za kulturne dejav
nosti, ki ga je v nedeljo pred
stavljala Mihaela Jagodic, in Fun
daciji Cassa di Risparmio iz Gori
ce, ki sta podprla prireditev.
Med uglednimi nedeljskimi go
sti so bili generalni konzul RS 
Jože Šušmelj, števerjanska župan 
in podžupan, Hadrijan Corsi in 
Ivan Humar, predstavnica USCI 
Lorena Fain, predsednik SSO za 
Goriško Janez Povše, predsedni
ca ZCPZ Lojzka Bratuž, pokrajin
ska odbornica Mara Černič, 
predstavniki SSk na goriški obči
ni Silvan Primožič, Božidar Ta- 
baj, Marilka Koršič in še marsika
tera osebnost iz pevskega in 
sploh družbenokulturnega sve
ta. Sobotnega večera se je ude
ležil tudi dr. Janko Zerzer, pred
sednik Krščanske kulturne zve
ze.
Brhka dekleta iz Števerjana, Ste- 
fania Beretta, Nicol Dorni in Li
za Terčič, so v imenu prireditelja 
zborovodjem poklanjale cvetlič
ni in spominski dar.

Pred nedavnim je pri tržaški 
založbi Mladika izšla 
zadnja knjiga priznanega 

slovenskega publicista Milana 
Gregoriča z naslovom Trst-Ko- 
per, večna tekmeca ali Veliki boj 
za luške tranzitne tovore in tran
sportne poti.
V njej se avtor poglablja v aktual
na gospodarska dogajanja obeh 
pristanišč, hkrati pa natančno 
opisuje odnose med obema luka
ma, v katerih se zrcalijo pretekli 
in sedanji interesi oz. konfliktni 
dogodki sosednjih držav.

Vaša zadnja knjiga osvetljuje 
hkrati zgodovino obeh prista
niških mest ter njun sedanji 
gospodarski položaj, s pou
darkom na rivalstvu med nji
ma. Zakaj ste se odločili za 
obravnavo te teme?

Ker je to velika tema našega časa 
in prostora. Bežen vpogled v  zgo
dovino namreč kaže, da je bil raz
voj obeh mest, z  vzponi in padci 
vred, vedno odvisen od njune 
povezanosti z  naravnim gospo
darskim zaledjem. Osvetlitev 
njunega sedanjega položaja ter 
perspektive njunega razvoja pa 
so narekovali nedavni veliki kon
fliktni dogodki oz. pritiski Italije 
in Trsta okrog upravljanja VIL 
pomola in izgradnje 5. koridorja. 
Quo vadiš, Trst?

V knjigi je večkrat izpostavlje
no dejstvo, da pristaniško me
sto, ki ni povezano s svojim 
naravnim gospodarskim za
ledjem, hira. Kako se to odraža 
na primeru Trsta in Kopra?

S priključitvijo k Italiji je bil Trst 
odrezan od svojega naravnega za
ledja in je začel hirati. Veliko nje
govih pom olov je bilo upokoje
nih. Od okrog 240.000prebival
cev leta 1910 se je sicer, z  injek
cijo, ki jo je pomenila povojna 
naselitev okrog 60.000 Istranov, 
povzpel na 280.000, a je v  
zadnjem obdobju vsako dese
tletje izgubljal okrog 20.000 lju
di, da bi danes pristal nekje pri
210.000. Koper pa je s priključit
vijo k svojemu naravnemu go
spodarskemu zaledju po drugi 
svetovni vojni dočakal svoj tre
nutek ponovnega gospodarskega 
in družbenega razcveta.

Vaša analiza današnjega Trsta 
se dotika tudi stanja duha v  
tem “v preteklost zazrtem, do 
vzhodnih sosedov odbojnem 
in histeričnem mestu", ki se še 
ni izvilo iz vrtinca demonov 
preteklosti in povojnih 
travm.

Trst je večplastna skupnost. 
Ob sedanji nacionalistično 
prenapeti vladajoči mestni eli
ti obstaja tudi trezni in utišani 
Trst. Ta vse bolj glasno opo
zarja, da Trstne more živeti od 
beračenja nepovratnih pro
računskih sredstev, ampak da 
se mora razvijati, izhajajoč iz 
lastnega kulturnega in narav
nega bogastva, iz svoje lege ob 
morju, iz svojih vrhunskih 
znanstvenih ustanov ter iz od
piranja in sodelovanja s sose
di. Zato jeza razumevanje tega 
mesta potrebno poznati nje
gove kom ponente in njihov  
vplivna nadaljnji razvoj.

Kaže, da gre pri tem za pra
vi tržaški sindrom, ki ga 
drugje po Italiji težko razu
mejo.

Strinjam se. O tem govori npr. tu
di izjava tržaškega škofa msgr. Lo
renza Bellomija, ko je dejal, "da 
pom eni odklanjanje dialoga s 
Furlani in Slovenci za Trst samo
mor, ker so eni in drugi njegovi 
naravni partnerji." Ali pa izjava 
nekdanjega premiera Giuliana 
Amata, ko je ošvrknil tržaško po

litiko, češ, "ne obsojajte etnične
ga čiščenja na Balkanu, če doma 
prej ne rešite vprašanja sožitja s 
Slovenci."

V knjigi navajate tudi besede 
predsednika FJK Riccarda II- 
lyja, da bi z naj gospodarski 
razvoj pripeljal v  mesto ljudi, 
ki praviloma ne volijo desnice. 

Res je. Šel je Se dlje in dejal, da se 
desnica zaveda, "da pomeni vz
pon gospodarstva zanjo nevarno
st izgube političnega nadzora", 
zato naj bi raje "dopustila, da Tr
st izumira."

Kakšno je stanje tržaških pri
staniških struktur na prehodu 
v tretje tisočletje?

Staro pristanišče od Barkovelj do 
Rusega mosta, s petim i pomoli 
(0 ,1. II. III. IV. in V.) in 
nekaj deset zapuščenimi 
skladišč je danes prak
tično izven funkcije, z 
izjemo prometa na 
Adriaterminalu m ed I. 
in II. pomolom in pro
meta trajektov z  Alba
nijo in Grčijo na III. po
molu. Zato se pretovor 
pomika v novo prista
nišče, kjer se na V. in de
loma na Vl.pomolu od
vija živahen prom et s 
trajekti iz Turčije. Sledi 
še VIL pomol z  zmoglji
vostjo okrog 500.000 
TEU, ki pa posluje s po
lovičnimi kapacitetami.
Svoj pom ol imata tudi 
škedenjska železarna in, 
seveda, čezalpski nafto
vod.
Koper na pohodu 

Iz vaše knjige je mo
goče razbrati, da je bi
la izgradnja Luke Ko
per in železniške pro
ge Koper-Prešnica 
mukotrpna. Odkod 
te težave?

Pobudo za izgradnjo FotoJMP 
Luke Koper in železniške proge 
Koper-Prešnica je dala skupina 
obalnih zagnancev, ki je že v pet
desetih letih med prvimi zaznala 
strateške prednosti Kopra kot pri
staniškega mesta. Dotakratne pri
staniške naprave in pomoli Ko
pra so bili namreč sposobni 
sprejemati le ladje obalne plov
be. Ne enega ne drugega projek
ta pa niso podprle ne zvezne ju
goslovanske oblasti in tudi ne ve
lik del slovenskih z  izgovorom, 
da za potrebe Slovenije zadošča

ta Reka in Trst. Tako so se mora
li koprski zagnanci znajti po  
svoje ter so se lotili izgradnje 
obeh projektov z  lastnimi sredst
vi in dragimi krediti in povrhu 
vsega še napol konspirativno. 
Luke Koper pod krinko meliora
cije Škocjanskega zatoka, želez
niške proge Koper-Prešnica pa 
kot industrijskega tira Luke. Hr
bet so jim obrnile celo Slovenske

železnice, ki niso hotele prevzeti 
investitorstva za to progo.

Kako je lahko Luki Koper uspe
lo razviti v  zadnjih desetletjih 
tako uspešno poslovanje, da se 
danes kosa s Trstom?

Morda tiči del odgovora na to 
vprašanje v mislih, ki jih je v 
spremni besedi h knjigi napisal 
prof. dr. Jože Pirjevec, "da pri tej 
zgodbi ne gre samo za ustvarjal
nost, vitalnost in večjo gospodar
sko učinkovitost, temveč tudi za 
intelektualno prem oč pri razu
mevanju bistva problemov." K 
temu bi še dodal, da gre tudi za 
velika odrekanja delavcev Luke 
Koper v  preteklosti in za, sicer za
poznelo spoznanje slovenskih 
gospodarstvenikov o velikem

strateškem pomenu Luke Koper 
za slovensko gospodarstvo in s 
tem tudi za slovensko državnost. 
Iz tega se je potem v 70. letih ro
dila plebiscitarna podpora temu 
projektu, v okviru katere je celot
no slovensko gospodarstvo več 
let zapored prispevalo delež 
svojega dohodka za razvoj luške 
in železniške infrastrukture. 

Očitno je s tem povezan tudi 
živahen razvoj Kopra v zadnjih 
desetletjih.

Prav gotovo. Število prebivalcev 
seje v zadnjih petdesetih le
tih popeterilo. S svojimi ok
rog 80.000prebivalcev pred
stavlja slovenska obala da
nes tretji največji urbani 
konglomerat Slovenije. S 
tem se je zgostila tudi kritič
na masa izobraženih ljudi, 
ki nam je dala dolgo 
pričakovano slovensko uni
verzo ob morju. Prišlo je tu
di do razmaha izobraževal
nih, kulturnih, športnih in 
drugih dejavnosti, prek ka
terih je Koper začel segati tu
di po prestižnih mednarod
nih priznanjih, zlasti v po
morskih športih.
V knjigi je posebno poglavje 
posvečeno sporu okrog iz
gradnje III. (kontejnerskega) 
pomola v Kopru. Kako vidi
te razplet tega spora?

Spor, ki je nastal ob načrtih za iz
gradnjo III. pomola, je povsem  
normalna stvar. Povsod po svetu 
prinaša razvoj s seboj tudi 
grožnjo okolju in je konflikten 
pojav, s katerim se moramo na
vaditi živeti. Odpor prebivalcev 
deluje ko t korektor, ki pomaga 
vzpostavljati ravnotežje med raz
vojem in preživetjem. V našem 
primeru je bil spor produktiven,

saj so načrtovalci Luke upošteva
li vrsto pripomb prizadetih pre
bivalcev.
O sodelovanju severno jadran
skih pristanišč 

Ali menite, da je možno sode
lovanje med severno jadran
skimi pristanišči?

Med terminali praviloma ne, ker 
tekmujejo m ed seboj. Lahko pa 
na področjih skupnega interesa, 
kot npr.: varnost plovbe v zalivu, 
varovanje morja, izmenjava 
informacij, boj proti terorizmu, 
skupna promocija pristanišč, 
predvsem pa sodelovanje oz. usk
lajevanje interesov pristanišč in 
matičnih držav pri izgradnji dra
ge prometne infrastrukture. 

Poskus ustvarjanja sinergij na 
VIL pomolu ni uspel. So
deč po namigih v knjigi, 
naj bi temu projektu bo
troval politični dogovor 
med dvema levosredinski
ma vladama. Lahko pove
ste kaj več o tem?
Sloveniji se je ob nastanku 
projekta TICTmudilo vEZ 
in je bila pripravljena na 
kompromise, tudi škodlji
ve. Italija se je tega dobro 
zavedala in je poskušala iz 
te slovenske stiske kaj iz
tržiti. Po mnogih znakih 
sodeč, se je iz teh pritiskov 
rodil tudi projekt skupne
ga upravljanja VII. pomola 
v okviru verjetnega širšega 
dogovora "Slovenci na VII. 
pomol-Italijani v Banko 
Koper", ki pa se jeza Slove
nijo končal klavrno. 
Kolikšno je prepletanje 
ožjih interesov pristanišč 
in širših interesov držav 
pri načrtovanju razvoja 
pristanišč in prometnic in 
ali ni bila pri vsem tem pri
sotna tudi diskriminator- 
na vloga Trsta do Kopra? 
Pristanišča so hkrati gene

rator lokalnega razvoja in 
strateški objekti države ter se pri 
njihovem razvoju prepletajo eni 
in drugi interesi. Trst pa je tako 
na VIL pomolu kot tudi pri načr
tovanju 5. koridorja kazal veliko 
nadutost pri izsiljevanju rešitev, 
ki bi bile izključno v njegovo ko
rist, kar ne prispeva k njegovemu 
ugledu pri sosedih.

Kakšna naj bi bila vloga Deut
sche Bahn pri razpletanju slo
venskega pristaniško promet
nega vozla?

Slovenija potrebuje za svoje stra
teške projekte (posodobitev že
lezniškega križa, vključno z  iz
gradnjo dvotirne proge Koper-Di- 
vača in III. pomola) dodaten svež 
kapital, ker njena šibka ekono
mija, kljub evropskim sredstvom, 
tega zalogaja ne zmore.Tega de
narja pa ne more pričakovati od 
sosede, kije, prvič, poskušala pre
prečiti izgradnjo nekaterih teh 
projektov, in ki, drugič sama ni
ma dovolj kapitala za lastne 
projekte 5. koridorja (npr. podal
pski predor idr.). Dobi ga lahko 
samo od partnerja, ki tak kapital 
ima in ki ima tudi interes, da se ti 
projekti uresničijo.

Ali se našemu prostoru po pad
cu meje piše rožnata prihod
nost, ali bomo ostali vklenjeni 
v stare neproduktivne vzorce 
preteklosti?

Ob tektonskih razvojnih pre
mikih, ki smo jim priča, postajajo 
naše obmejne zdrahe, povezane s 
povojnimi travmami, obrambo 
italijanstva Trsta ipd. prava zdol
gočasena in neproduktivna 
lokalna folklora. Kdor se bo z  nji
m i ukvarjal, ga bo pač čas povo
zil. Nagrajen bo tisti, ki bo nove 
izzive dočakal pripravljen.

IgoiGiegoii
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S  ! _ □  V |  | k  I  V l j u d n o  v a s  v a b i m o  na

R A Z G O V O R  O EVROPI
RAZVOJ SLO V EN IJE  O D  K O NC A DRU GE S V ET O V N E  VOJNE 

DO PRED SED O V A N JA  EVROPSKI UNIJI

Milan Kučan in M itja  Volčič

Javno srečanje 

Petek, 30. novembra 2007, ob 18.00

Kulturni dom Gorica

Vstop prost

M ilan G regorič

V elik i b o j z a  lu šk e  

t r a n z i tn e  to v o re  in 

t r a n s p o r tn e  p o ti



29. novem bra 2007 Kristjani in družba N O V I

GLAS

Posvet Italijanske zveze katoliških tednikov

Antropološko vprašanje med 
prioritetami katoliških tednikov

Vsak cerkveni pevec je pomemben!

S petjem slavimo Boga

I talijanska 
zveza ka
toliških 

tednikov, ki 
združuje 168 
časnikov z 
vsega p o lo 
toka in pošilja 
vsak teden  
m ed ljudi m i
lijon izvodov, 
je ob koncu 
prejšnjega 
tedna, od 22. 
do 24. n o 
vembra, izvo
lila v Rimu 
novo državno 
vodstvo za 
naslednje triletje.
Srečanja m ed katoliškim i ča
snikarji so vedno p lodna in 
koristna, saj nam  čas, v kate
rem  živim o, kot na tekočem  
traku ponuja vedno nove izzi
ve, na katere m oram o odgovo
riti na prim eren način. In so
delovanje je na našem  p o 
dročju vse bolj po trebno  in  
možno. Zanimivo je tudi spoz
nati že utečene stvarnosti, ted
nike s sto letno tradicijo in 
izkušnjo (zlasti v severni Ita
liji), pa tud i časnikarje, ki v 
kakšni drugi škofiji z 
navdušenjem  in svežimi m oč
m i komaj snujejo nov tednik. 
V vrstah prisotnih  novinarjev 
je tudi vse več laikov, kar je tu 
di posebno znam enje časa, ki 
ga je treba razum eti in  prim er
no  ovrednotiti. Laiki s prim er
no  duhovno in  profesionalno 
formacijo lahko danes veliko 
naredijo  v svetu, ki je vedno 
bolj "alergičen" na vero in 
Cerkev. Naš čas s težavo spreje
m a učitelje, rad pa prisluhne 
pričevalcem: ljudem , ki sredi 
vsakdanjih težav dosledno in 
s prepričanjem  živijo to, v kar 
verujejo.
Tudi na tem  rimskem srečanju 
so se p riso tn i uredniki, ča
snikarji in upravitelji še enkrat 
na glas vprašali, kakšna je vlo
ga oz. poslanstvo katoliškega 
tednika v današnjem  času in 
družbenem  kontekstu. In tudi 
tokrat sm o lahko odnesli 
nekaj koristn ih  napotkov za 
naše nadaljnje delo.
Naši tedniki niso časniki, ki bi 
prinašali novice iz cerkvenega 
življenja, ampak listi, ki iz per
spektive evangelija in  Cerkve 
poročajo o vsem  tem , kar se 
dogaja okrog nas. Pripadajo 
Cerkvi in  ljudem , saj želijo 
dajati glas družinam , n jih o 
vim  upom  in težavam, sploh 
vsakdanjem u življenju navad-

G. Giorgio Zucchelli Dino Boffo

n ih  ljudi. Vezani so na svoje 
ozemlje, ki pa ni njihova meja, 
ampak zorni kot, iz katerega se 
njihov pogled širi: torej pozor
ni so do krajevnega in  hkrati 
vesoljnega.
V tej optiki je že prvi dan spre
govoril generaln i ta jn ik  Ita
lijanske škofovske konference 
msgr. Giuseppe Betori, ki je - 
po navodilih predsednika ita
lijanskih škofov kard. Bagna- 
sca - poudaril prvenstvene na
loge katoliških tednikov, med 
katerimi zaseda prvo mesto t.i. 
antropološko vprašanje. Sam 
sveti oče Benedikt XVI. večk
rat govori o etičnih in družbe
n ih  problem ih, ki m inirajo  
družino  in  z njo p rihodnost 
naše om ike. Zato, je povedal 
msgr. Betori, naj katoliški ted
niki pogum no in vztrajno za
govarjajo "krščansko antropo
logijo, ki je obenem  globoko 
človeška". To pom eni: p o u 
darjati pom en človeka kot ose
be, družine, dialoga, življenja 
samega od spočetja do narav
ne sm rti, so lidarnosti in  vz
goje mladih. To so torej temelj
n i kam ni, m im o katerih  
krščansko čuteči človek en o 
stavno ne more. To so vredno
te, vezane na življenje vsakega 
človeka, ne samo vernika. Za
to ne bodim o zagledani vase, 
je spodbudil prisotne, ampak 
se z novim  zagonom , s kako
vostno in učinkovito sodobno 
formacijo d inam ično vrzimo 
v ta svet, da bi dali svoj prispe
vek k družbeni in  m oralni ra
sti. Prevečkrat se dogaja, da si 
odločitve o tako pom em bnih  
vrednotah , ki jih n i m ogoče 
kar tako sprem injati ali z nji
m i trgovati, prilašča dnevna 
politika s svojimi m uham i. 
"Antropološko vprašanje je za
to danes glavno družbeno  
vprašanje." In kristjani smo 
klicani, da sodobni družbi

dajem o kulturno vsebino, ve
zano na te vrednote. To je t.i. 
kulturni načrt katoliške Cerk
ve, ki naj se razširi m ed ljudmi 
in  se prelije v ljudsko kulturo. 
"Vi, katoliški tedniki, ste privi
legirano sredstvo, preko kate
rega se krščanska vizija 
življenja lahko ukorenini med 
ljudmi."
Izčrpno poročilo o triletnem  
delovanju Zveze, njenih  teža
vah in  prizadevanjih  ter po 
vedno bolj učinkovitem  pove
zovanju, je podal njen pred
sednik Giorgio Zucchelli. Za
nim iv je bil poseg prof. Fausta 
Colomba z milanske univerze 
Cattolica, ki je predstavil razi
skavo o tem, kako so trije veliki 
italijanski dnevniki (Corriere 
della Sera, Repubblica in  Avve- 
nire) spremljali odm even do
godek verskega značaja Family 
Day. N azorno je obrazložil, 
kako prva dva z veliko lahkoto 
politizirata oz. ideologizirata 
katerokoli izjavo predstav
nikov katoliške Cerkve, ob tem 
pa se postavljata za glasnika 
javnega m nenja. Globlje raz
mišljanje o tem, kako italijan
ski (tiskani) mediji gledajo na 
Cerkev oz. na zadeve, ki zade
vajo katoliški svet, je ponudil 
urednik katoliškega dnevnika 
Avvenire, Dino Boffo. V Italiji 
im am o dokum entirano  in  
kakovostno poročanje o cerk
venem  življenju, je povedal. V 
m ednarodni publicistiki, zla
sti v m ilitan tn i ateistični 
književnosti anglo-ameriškega 
kova, je pod udarom  n ep o 
sredno lik Jezusa Kristusa. 
Tako vzdušje se vse bolj širi tu 
di pri nas. Cerkev se prikazuje 
kot konservativna, bogata in 
požrešna, um azana, nasprotna 
znanstvenem u napredku, po
vezana s centri oblasti in  kri
minala, skratka: vzbuja antipa
tijo. Dovolj je, da pom islim o

na pisanje dnevnika Repubbli
ca, ki se je v zadnjih dveh m e
secih dobesedno znesla nad 
Cerkvijo. "To so članki, ki nas 
zaznam ujejo!” Boffo je sicer 
podčrtal, da takih člankov ne 
podpisujejo t.i. vatikanisti, ča
snikarji, ki poročajo o katoliški 
Cerkvi, ampak drugi kom enta
torji, ki so še vedno pod 
krepkim vplivom proticerkve- 
n ih  ideologij. Taki časniki na
padajo spoštovanje, ki ga 
ljudje imajo do Cerkve, in  nje
no  verodostojnost. Zanimivo 
je, da se je ta  težnja začela 
pojavljati po letu 2005, in  si
cer po referendum u o delikat
nem  etičnem  vprašanju 
(um etno oplojevanje), na ka
terem  je Cerkev pokazala, da 
ima svoje m nenje, s katerim  je 
prepričala volivce. "Referen
dum i so v zgodovini naše re
publike doslej vedno 
uveljavljali laicistične
svoboščine (splav, razporoka 
itd.), ne pa verskih vrednot.” 
Očitno se kdo boji Cerkve, ki 
ima še kaj povedati in se po 
stavlja proti vzvodom oblasti... 
Kljub vsem u je Boffo spodbu
dil navzoče časnikarje, naj o h 
ranjajo um irjen odnos do ko
legov, ki razm išljajo na d ru 
gačen način, in iščejo prilož
nosti srečevanj in  soočanj. Po
m em bno  je oh ran iti svojo 
iden tite to  in  se znati pogo
varjati. "Smo del tega sveta! 
Bodimo spoštljivi, m očni, 
om ikani, kom petentni in hk
rati krotki!" Pom em bno je bi
ti strokovno usposobljeni: "Tu
di kritike nas lahko česa 
naučijo, kot pravi Drugi va
tikanski koncil.” Pom em bno 
je ohran iti jasno opredelitev: 
na stvarnost m oram o gledati 
skozi očala evangelija, to je 
vse! "N ikom ur ne zapirajm o 
vrat!"

DD

V naših zam ejskih  slo
venskih  župn ijah  so 
cerkveni pevci podobni 

cvetju  na travniku. So deli 
travnika ali pašnika, kjer je ve
liko  cvetja, deli, kjer ga je 
manj, in  so celo predeli, kjer 
ga skoraj ni. Petje v  cerkvi 
spremlja vse obrede. Kadarko
li je  v  cerkvi nekaj, je zraven 
tudi petje. To petje  n i vedno  
na določeni višini, je pa p ri
sotno, in  ker prihaja iz  srca, 
postaja m olitev, k i op lem eni
ti vsak še tako skrom en bogo
služni dogodek.
Velikokrat je  trud cerkvenih  
pevcev  in seveda tudi organi
stov prezrt. To se dogaja iz več 
razlogov. Za javnost so še ved
n o  prem alo opazna dogajanja 
p o  naših cerkvah. Veliko lažje 
in tudi hitreje se napiše, kako  
v  Gorici "trava raste" ali kako  
v  Trstu grulijo golobi, k o t pa, 
kaj se dogaja v  nek i zako tn i 
vaški cerkvici. Znano je, da do
ber g lasbenik ne zna cerkve- 
no-glasbene novice tako napi
sati, k o t  bi jo  napisal poklicn i 
novinar, k i je  sam o ljub ite lj 
glasbe. Tako je razumljivo, da 
prihaja velikokrat pri cerkve
nih  glasbenikih do nejevolje, 
ker so o kakem  cerkvenem  
glasbenem  dogodku napisane 
sam o postranske stvari, o gla
sbi in  petju  pa skoraj nič. Ker 
pa so danes m ediji začetek in 
konec vsega, kar se na tem  lju
bem  svetu dogaja, zato p o  lo 
g iki inform iranja, česar n i v 
m edijih, to n e  obstaja. Tak pa
radoks žal n e  m ore  biti

m

sprejemljiv od krščanske etike. 
C erkveni pevci so najprej 
ljudje in  niso n ič  m anj obču
tljivi, k o t sm o ostali. Vsi sku
paj pa sm o v  Cerkvi čuteča in  
religiozna bitja, saj s svojim  
sodelovanjem , p e tjem  in or- 
glanjem  izpovedujem o svojo  
vero. To je  osebna m ilost, ki

se je vsi skupaj prem alo zave
damo. Prav p o  tem  se cerkve
n i pevci ločijo od  pevcev  pro
svetn ih  zborov, k i so vedno  
vključevali v  svoj program tu 
di religiozne skladbe. Pri pro
svetnih pevcih  im a religiozna 
skladba popolnom a drugačen 
p o m e n  k o t  pri cerkvenem  
petju . Religiozne skladbe, ki 
jih  naštudirajo pevci prosvet
n ih  zborov, so n a m en jen e  
predvsem  nastopu in  aplavzu 
in  le redkokdaj zaidejo v  služ
bo liturgije. Cerkvena glasba 
in  cerkveno petje  postaneta  v 
občestveni liturgiji m olitev, ki 
zdram i srca vernih in  jih  p o 
veže s Stvarnikom  v  eno. Zato 
ljudsko in  zborovsko cerkve
no  petje  je  vedno združevalo  
vso Cerkev in  celotno župn ij
sko občestvo. Združuje se pre
tek lo st s sedanjostjo  in  
prihodnostjo . To so trenutki 
sadov m ilosti, p o  katerih do
teka m ilo s t za naše delo in  
življenje. Ker pa nas p o  
vsakem dobrem  delu ne  čaka 
pohvala, velja to tudi za cerk
veno  petje. Pogled nazaj nas 
opozori, da m arsikje n i več  
tako, k o t  je  bilo  nekoč. Po
n eko d  cerkveno p e tje  usiha, 
ker n i podm ladka, k o t tudi n i 
nobenega, ki bi spodbujal k  te
m u . Starejši cerkveni glasbe
n ik i se spom injajo n ihanj pri 
zboru, odnosu pevcev, pa celo 
duhovnika do njih  ... Več k o t  
človek lahko nosi, težje m u  je 
naloženo, pa vseeno n iko li ne  
tako težko, da ne  bi z  Božjo 
p om očjo  zm ogel nositi dalje 

... Velikokrat se 
sploh n e  zaveda
m o, da je  maša - li
turgija - višek naše 
vere - višek našega 
krščanstva, saj je 
ponavzočen je  Bo
ga m ed  nam i!  
U poštevajm o m i
sel "Kar naredim o  
k o t  ljudje, n iko li 
ne ostane brez od
ziva !" Za to, kar na
redite k o t cerkveni 
p evc i in  cerkveni 
glasbeniki, n iko li  
ne bo ostalo brez 
odziva, pa čeprav 
je to m alenkostno  
dejanje, ki se nam  
zdi, da n im a  ve
likega pom ena. Vsi 
skupaj s cerkveni
m i pevci sm o  del 

stvarstva, ki je in  bo p o  svojem  
Stvarniku odrešeno. Če vam je 
Veliki Pevec dal dar, da prepe
vate, ne  prezrite tega in  m u  s 
hva ležnostjo  in  p o n ižn o stjo  
vračajte tako, da sodelujete pri 
bogoslužju in  ne  prezirate še 
tako skromnega petja v  cerkvi!

AK

1. ADVENTNA NEDELJA

Iz2 , 1-5; Ps 122; Rim 13, 11-14; M t24, 37-44

Dano nam  je poslušati žlahtnega preroka  
Izaija. Govori nam  nam reč o m esijanskem  
miru, saj se zavzema predvsem za pravičnost 
in  ljubezen, na katerih sloni mir. Odkriva 
nam  svet duha, ki brani zlasti siroto in  vdo
vo (Iz 1, 17).
Slikovito  opisuje nevero ljudstva, zato ker 
ima m anj spoznanja Boga kakor vol in  osel. 
Pove naravnost, da so pregrešen narod, ljud
stvo, obteženo s krivdo, zarod hudodelcev, 
izprijeni otroci! Zapustili so Svetega Izraelo
vega, obrnili Bogu hrbet! (Iz 1, 3-4).
N jihov greh in  krivda sta škodovala vsej na
ravi, vsem u stvarstvu. Bog ne mara klavnih  
in  žgalnih daritev, ker so zlagane slovesnosti 
(v. 11.13). Bog ne uslišuje njihovih  m o litev  
zato, ker so n jihove roke po lne  krvi (v. 15). 
Bog pa uslišuje p on ižno  m olitev, ker uslišuje 
skesano molitev, saj pravi: "Če so vaši grehi

rdeči kakor škrlat, bodo beli kakor sneg, če so 
rdeči kakor bagrenina, bodo beli kakor vol
na. Če m e  boste radi poslušali, boste uživali 
dobrine dežele". Niso več nam reč čistih src, 
marveč morilci. Prvaki so uporniki in  pajdaši 
tatov. Vsi ljubijo podkupnino. Nočejo brani
ti sirote; pravda vdove ne pride do njih. 
Toda pravičnost zahteva spreobrnitev in  
očiščevanje, če hočejo biti pošteno  m esto  in  
poštena dežela.
M očno se poudarjata vera in  češčenje enega 
Boga in  ne  češčenje malikov, ki so delo člo
veških rok. Zato so ničevi, so kakor dih v  člo
veškem nosu (Iz 2, 11-22).
Premišljevanje o Bogu in  človeku nas sili k  
m olitv i za vero p o  naših družinah in  p o  ce
lem  svetu. A dvent nam  mora najprej poglo
biti vero ali jo  celo znova zanetiti, kajti brez 
vere n i m ogoče ugajati Bogu (Hb 11,6) in ne  
živeti v  pravičnosti z  bližnjim .
Današnji psalm  je m olitev, je prošnja romar
skega cilja, ki je slava Jeruzalema in  obenem  
prošnja za Jeruzalem. Tudi naš cilj je Bog v  
njegovem  veličastvu in prošnja za rojake in  
za vse ljudi, saj m o lim o  za m ir povsod. Naj

bližji pa nam  morajo biti sirote in  vdove ter 
ubogi.
Cilj je predvsem  prenova src. Toda vsi, prav  
vsi, pravi, ljubijo podkupn ino  in  zahtevajo  
povračila. Nočejo braniti sirote (Iz 1, 23 ns). 
Živeti je treba pravico in  pravičnost (v. 11. 
12. 27).
Psalm današnje nedelje, prve  v adventu, je  
prošnja za mir. Mir pa pom en i vse dobrine. 
Je zlasti m o litev  v  templju, ki je Gospodova 
hiša, je hiša molitev. Tja se vzpenjajo rodovi, 
Gospodovi rodovi.
Pričevanje iz  Izraela je, da slavi im e Gospodo
vo (Ps 122). Psalm se nadaljuje z  molitvijo- 
prošnjo: "Prosite za m ir v  Jeruzalemu: tisti, ki 
te ljubijjo, naj živijo  v miru; m ir naj bo m ed  
tvojim i zidovi. Zaradi svojih bratov in prija
teljev bom  vendar dejal: "Mir naj vlada v  te
bi" - Zaradi hiše Gospoda, našega Boga, bom  
iskal blaginjo zate.
Tudi naše cerkve, tudi m ajhne in  skromne, ki 
so posejane p o  vaseh in  trgih, p o  m estih  in  
romarskih krajih, so in  morajo odsevati lju
bezen in  edinost, m ir in  varnost za druge. 
Pavel piše Rimljanom, kar velja tudi za da

našnje Rimljane in za vse ljudi: "Ura je  že, da 
se zbudite iz  spanja, zdaj je naša rešitev bliže 
kakor takrat, ko  sm o vero sprejeli. N oč se je 
pom aknila in dan se je približal. Odvrzimo  
torej dela tem e in nadenim o si orožje luči. Ži
vim o pošteno, kakor se podnevi spodobi: ne  
v  požrešnosti in popivanju ne  v  posteljah in  
razuzdanosti n e  v  prepirljivosti in  v  
nevoščljivosti. Pač pa si oblecite Gospoda Je
zusa Kristusa in ne skrbite za meso, da bi stre
gli njegovim  poželen jem " (Rim 13, 11-14). 
Tudi letošnji adven t naj nam  poglobi 
pričakovanje Jezusovega prihoda z  molitvijo, 
postom , ki naj ne  bo sam o telesni, m arveč 
predvsem v  odpovedi vsakovrstnemu pože
lenju.
Post naj bo v  dejavni pom oči ubogim, siro
tam in vdovam , kajti pričakujem o zares 
srečanje s Kristusom ob naši sm rtni uri. 
Zaradi tega delajmo dobro, ž iv im o pošteno; 
prosim o odpuščanja svojih grehov in  slabo
sti s kesanjem vsak večer, še posebej pri sve
ti spovedi. Jejm o in p ijm o  Jezusa p o d  p o d o 
bo kruha (in vina) pri nedeljski maši. 
Bodim o trezni, čuječi. Gospod je blizu!
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S L O V E N S K O  P A S T O R A L N O  S R E D I Š Č E | Ob prazniku Matere Božje od zdravja

Mati Božja nas vabi 
h Kristusu po zgled

V bogoslužnem koledarju 
obhajamo 21. novembra 
god darovanja Device 

Marije, poleg tega pa je v Trstu 
istega dne praznik Matere Božje 
od zdravja.
Tudi letos se je zato velika množi
ca slovenskih vernikov ob prisot
nosti narodnih noš z občutenim 
duhovnim zanosom zbrala v 
tržaški cerkvi sv. Marije Velike za 
Velikim trgom, da bi Nebeško 
Mater prosila potrebne mi
losti in potrebnega zdravja 
za dušo in za telo. Ubrano 
petje Marijinih pesmi zdru
ženega zbora Zveze cerkve
nih pevskih zborov, ki ga vo
di Edi Race, je tudi tokrat 
uvedlo v slovesno bogoslu
žje, ki ga je daroval predsed
nik Slovenskega pastoralne
ga središča, msgr. Marij Ger- 
dol. Šentjakobski dušni pa
stir je v svoji homiliji najprej 
razmišljal o razsežnosti Ma
rijinega darovanja, nato pa 
je vernikom spregovoril o 
prazniku Marije od zdravja. 
"Povod za Marijin praznik je 
bila posvetitev bazilike sv. Marije 
nove v Jeruzalemu 21. novembra 
543, ki je bila zidana v bližini raz
valin jeruzalemskega templja. To 
dejstvo je botrovalo, da so se ver
niki in romarji v Jeruzalemu spo
minjali hkrati tudi Marijinega 
darovanja v templju. S časom pa 
se je praznik posvetitve cerkve 
spremenil v praznik Marijinega 
darovanja." Vzhodna Cerkev po
zna ta praznik že proti koncu 7.

stoletja; na Zahodu so ta praznik 
prvič sprejeli v Franciji leta 1372, 
ko so papeži prebivali onkraj Alp: 
v vsej katoliški Cerkvi pa se je 
ustalil po letu 1585. Od tedaj se 
je širila pobožnost v zvezi z Ma
rijinim darovanjem. Vsebina 
praznika pa je posvetitev, s kate
ro se je Marija popolnoma daro
vala Bogu že od prvih trenutkov 
svojega zemeljskega bivanja. 
"Cerkev slavi na god Marijinega

darovanja radovoljni, velikodu
šni odgovor Marije Device na 
edinstveno milost izvolitve, kate
re je bila deležna: Marija je z 
vsem srcem, z vsem svojim bi
tjem odgovarjala na Božje daro
ve. In odgovor je bil popolna po
daritev same sebe Bogu, popol
na usmeritev vsega svojega bitja 
in svojih dejanj na izpolnitev na
loge, za katero jo je Bog poklical. 
Zato jo angel Gabrijel pozdravi

kot 'milosti polna' in Marija od
govori nebeškemu poslancu: 
Glej, dekla sem Gospodova, zgo
di se mi po Tvoji besedi", je še 
povedal g. Gerdol, ki se je nato 
poglobil v razsežnost Marijine 
duhovnosti: "Že v prvih tre
nutkih zavesti izvršene podarit
ve same sebe Bogu in Njegovim 
ljubečim odrešitvenim načrtom 
in nepretrgano vztrajanje v tej 
daritvi - v kateri se zrcali hkrati

Kristusova daritev na Kalvariji - 
vse to dokazuje Marijino zvesto
bo Bogu. S popolno posvetitvijo 
svojih mladih let Bogu se je, ne 
da bi sama vedela, pripravljala na 
največjo nalogo, kakršni je bilo 
kdaj poklicano zgolj ustvarjeno 
bitje, se pravi za Božje materinst
vo, neločljivo od dejavnega so
delovanja z odrešenj skirn delom 
učlovečenega Božjega sina. In ta 
daritvenost, katero je Marija

sprejela brez pomislekov, je Ma
rijo izoblikovala v najpopolnejši 
vzor vsakega resničnega kristja
na."
Nismo le gledalci Marijinega da
rovanja, ampak smo sami povze
ti v to darovanje, pritegnjeni 
vanj. "Potrebno je, da gremo za 
Marijinim zgledom in jo prosi
mo, naj pomaga tudi nam pri ve
likodušni življenjski daritvi." 
Drugi sklop homilije pa je pred
sednik Slovenskega pastoralnega 
središča posvetil prazniku Marije 
od zdravja. "Tale praznik je po
vezan s hudo kugo, ki je razsaja
la v Trstu in Benetkah leta 1849. 
Takratne zdravstvene oblasti so 
zaman skušale vsaj omejiti 
strašno širjenje kuge, ki je zahte
vala na stotine žrtev. V tej tragič
ni stiski so se verniki zatekli k 

Devici Mariji, ki jim je v ne
sreči tudi pomagala: kuga je 
ponehala prve dni novem
bra tistega leta." 21. novem
bra 1849 na praznik Mariji
nega darovanja so se verniki 
med svečano pontifikalno 
mašo, ki jo je daroval škof 
Bartolomej Legat in ki ji je 
sledila mogočna procesija, 
slovesno zahvalili Materi 
Božji.
Msgr. Gerdol je svojo homi- 
lijo sklenil z vzornostjo Ma
tere Božje, ki nas vabi h Kri
stusu, da bi njegov zgled ure
sničevali v našem krščan
skem življenju. "Izogniti se 

je treba vendar vsaki površni 
lahkovernosti: prava pobožnost 
ni v nekem puhlem sentimenta
lizmu, ampak v posnemanju Ma
rijinih kreposti, v njeni predano
sti Božji volji, v njeni zvestobi v 
hoji s Kristusom od Betlehema 
do Kalvarije: stala je pod križem 
in Sina darovala Bogu, nas vse pa 
kot duhovna Mati sprejemala v 
svoje varstvo."

Igor Giegon

Msgr. Gerdol med bogoslužjem (foto IG)

Slovensko pastoralno središče/Predavanje p. Petra Lavrihe o Sveti deželi

Ko bo mir preplavil svet bo orožje 
utišalo končno tudi v Jeruzalemu

Kratke
Papež Benedikt XVI. je danes umestil 
23 novih kardinalov
P apež B ened ik t XVI. je  v nedeljo , 2 5 . novem bra, v Vatikanu 
um estil 2 3  novih kardinalov in s  tem  zaključil njihovo slovesno  
um estitev , ki jo  je  začel v sobo to . 1 8  novih kardinalov, ki so  
m lajši od 8 0  let, im a v prim eru sm rti s e d a n je g a  pravico voliti 
novega p ap eža . Sveti o če  je  kard inale  ob d a n a šn je m  prejem u 
kardinalskih p rstanov  opom nil, d a  prstan i pom enijo sim bolično 
v ez  s  p a p e ž e m . ”Z 
n o š e n je m  p r s t a n a  
s t e  p o k l i c a n i ,  d a  
ž r t v u j e t e  s v o je
življenje za  c e rk ev ,” 
j e  p o  p o r o č a n ju  
a m e r iš k e  a g e n c i ja  
AP dejal papež.
Na slovesnosti, ki s e  
je  zače la  v sobo to , je  
p a p e ž  p o v z d ig n e  
k a r d i n a l e  s
sim boličnim i dejanji.
Na sv o jem  d ru g e m  
k o n z is to r i ju  j e  v 
sob o to  B enedik t XVI. 
b lagoslovil v sa k e g a  
n o v e g a  k a r d i n a l a  
p o seb e j in mu izročil 
z n a č i ln o  š k r la tn o  o g r in ja lo  in p o k r iv a lo  t e r  l i s t in o  ob  
im enovanju . Med d a n a šn jo  sveto  m ašo  na Trgu sv e teg a  Petra 
pa jim  je  v sk ladu  s  tradicijo  podelil š e  kard inalske  p rs tan e , 
poročajo  tu je  tiskovne agencije .
Zadnji konzistorij, na ka te rem  je  p ap ež  um estil nove kardinale, 
je  bil 24 . m arca  lani, ko je  bilo um eščen ih  1 5  novih članov 
k a rd in a lsk e g a  z b o ra , m ed  njimi tu d i n e k d a n ji ljub ljan sk i 
n ad šk o f in m etropolit Franc Rode.
K ardinalski zbor s e j e  z d a n a šn jo  um estitv ijo  novih kardinalov, 
ki prihajajo iz štirih različnih celin, povečal na 2 0 1  č lana , m ed 
katerim i jih je  1 2 0  elektorjev, torej im ajo pravico v prim eru 
sm rti s e d a n je g a  p ap eža  voliti novega.
Na sobo tn i m aši je  p ap ež  p o seb e j izpostavil novega kardinala  
iz Iraka te r  v se  k ristjane  v tej državi. ”S povabilom  pa tria rha  
kaldejske  cerkve sem  hotel na  p o se b e n  način izraziti svojo 
nak lo n jen o st iraškem u ljudstvu ,” je  poudaril pap ež  v baziliki 
sve tega  P etra v V atikanu. 80-letni bagdadsk i patriarh kaldejske 
cerkve E m anuel Karim Deli je  prvi kardinal iz Iraka in e d e n  od 
petih  novih kardinalov, ki zarad i svoje v isoke s ta ro s ti ne  bodo 
imeli pravice voliti novega papeža .
B enedik t XVI. je  oktobra, ko je  sporočil im ena novih kardinalov, 
pojasnil, d a j e  kard inale , ki ne  bodo elektorji, im enoval zarad i 
njihovih posebn ih  zaslug. /  STA

N a sedežu Slovenskega 
pastoralnega središča 
v M arijinem  dom u  na 

u l. R isorta je v če trtek , 15. 
novem bra, frančiškanski pa
ter Peter Lavriha predaval na 
tem o Romanje skozi dogodke 
N ove zaveze. "Z nano  je, da 
Sveto deželo  p o im en u jem o  
tu d i Peti evangelij, saj s 
svojim  obsto jem  in s svojimi 
k lju čn im i kraji n ep o sred n o  
p riča  o živ ljenju  
O drešenika", je dejal p reda
vatelj.
Beseda se je na  srečanju p re
pletala s sliko oz. diapozitivi 
svetih krajev, ki jih je p. Peter 
posnel na svojih po tovanjih

v Izraelu in  Palestini. P. Peter 
Sveto deželo res dobro  p o z
na, saj je kot rom ar oz. predv
sem  kot sprem ljevalec števil
n ih  skupin obiskal svete kraje 
kar 92-krat. "Vsako rom anje 
je zam e nova izkušnja: to  za
to, ker je skup ina  vsakokrat 
d rugačna in  je ravno vzdušje, 
ki ga sopotn ik i ustvarijo, p o 
sebnost vsakega potovanja", 
n am  je povedal predavatelj. 
"Skrb za rom arje prinaša ve
liko odgovornosti, kar o n e 
m ogoča, da bi se n e o b re 
m en jen o  predaja l ve lič in i 
ob iskanih  krajev. To m i uspe, 
ko si privoščim  še teden  dni 
o d d ih a  in  sam osto jnega ro 

m anja v Sveti deželi."
P. Peter je svoje predavan je  
začel s sp lošno  geografsko 
razlago Svete dežele, nakar je 
občinstvo popeljal v zan im i
vosti Jeruzalem a, nanašajoč 
se n a  kraje, ki so b ili p o 
sto janke trp ljen ja , sm rti in  
vsta jen ja  Jezusa Kristusa. P. 
Peter je naglasil p ro b lem  
ločitve m ed kristjani, ki je v 
Je ru za lem u  še kako očiten , 
celovito m nogoversko po d o 
bo m esta pa je dopo ln il z dia
pozitiv i š tev iln ih  svetišč, ki 
p ričajo  o te sn em  sob ivan ju  
Zidov in  M uslim anov-Pale- 
stincev. Ravno na  to  tem o  
sm o p. Petra po p redavanju

Prispevki za vzdrževanje duhovnikov

Je bolj srečen, kdor daruje 
ali kdor prejme?

Postavili vam  bom o 
nekaj vprašanj, nekak 
kviz v stilu "Ugani, kdo 

je". Pomagamo vam  s tremi 
napotki: z dvema citatom a in 
z naslovom sveže knjige, iz 
katere sta vzeta. Pripravljeni, 
zdaj! Prvi napotek: "Kot 
številni Američani moje 
generacije sem se naučil imeti 
opravka z drugim i znotraj 
svoje Cerkve, kjer so nas učili 
darovati desetino." Drugi: 
"Kdo je bolj srečen? Kdor 
združuje ali kdor ločuje? Kdor 
gradi ali kdor podira? Kdor 
daje ali kdor prejema?
Mislim, da poznate odgovor. 
Tam zunaj vas čaka ves svet,

na cesti ali onkraj oceana. 
Dajajte." Tretjič: naslov knjige 
je Giving (Dajati).
Avtor je Bill Clinton. Prav on, 
nekdanji predsednik, ki bi 
km alu znal postati "first 
m an" (se bo reklo tako?), če 
bo ženi Hillary uspel podvig 
in bo postala prva dam a v Beli 
hiši v zgodovini Združenih 
držav Amerike. Vas ne 
prepričata ne Clinton kot 
oseba in niti dejstvo, da je 
napisal knjigo, ki se že na prvi 
pogled, ne da bi jo prebrali, 
zdi presenetljivo spodbudna? 
Ni važno. Knjiga obstaja, Bog 
piše ravno na ravnih črtah (to 
je sicer lahko), pa tudi na

ukrivljenih (to je njegova 
izključna odlika), zato je prav, 
da jo jemljemo resno. Zato jo 
upoštevajmo, ko razmišljamo 
o eni izmed težjih oblik 
dajanja v italijanski cerkveni 
skupnosti: dajati tistemu, ki 
ga nim am o pod očmi, 
tistemu, ki je oddaljen in  ga 
ne poznam o. Dajati 
italijanskim duhovnikom  
prek odtegljivih Prispevkov 
(t.i. Offerte) na račun 
Osrednjega inštituta za 
vzdrževanje duhovnikov 
(ICSC).
Znano bi moralo biti, kako 
sistem deluje že celih 18 let; 
koristno pa je to pot na kratko 
obnoviti. Leta 2006 so 
potrebe italijanskih

duhovnikov znašale 539,4 
milijonov evrov. Kar 22% 
vsote so preskrbeli sami 
duhovniki s svojim delom  
(npr. s poučevanjem). 
Devetodstotno kvoto 
zagotavlja župnija. Prav toliko 
nudijo prihodki škofijskih 
inštitutov za vzdrževanje 
duhovnikov (Idsc). 57% 
prihaja iz sklada osem od 
tisoč, 3% iz Prispevkov. Te 
lahko nakažete na pošti, v 
banki, s kreditno kartico, na 
Idsc in  jih lahko odtegnete na 
davčni prijavi. Prispevki gredo 
v ICSC, ki vsak mesec 
zagotovi približno 39 tisoč 
italijanskim duhovnikom , 
m ed njimi tudi škofom, 
dohodek. Deluje? Deluje 
odlično. Če se hočete 
prepričati, povprašajte 
duhovnike, ki jih sami 
poznate.
Ta 3% je veliko ah malo? V 
absolutnem  m erilu gre za

znatno vsoto, 17,5 milijona 
evrov, saj malokdo (ki ima 
drugačna sredstva in  ki vlaga 
v drugačne vire: Telethon in 
Unicef, da se razumemo) 
naredi bolje. Odstotek ni 
navdušujoč. Hudo je misliti, 
da če bi bil višji, bi sprostil 
energije sklada osem od tisoč 
za dela usmiljenja v Italiji in 
tujini, za nove cerkve, kjer 
živijo skupnosti, ki še vedno 
mašujejo v telovadnicah, 
skladiščih ah župnijskih 
središčih. Prispevki pa so 
predvsem neke vrste ogledalo. 
Merijo stopnjo 
soodgovornosti in 
solidarnosti italijanskih 
katoličanov, ki so sposobni 
misliti na vse duhovnike: ne 
samo na tiste, ki pripadajo 
njihovi skupnosti, ampak na 
vsakega italijanskega 
duhovnika. Na duhovnike 
cvetočih in revnih župnij, 
tistih v mestu in na podeželju,

tistih, ki imajo številne in tudi 
zelo maloštevilne vernike. 
Misliti na vse in darovati za 
vse, kajti k tem u sili močan, 
resničen in zdrav čut 
cerkvene pripadnosti.
In naš Bill? Priznajmo, da ima 
prav. "Kdor povezuje" in 
"kdor gradi" cerkveno 
skupnost ter tako briše 
razdalje in zavist, je srečnejši 
od tistega, "ki ločuje" ah "ki 
ruši". In Prispevki gradijo, še 
kako! V cerkveno skupnost 
vnašajo zdrava protitelesa, ker 
omogočajo uresničevanje 
načela izenačevanja: ni 
bogatih in  revnih 
duhovnikov, vsem je 
zagotovljena skupna osnova.
O tem  smo prepričani: ko bi 
Bill bil Italijan in  katolik, bi 
gotovo dal svoj Prispevek za 
duhovščino. Vsaj tisti Bill, ki 
je avtor knjige Giving.

Umberto Folena 
(prev. DD)

vprašali, kdaj bo  k o n čn o  v 
Sveti deželi zavladal mir. 
"Tole vprašan je  je b ilo  p o 
stavljeno n ašem u  p a tru  Fri- 
dericku 
M ansu, ko 
sm o b ili 
frančiškani 
p red  le tom  
dni komisarji 
na  nekem  
sim poziju  v 
Jeruzalem u.
Pater Mans je 
vprašanje p o 
stavil na  gla
vo in  njegov 
odgovor se je 
glasil: 'D ajte 
vi vzpostaviti 
m ir v svetu:
Jeruza lem  je 
razum ljen 
skozi vso 
zgodovino 
kakor popek  
sveta, in  če je

te lo  b o ln o , im a v  svoji no- skozi odp rta , to  o b ču ti tu d i
tran josti tu d i bolečino . Če so Jeruzalem . Ko bo m ir prepla-
ljudje po svetu b o ln i, če so vil svet, bo orožje u tiša lo
k rizna vprašan ja  po  svetu končno  tu d i v  Jeruzalem u."
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V  im e n u  u p ra v e  in  u re d n iš tv a  N o veg a  g la sa  

iz r e k a m o  sv o jc e m  cen jen eg a  

so d e la vca  in  p r ija te lja

dr. MIRKA ŠPACAPANA
o b č u te n o  so ža lje  in  g a  p r ip o r o č a m o  

v  m o litev .

Kratke
Posvet o delitvi Goriške nadškofije
Goriški Inštitut za družbeno in versko zgodovino prireja v 
sodelovanju z našim tednikom študijsko srečanje z naslovom: 
Gorica 1947- Delitev nadškofije: dogodki in težave. Sodelovala 
bosta predsednik Inštituta dr. Luigi Tavano in predsednik 
Zgodovinskega društva za Severno Primorsko dr. Renato 
Podberšič ml.
Postavitev nove mednarodne meje je  pred šestdesetimi leti 
povzročila delitev dvestoletne Goriške nadškofije. Ta dogodek 
predstavlja zanimive zgodovinske podatke in problematike, 
vezane na versko in družbeno življenje goriških prebivalcev 
bodisi v institucijah (Sveti sedež namreč ustanovi Apostolsko 
administracijo za oskrbo glavnine ozemlja, ki je  prešlo pod 
Jugoslavijo) bodisi v načinu izvajanja na cerkvenem in 
političnem področju. Srečanje želi seznaniti oziroma osvetliti 
z zgodovinskim kritičnim pristopom te dogodke ter razumeti 
vzroke in težave.
Srečanje bo potekalo v goriški Državni knjižnici v ul. Mameli 12 
v četrtek, 6. decembra, ob 17.30. Vabljeni!

Iskanje fotografij in dokumentov 
iz let 1920-1943
Založniška pobuda , ki s e  pripravlja pri C entru G asparin i, bo 
za jem ala  d v a jse tle tje  faš izm a . Pri C entru za to  iščem o gradivo, 
povezano  s  tem  časo m , in s ice r fotografije, z a se b n e  in javne  
do k u m en te , p ism a in razg lednice, ki seg a jo  v obdob je  1 9 2 0 - 
1 9 4 3 .  O b e n e m  n a s  z a n im a jo  tu d i p r ič e v a n ja  n e k d a n jih  
dep o rtiran cev  v italijanskih tabo rišč ih  in režim skih političnih 
p regan jancev . Ob posnetk ih  javnih m an ifestacij bo p o seb n a  
p o z o rn o s t n a m e n je n a  d o k u m e n to m  in fo to g ra fijam , ki so  
vezani na  organizacijo p rostega č a sa  in na m nožične ustanove, 
k ak ršn e  so  bile Dopolavoro, M assa ie  Rurali, O pera N azionale 
Balilla.
Gradivo bom o reproducirali na digitalni medij v sa m e m  Centru, 
la s tn ik u  g a  b o m o  vrnili v o sm ih  d n e h . V sak p o s n e te k  ali 
do k u m en t bo sh ran jen  v p o seb n em  e lek tronskem  arhiviskem  
fondu , ki bo nosil im e po lastniku; njegovo im e bo objavljeno 
tu d i v d id a sk a liji v s a k e g a  p o s a m e z n e g a  p o s n e tk a  in bo 
uporab ljeno  ob vsaki izdaji.
Gradivo s e  izroči oseb ju  C entra, ki bo izdalo potrdilo o prejem u, 
vsako  s red o  od 17 .30  do 1 9 .3 0 , in s ice r na se d e ž u  C entra 
G asparin i v palači M onte di P ietq, ul. D ante  2 9  v G radišču. 
Lastniki bodo lahko dvignili svo je  gradivo n asledn jo  sredo .
Z om en jen o  prošnjo  s e  o b račam o  na v se  prebivalce pokrajin 
Gorica in Trst, ju žn jega  p redela  Furlanije in tudi na slovenske  
državljane, bivajoče v občinah , ki so  pripadale  goriški pokrajini.

Feiglova knjižnica /  Četrta pravljična 
urica
Mrzel je s e n s k i  p o p o ld a n  v p o n e d e lje k , 1 9 . n o v e m b ra , ni 
zadržal d o m a okrog 2 5  malčkov, ki so  v sp rem stvu  m am ic, 
očka  ali non ice prihiteli v Feiglovo knjižnico na  goriškem  korzu 
Verdi, d a  bi si ogreli s rč e c a  ob lepi pravljici, ki jo  je  z nežno  
p r i s r č n o s t j o ,  z 
nazornim i rekviziti 
in a n im a c i j s k im  
orisom
pripovedovala 
knjižničarka Luisa 
G ergo le t. N ekega 
z im s k e g a  d n e  je  
bil n a s lo v
pravljične 
p r ip o v e d i  o 
u b o g em  ježk u , ki 
mu je  m očan  ve te r 
o d p ih n i l  h i š ic o .
S n e ž in k e  s o  
p a d a le , m raz  mu 
je  bilo, zavil si je  
ša l okoli vratu , na 
g lavo  da l č e p ic o , 
n a  ro k e  s i p a  
nataknil rokavice in s e  napotil k jazb ecu , d a  bi ga poprosil za 
za toč išče . Toda m ed potjo je  sreča l p rem ražen e  m iške, vidro 
in s rn ja k a . Ne d a  bi pom išljal, jim  je  podaril svojo kapico ,
rokavice in ša l te r  s e  v es  otrpel zakotalil v ja zb e čev  brlog. Pri
njem  s e j e  ogrel in s ladko  zaspa l. Ko je  nasledn ji d an  posijalo
s o n c e , s t a  o d š la  is k a t  ježk o v o  h iš ico ; in g lej, ž iva lice  so
dobrem u ježku  pripravile p re sen ečen je : novo lepo hiško. 
Ježkova d o b ro ta  je  bila p o p la č a n a . Pravljica o do b ro srčn i 
b o d ič a s t i  ž iva lic i j e  o tro k o m  n a m ig n ila , k ak o  n a j b o d o  
radodarn i in veklikodušni do tistih , ki so  v stisk i in potrebni 
pom oči.
P o tem  lepem  sporočilu so  otroci segli po listih, ki jim jih je  dala  
Luisa, in n a risan em u  ježku pobarvali kapo, ša l in rokavice, da 
mu ne  bo m raz v hudi zimi.
N aslednja pravljična urica bo v ponedeljek , 3 . d ecem b ra , ko bo 
Mala d ram sk a  skup ina  S lovenskega kato liškega p rosvetnega  
d ru š tva  F.B. S edej iz Š teverjana  prikazala lutkovno p redstavo  
Živel sv. Miklavž! Toplo vabljeni vsi mali ljubitelji pravljic! /  IK

Foto IK

K ULTU RNI CEN TER L O JZ E  BRA TU Ž Žalna seja za pok. dr. Mirka Špacapana

Dogodek, ki bo še dolgo 
ostal v našem spominu

Foto DPD

Velika dvorana Kul
turnega centra Loj
ze Bratuž je bila 

pretesna za vse ljudi iz 
naše dežele in Slovenije, 
ki so se v ponedeljek, 26. 
novembra, hoteli udeleži
ti žalne seje v spomin na 
dr. Mirka Špacapana, ki je 
podlegel hudi bolezni 
prejšnji petek. Med njimi 
je bilo - poleg svojcev - 
ogrom no vidnih pred
stavnikov javnih uprav in 
politikov, naših kulturnih 
in športnih ustanov, sploh 
pa ogromno ljudi, ki so 
pokojnika poznali in njegovo 
izjemno bogato delovanje ceni
li. Večer, ki ga je povezovala Ma
ra Černič, je izzvenel kot domač 
in obenem veličasten dogodek, 
ki je v im enu neutrudnega dr. 
Špacapana združil najrazličnejše 
osebnosti naše narodnostne 
skupnosti in bo gotovo še dolgo 
ostal v našem živem spominu. 
Srečanje so z otožno pesmijo 
uvedli pevci Mirkove skupine 
Akord, nakar so se pred mikrofo
nom  zvrstili govorniki, katerih

posege objavljamo v  glavnih 
odlomkih na 14. strani.
Izkušeni igralec dramskega od
seka PD Štandrež Božidar Tabaj 
je nato poklonil navzočim s 
krvjo in dušo prepojeno inter
pretacijo zadnje pridige kaplana 
M artina Čedermaca, ki je bila 
pokojniku posebno draga. Poz
drav pokojniku je nato prinesel 
goriški prefekt Roberto De Lo- 
renzo. "Bil je velik gospod," je 
rekel, "odlikovala sta ga izrazita 
občutljivost in skoraj religiozen

čut za lastno poslanstvo na poli
tičnem, zdravstvenem, kultur
nem  in športnem  področju." 
Špacapan m u je bil s svojo ve
likodušnostjo pravi prijatelj, h 
katerem se je rad zatekal, ko je 
potreboval "korekten, pošten in 
razumen" nasvet. "Vaša skupno
st naj najde kakšen način, da ga 
bo znala ohranjati živega v spo
minu," je še povedal prefekt. 
Predsednik goriške pokrajinske 
uprave Enrico Gherghetta je pri
sotne pozdravil v italijanščini,

slovenščini in furlanščini: "To je 
najboljši način, s katerim se že
lim spomniti Mirka." Verjel je v 
vlogo manjšin in njihove iden
titete, ki združujejo in ne 
ločujejo. "Ljubil je življenje." 
Veliko je dal ne le Slovencem, 
ampak vsej Gorici, tudi tistim 
občanom, ki so jim Slovenci trn 

v peti, zato "je Mirko zak
lad vsega goriškega m e
sta... Umrl je velik Go
ričan!"
Slovenski državni sekretar 
in vodja Urada za Slovence 
v zamejstvu in  po svetu 
Zorko Pelikan je poudaril, 
da je bil življenjski moto in 
uspeh pokojnika eden 
sam: ohranitev in  razvoj 
slovenske narodne sku
pnosti. Z izjemno zavzeto
stjo in  iskreno človeško 
strastjo je delal v manjšini 
in za manjšino. Odlikova
la ga je velika intim na 
moč. "Za sabo pušča ve

liko delo, ki ga bo treba nadalje
vati." Zaradi vsega tega bo za vse 
nas ostal v spom inu kot "izje
men človek in borec, ki je vedel, 
kako utripa slovensko srce." 
Večer je sklenil Mešani zbor 
Podgora z dvema skladbama, ki 
ju je uglasbil Mirko, in z Lipo, ki 
so jo skupaj z zborom stoje peli 
tudi ljudje v dvorani. Dolg in to
pel aplavz je bil še zadnji objem 
naše skupnosti velikemu možu, 
ki je veliko storil za vse nas.

DD

Kulturni dom Gorica /  Prireditvi ob 26-letnici delovanja

Spacalova razstava in nastop 
skupine Putokazi

Tudi letos, kot je že tra 
dicija, bo d o  v n o v em 
b rsk ih  d n e h  v 
goriškem  K u ltu rnem  d o m u  

obelež ili o b le tn ico  u s ta n o 
vitve tega slovenskega hram a 
v m estu. Letos poteka že 26- 
le tn ica  delovan ja  (1981- 
2007); to  p raznovan je  bo 
zadnje pred dokončn im  pad
cem  m eje, kar bo, u pa jm o , 
p rin eslo  tem u  zem ljep isn e
m u  področju  novega ku ltu r
n o p o litič n e g a  zagona in  
sploh novo obdobje za n ek 
danje m ejaše. To so tu d i želje 
Igorja Kom ela, ravnatelja  
K ultu rnega dom a, ki je s 
prof. Joškom  V etrihom  in  
Borisom  Budalom  na  tiskov
n i k on ferenci v četrtek , 22 .

t.m ., p redstav il le to šn ji p o 
budi. Prvo je že bilo  na  vrsti 
v torek, 27. t.m ., odprtje  raz
stave Lojzeta Spacala ob 100- 
le tn ic i njegovega rojstva 
(1907-2000). U m etn o stn i 
kritik  V etrih je poudaril, da 
je razstava nastala  ob sodelo
v an ju  Spacalovega nečaka 
M artina in  D ragana Abrama 
iz galerije Artes v Novi Gori
ci. Prvič so na  njej razstavlje
ne Spacalove fo tografije, ki 
jih  je u m e tn ik  uporabljal pri 
ustvarjanju  svojih del. Poleg 
tega so na  ogled risbe, slike 
in  grafike iz 60., 70. in  80. let 
in  tri velike tap iserije . 
G oriškem u zgledu bo, po Ve- 
trihov ih  besedah, sledil tud i 
Trst, ki bo  priredil veliko raz

stavo z nad  dvesto Spacalovi- 
m i deli v starem  pristan išču  
na 4000 kvad ra tn ih  m etrov  
veliki površini.
Goriška razstava, ki je nasta
la v sodelovan ju  z ZSKD, 
Fundacijo goriške h ran iln ice  
in  dežele FJK, bo na ogled do 
21. decem bra po u rn iku: od 
p o n ed e ljk a  do petka, od
10.00 do  13.00 in  do  16.00 
do 18.00 ter v večern ih  u rah  
ob razn ih  prired itvah .
Ker je vodstvo K ulturnega 
d o m a zm eraj zelo p o zo rn o  
do m lad ih , bo oble tn ico  de
lovanja, v če trtek , 29. n o 
vem bra, ob  20 .30  zabeležil 
tu d i n asto p  zn an e  hrvaške 
skupine Putokazi z Reke, ki 
so ed instven  tovrsten  glasbe-

n o -p lesn i pojav. Na g lasbe
n e m  o b zo rju  so že 23 let, 
prejeli so že dve nagradi m e
sta Rijeka in  tri nagrade Po- 
rin  ; 1. 1993 in  1997 so zasto
pali Hrvaško na  festivalu Eu- 
rosong . Skup ino  sestavljajo 
m ladi pevci in  plesalci, ki ob 
raču n a ln išk i an im aciji, igri 
luči in  s p isano  kostum ograf
sko in  dobro  izdelano  scen
sko podobo  ustvarjajo  pravi 
glasbeni spektakel. Komel je 
pojasnil, da se bo skupina na 
goriškem  večeru  predstavila 
s trem i sklopi: A ndroida, N o
va zem lja in  Eveergren-m ix. 
To bo  gotovo vsestranska p o 
slastica za ljub ite lje  glasbe. 
K oncert p rire ja jo  K ultu rn i 
dom , K ulturna zadruga Maja 
in  ZSKD p o d  pok rov ite ljs t
vom  SKGZ, goriške občine  in  
pokrajine. V stopnina znaša 5 
evrov. In fo rm acije  d o b ite  v 
u rad ih  goriškega K ulturnega 
dom a, ul. Brass 20, tel. 0481 
33288.

IK

Sovodnje ob Soči /  Zasedanje občinskega sveta

Opozicija predstavila 
nekaj predlogov

Sovodenjski občinski svet je 
na seji 12. novembra sprejel 
7. varianto k splošnemu 

občinskemu regulacijskemu načr
tu, izglasoval resolucijo o javnem 
zdravstvu, odobril pogodbo o iz
vajanju socialne službe na me
dobčinski ravni in potrdil sklep 
št. 74 ožjega odbora o preureditvi 
tekočega proračuna.
Opozicijska svetniška skupina jev 
zvezi z varianto formalno pred
ložila tri dopolnilne predloge: da 
se v dokument vključi besedilo čl. 
št. 3 deželnega urbanističnega 
zakona, ki predvideva, da občine, 
na podlagi zakona 38/2001, ob 
sprejemanju prostorskih načrtov 
upoštevajo jezikovne in kulturne 
značilnosti manjšinske skupno
sti, da se v pravilnik, ki opre
deljuje gradbene posege, vnese 
določilo, po katerem se namemb
nost novih kmetijskih in drugih 
objektov spremeni le po preteku 
desetih let in da se na zemljiščih

na poplavnih območjih ne dovo
lijo gradbeni posegi. Razen 
zadnjega predloga, ki je bil že 
predviden, sta ostala bila sprejeta. 
Varianta je bila tako soglasno 
sprejeta.
Začenja se tako upravni postopek: 
varianta bo poslana na deželo in 
bo objavljena v deželnem urad
nem listu; občani bodo nato ime
li 30 dni časa, da predstavijo 
opazke ali pripombe. Vsekakor je 
pomembno, da se čim več obča
nov seznani s tem temeljnim 
dokumentom urejanja občinske
ga teritorija. Pri tem pa bo še po
trebno preučiti vpliv spornega 
deželnega zakona o travnatih po
vršinah, ki se tiče kar nekaj občin
skega teritorija.
Sledila je razprava za resolucijo 
proti preureditvi javne zdravstve
ne službe, po kateri bi se število 
zdravstvenih podjetij zmanjšalo 
na tri, pri čemer bi bilo eno samo 
za Trst in Gorico. Bistvo doku

menta, ki so ga v nekaterih obči
nah že sprejeli, sta nasprotovanje 
deželnemu osnutku in zahteva, 
da se problematika ponovno 
preuči v sodelovanju z župani in 
s predsednikom goriške pokraji
ne. Resolucija je bila odobrena so
glasno.
Prav tako soglasno je bil odobren 
sklep o novi pogodbi (stopila bo 
v veljavo 1. januarja), ki ureja so
delovanje občin na področju so
cialnega skrbstva. Tako sodelo
vanje se izvaja od leta 2001, ven
dar je bilo potrebno vnesti nove 
predpise. Iz vrst opozicije je bila 
postavljena zahteva, da mora biti 
v pogodbi jamstvo za namestitev 
osebja z znanjem slovenskega je
zika, in je bila dana spodbuda 
občinski upravi, da se v sklopu 
pogodbe začenja zahtevati tudi 
ustanovitev slovenske socio- 
psihopedagoške službe za 
Goriško, za kar se je uprava tudi 
obvezala. Odbornik Tomšič je 
pojasnil, da vprašanja niso spre
gledali, da bo to v ospredju v na
slednji fazi.
Svetniki opozicijske liste so ob 
koncu seje upravi in posebej žu
panu zastavili niz vprašanj. Švet- 
nik Julijan Čavdek je sovodenj- 
skega župana vprašal glede reso

lucije o poštnem uradu, ki jo je 
občinski svet odobril na prejšnji 
seji, glede popravil, ki zadevajo 
dvojezičnost na turistični tabli pri 
sovodenjski cerkvi, in glede pri
zadevanj, da bi lahko tudi v obči
ni Sovodnje ob Soči razpolagali s 
hitro povezavo spleta (Adsl). Žu
pan Petejan je pojasnil, da so reso
lucijo poslali pristojnim urad
nikom poštne službe, da se je to 
podjetje zavezalo za ureditev turi
stične table in da glede hitre po
vezave potekajo testiranja brezžič
nega mrežnega dostopa. Svetnik 
Klemše je župana zaprosil za poja
snila, ali namerava uprava naredi
ti konkretno gesto za pomoč pri
zadetemu prebivalstvu v Želez
nikih, ki so nekdaj spadali v po
brateno občino Škofja Loka. Žu
pan je v odgovoru nakazal mož
nost, da bi dali pobudo za 
nabirko ob novoletnem koncer
tu. Klemšeta je zanimalo tudi, ali 
bo uprava nadomestila delavca, 
ki bo ob koncu leta stopil v pokoj. 
Odgovoril je odbornik Custrin in 
povedal, da sicer razmišljajo, ni
majo pa še jasnega odgovora. 
Svetnik Peter Černič je upravo 
opozoril na neuporabljeno in za
puščeno občinsko parcelo ob šoli.

Združeni - Sovodnje ob Soči
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Kratki
Gostovanje angleškega gledališča: imenitna 
izvedba dela Živalska farma G. Orwella
V Kulturnem centru  Lojze Bratuž v Gorici je  v sredo, 21., in v 
četrtek , 22. novem bra, gostovalo angleško gledališče Tour De 
Force Theatre Company. Za naše  in italijanske višješolce te r  za 
dijake iz Slovenije (Vipave in Deskel) je  v dveh m atinejah imelo v 
izvirnem jeziku tri ponovitve dela angleškega pisatelja in esejista  
Georga Orvvella (1903-1950) Animal farm, Živalska farm a. Dve 
igralki in trije igralci so  v priredbi lana VVooldridga in izpiljeni režiji 
Barryja L. G oldm ana izredno dovršeno  in prodorno prikazali 
imenitno politično satiro, ki jo je  avtor naperil proti stalinizmu. 
Jezik ni bil nikakršna ovira za razum evanje izredno ošiljenih osti 
vsebine, ki kažejo, kakšna je  slepota  ubogega človeka: komaj se  
znebi enega jarm a, se  nič hudega sluteč, v upanju na boljše čase, 
že podvrže drugem u. Vizualno sliko uprizoritve, ki so  jo š e  najbolj 
zavzeto in pazljivo spremljali dijaki iz Slovenije - morda zaradi bolj 
podrobnega obvladanja angleščine ali bolj pogostega zahajanja 
v gledališče - ,  so  oblikovali bistveni scenski elem enti in rekviziti 
te r  iz redno  d o m ise ln i kostum i, v k a te re  je  ig ra lce  ob lek la  
A lessadra Mayer. Z majhnimi zavihi blaga in dodatki so  zelo hitro 
spreminjali kroj in tako omogočili igralcem, da so  s e  naglo levili v 
različne živalske like in hkrati poudarjali njihove značilnosti. V 
slednjih so  bile seveda nazorno prikazane hibe, slabosti in slepota 
človeškega mišljenja in ravnanja, pa tudi neusahljiva človekova sla 
po oblasti. Poudarek in ritem ključnim trenutkom  predstave je 
dajala včasih prav rezka glasba Phillipa Carlestona in Petra Joucla. 
/IK

Tradicionalno miklavževanje v Doberdobu: 
Čakanje na sv. Miklavža s Pepelkami
Miklavževe sani nekje tam  daleč nad nami so  s e  že začele počasi 
spuščati na zemljo. Otroci bodo v kratkem zaslišali veselo pesem  
kraguljčkov, ki naznanjajo prihod dobrega svetnika. Kot je  znano, 
bo sv. Miklavž obiskal vse otroke. In ustavil se  bo po vseh vaseh. 
Tudi v Doberdobu že tradicionalno pričakujejo sv. Miklavža prav 
vsi otroci. Čas nestrpnega pričakovanja je  seveda v kraški vasici 
že trad ic ionalno  pester. V organizaciji SKD H rast s e  nam reč 
pripravlja miklavževanje. Otroci bodo sv. Miklavža v Doberdobu 
pričakali v sred o , 5 . d e c e m b ra , ob 19 . v župnijski dvorani. 
Miklavžev prihod bodo malčki uvedli z dram sko igrico 5 pepelk, 
priredbo, kije nastala po predlogi istoimenskega dela slovenskega 
vsestranskega kulturnika Žarka P etana. V režiji M ateje Černič se  
bo na odrskih deskah  izkazalo 4 4  otrok od 6. do 12. leta starosti. 
Gre za zgodbo m ladega kraljeviča, ki s e  ob neprestanem  branju 
pravljic želi poročiti s  pravo pravcato Pepelko. Na “razpis" se  
seveda prijavi več deklet, tako da kraljevič skupaj z ministri prosi 
za pomoč celo policijo. Potem ko se  bodo otroci izkazali na odrskih 
deskah, bo sv. Miklavž prevzel glavno besedo in obdaril vse otroke, 
ki so  si to zaslužili in bili primerno pridni. Miklavžev urad bo odprt 
v prostorih župnijske dvorane od 18. ure dalje.

Kot vselej so predstavo prilagodi
li večeru in tokrat v njeno vsebi
no vpletli prisotna predsednika 
ZKD Sergeja Pelhana in Janeza 
Povšeta, predsednika SSO za Go
riško. Situacijska komika in spret
no, sproščeno izvajanje igralcev 
je spravilo v smeh publiko, ki si je 
nazadnje lahko ogledala še raz
stavo fotografij Viktorja Selve, 
člana PD Štandrež. O njegovi dol
goletni ljubezni do fotografije, ki 
se ne vdaja novim tehnološkim 
pripomočkom, ampak ostaja kla
sično pristna, je nekaj pojasnje
valnih besed izrekel Saša Quinzi. 
Poudaril je, da tako klasično foto
grafiranje zahteva čas, pravo luč, 
ostrino in veliko potrpljenja, saj 
Selva ima najraje drobne detajle 
iz narave, ki izpričujejo njegovo 

veselje, skoraj otroško ču
denje ob drobnih pojavih, 
ki jih odkriva pri pozor
nem  opazovanju cvetic, 
žuželk...
Po kulturnem sporedu je v 
dvorani prijetno zadišalo. 
Štandrežci so namreč no
vogoriškim prijateljem ho
teli predstaviti tudi pristno 
domačo jed, in sicer "vržo- 
ti v kozici", ohrovt s praže
nim  krompirjem, seveda 
zalit z dobro kapljico. Ob 
preprostih, a zelo dobrih 
kulinaričnih dobrotah, ki 
jih je "strogo po tradicio
nalnem receptu" pripravil 
Jordan Mučič, se je jezik 
razvezal v prisrčno 

kramljanje, tudi ob razstavljenih 
plakatih in publikacijah, ki so 
pričale o razvejenem in zagna
nem odrskem in publicističnem 
delovanju v tej obsoški vasi.

IK

ZDRUŽENJE
CERKVENIH
PEVSKIH
ZBOROV
GORICA

REVIJA 
OTROŠKIH 
IN  M IADINSKIH  
ZBOROV

KUITURNI 
CENTER 
LOJZE BRATUŽ

GORICA, 8. IN  St 
DECEMBRA 2007 
OB 15.30

vljudno vab i 

na m ik lavževan je

M ik la v ž e v  u rad  b o  o d p r t  o d  15. u r e  dal/e . Z a  informacije lahko  
po k l iče te  v  jutranjih urah na tel. 0 4 8 1  5 3 1 4 4 5

ZKD Nova Gorica/  Društva se predstavljajo

Prijetno v družbi 
štcmdreških ustvarjalcev

Zveza slovenskih kulturnih 
društev Nova Gorica - to 
ime nosi od leta 1997 - je 

"samostojna, prostovoljna in ne
pridobitna organizacija, ki pove
zuje kulturna društva s področja 
ljubiteljskih kulturnih dejavno
sti", je zapisano v predstavitveni 
zgibanki. V letu 2007 združuje 22 
društev s sedežem v Mestni obči
ni Nova Gorica, 5 društev s se-

tek, 22. novembra, v prostorih 
Točka ZKD Nova Gorica, v ulici 
Gradnikove brigade 25. Številno 
publiko in štandreške goste je 
pozdravila tajnica ZKD Martina 
Trampuž, o nad štiridesetletni 
zgodovini štandreškega društva, 
ki skuša ohraniti domačemu 
kraju prijazen vaški obraz in nek
danjega zdravega kmečkega 
duha, ter o društvenem bogatem

djevo, radujsja Sergeja Rahmani
nova, A. Srebotnjaka Voznica in 
ljudsko Ribce po murjici pvavajo 
v priredbi O. Deva. Nastop so ob 
čvrsti klavirski spremljavi Marca 
Colelle sklenili z ritmično razgi
bano uspešnico America iz zna
nega musicala West side story.
Po pevskem užitku je gledalce v 
komedijske mreže ujel tercet iz- 
brušenih odrskih ustvarjalcev

Mariza Perat

MIKLAVŽ PRIHAJA

mladinski odsek SKPD F.B. Sedej 
Režija: Cristina Corsi

Kulturni center Lojze Bratuž 
sreda, 5 . decem bra 2 0 0 7 ,  ob 17. uri

dežem v Občini Šempeter Vrtoj
ba in eno društvo s sedežem v 
Občini Renče Vogrsko. V svojem 
delovanju si je zadala kar nekaj 
nalog, med katerimi je tudi sode
lovanje s kulturnimi organiza
cijami in društvi Slovencev v za
mejstvu in po svetu. Prav zaradi 
dolgoletnih stikov s Prosvetnim 
društvom Štandrež je vključila v 
svojo pobudo pod naslovom 
Društva se predstavljajo tudi to 
naše društvo. Prijetno domač 
predstavitveni večer je bil v četr-

kulturnem delovanju, ki obsega 
glasbeno, pevsko, dramsko in 
likovno področje, je spregovoril 
predsednik PD Štandrež Marko 
Brajnik. Pevsko dobrodošlico je 
gledalcem s pesmijo Dober večer 
Mihaela Rožanca posredoval 
MePZ Štandrež pod vodstvom 
Davida Bandlja, svojega pevo
vodje od 1. 2001, ki je na kratko 
predstavil še ostalih šest skladb. 
Pevci so odpeli še Sicut servus G. 
P. da Palestrina, v manjši zasedbi, 
Nachtlied M. Regerja, Bogorodice

štandreškega dramskega odseka. 
Majda Zavadlav, Božidar Tabaj in 
Marko Brajnik so iz svojega zim
zelenega repertoarja uprizorili 
komedijsko enodejanko Čudna 
bolezen v režiji Janeza Starine.

Obvestila

ZSKD, KD Andrej Paglavec, KD 
Podgora, ZSKP vabijo na večer: Rudi 
Šimac, Kako s e je  začelo na Soči 1915, 
pogovor ob posnetkih iz knjig - ob 90- 
letnici prodora pri Kobaridu. Nekdanji 
novogoriški župan, doma iz Breginja in 
pisec trilogije, bo posredoval pričevanja 
domačinov iz leta 1915. Na sedežu KD 
A. Paglavec v Podgori v četrtek , 29. 
novembra 2007, ob 20.30.
Slikarska razstava A ndreja Kosiča 
AKVARELI v veliki dvorani M ušičeve 
galerije na gradu Dobrovo bo odprta še  
do konca januarja 2008. Razstavljenih je 
4 0  novejših Kosičevih akvarelov velikega 
form ata. Ogled je  možen od torka do 
p e tk a , od 8 .0 0  do 1 6 .0 0 ; so b o ta , 
nedelja in prazniki od 12.00 do 16.00. 
V torek, 4. decem bra, prirejata Svet 
slovenskih  organizacij in Slovensko 
k u ltu rn o  g o s p o d a rs k a  zv eza  v 
sodelovanju  s  podjetjem  Evroservis 
in fo rm a tiv n o  s r e č a n je  o novem  
programskem obdobju 2007 2013. Na 
tem  srečanju bodo podana tem eljna 
izhodišča za prijavo projektov na razpise, 
ki b o d o  o b jav ljen i v o m e n je n e m  
obdobju. Zaradi pomembnosti srečanja 
so  vsa včlanjena društva in zveze ter 
njihovi predsedniki in odborniki toplo 
vabljeni, da se  ga udeležijo. Srečanje bo 
potekalo v sejni dvorani Kulturnega 
cen tra  Lojze Bratuž s  pričetkom  ob 
10.45.

Dar

N am esto  cvetja na g ro b  M irka 
Špacapana daruje Franka Žgavec 100 
evrov za Kočo sv. Jožefa.

Sožalje

M ladinski dom  s e  k lan ja  sp o m in u  
svojega prijatelja in podpornika Mirka 
Špacapana. Naj mu bo Gospod bogat 
plačnik za vse dobro, ki ga je  s  svojo 
z g le d n o  p r iz a d e v n o s tjo , trd n o  
vztrajnostjo in izredno strokovnostjo 
naredil za dobrobit n a še  skupnosti. 
Bratu Bernardu - svojemu odborniku - in 
vsem  ostalim prizadetim sorodnikom 
izraža globoko in iskreno sožalje.

Dragi Mirko, hvala za trud, za pomoč, za 
nasm eh... Naj kanček tvojega duha za 
vedno o s ta n e  v naših srcih... Tvojim 
dragim naj gre naš objem. PD Vrh Sv. 
Mihaela
S hvaležnostjo s e  spominjamo dr. Mirka 
Špacapana. Skupnost družin Sončnica 
izreka v sem  so rodn ikom  o b ču ten o  
sožalje.

Čestitka

Ob rojstvu male EVE Tanji in Valentinu iz 
srca čestitata MePZ in OPZ Rupa-Peč. 
Hip, h u ra ... m ala  Eva s e  že v zibki 
sm ehlja. Bratec Peter že družbo ima, 
m am a Tanja in očka Valentin pa s ta  
s re č n a  ob a . Isk rene  č e s titk e  MoPZ 
Štmaver in KD Sabotin.
Tudi Katerina in Mauro se  veselita, ker se  
jima mali Luca že v naročju smehlja. Z 
njima se  veselimo tudi vsi iz KD Sabotin.

RADIO SPAZIO 103

Slovenske oddale 

(od 30.11. do 06.12.2007)

Radijska postaja iz Vidma oddaja na 
u ltrakratkem  valu s  frekvencam i za 
Goriško 97.5, 91 .9  Mhz; za Furlanijo
103.7, 103.9 Mhz; za Kanalsko dolino
95.7, 99 .5  Mhz; za spodnjo dolino Bele 
98 .2  Mhz; za Karnijo 97.4, 91, 103.6 
Mhz. Slovenske oddaje so na sporedu 
vsak dan, od ponedeljka do petka, od 
18.30 do 19.30. Spored:
Petek, 30. novembra (v studiu Andrej Baucon); 
Ob d o m a č e m  o g n jišč u : n a ro d n o 
zabavna in zabavna glasba, zborovski 
k o tič e k , iz k r š č a n s k e g a  s v e ta , 
zanimivosti, humor, obvestila.
Ponedeljek, 3. decembra (v s tu d iu  A ndrej 
Baucon): Sodobni so u n d : m oderna  
g la sb a  včera j in d a n e s , kotiček  za 
popevke Borda Novkoviča; Živemu se  
vse zgodi; Zanimivosti in obvestila.
Torek, 4. decembra (v studiu Matjaž Pintar); 
Utrinki v našem  prostoru - G lasbena 
oddaja z Matjažem.
Sredo, 5. decembra (v studiu Danilo Čotar): 
Pogled v dušo in svet: 30  let naših oddaj 
- Izbor melodij.
Četrtek, 6. decembra (v studiu Niko Klanjšček); 
Zvočni zapis: Posnetki z naših kulturnih 
prireditev - Glasba iz studia 2.

DRUŠTVO ARS

Vljudno vab i  na o d p r t je  likovne p ro d a jn e  
razs ta ve  v d o b ro d e ln e  n a m e n e

UMETNIKI ZA KARITAS

N a  ra z s ta v i :  A . K osič, M . G re g o rč ič ,  L. B ra tu š, Z. A p o llo n io ,

L. N e m e s , M . P re lo g , N . R upnik , P. S z ilv a ssy , V. T o m an , M . U ršič

Razstavljena d e la  b o  predstavila  A nam arija Stibilj Šajn

G lasbeni  poklon Kvintet Ventus iz Vipavske doline

G alerija Ars na Travniku, Gorica 
Petek, 30. novem bra 2007, ob 18. uri

KULTURNO DRUŠTVO 
SABOTIN

vabi na

GLASBENI PROJEKT 
za  vse ljubitelje glasbe

VSI VERUJEMO V ENEGA BOGA 
CREDIAMO TUTTI IN UN SOLO DIO 

WIR GLAUBEN ALL AN EINEN GOTT

Prvi koncer t  o b  p r a z n o v a n ju  B r e z m a d e ž n e g a  Sp o č e t ja  
C erkev, Pevma

Petek, 3 0 .1 1 .2 0 0 7 ,  o b  2 0 .  uri

N a  sp o re d u :

TILEN DRAKSLER, o rg le  (Ljubljanska A k a d e m i ja  z a  g la sb o )  
CERKVENI M e P Z  IZ PEVME, d ir igen t  FRAN C  VALENTINČIČ

Sledi d r u ž a b n o s t

V sodelovanju  z: župnijo  Sv. M avra in Silvestra, Združenjem  cerkvenih 
pevskih zbo rov  - G orica , K rajevno skupnostjo Pevma - Š tm aver - O slavje, 

Zvezo slovenske katoliške prosvete

S prispevkom : Fundacije C assa  di R isparm io iz G orice , Z ad ru žn e  banke  
D oberdob  - Sovodnje, Kmečke banke  - G orica  - Banca di Cividale
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Največji znanstveni dosežek  slovenske latinistike

Po 113 letih končan 
Latinsko-Slovenski slovar
Kakor kriminalka je na

peta in zapletena zgod
ba o izhajanju latinsko- 

slovenskega slovarja! Začelo 
se je davnega leta 1894, ko je 
nastal uredniški odbor, ki ga 
je vodil prof. Fran Wiesthaler 
(1849-1927). Do prve svetov
ne vojne je zbral osnovno gra
divo, leta 1923 je izšel prvi 
zvezek, nato pa se je ustavilo. 
Končalo se je te dni, ko je za
ložba Kres končala projekt ter 
izdala zadnji, šesti zvezek tega 
izjemnega dela, kakršnega ni
majo mnogo večji narodi. Ni 
ponatis starega gradiva, am
pak je jezikovno popolnoma 
posodobljen slovar v šestih 
knjigah, saj bi zaradi jezikov
nega razvoja dandanašnji 
imeli veliko težav z razume
vanjem arhaične slovenščine. 
Slovar je nastajal zadnjih sedem
najst let, ima šest zvezkov, 4.166 
strani in 48.588 gesel - skratka,
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gre za delo, ki je tudi knjižna 
redkost, tako po vsebini kot po 
obsegu. Štejejo ga za največji 
znanstveni dosežek slovenske la

tinistike, tako po vsebini in 
zahtevnosti kot po obsegu, saj 
je samo Slovar slovenskega 
knjižnega jezika obsežnejši. 
Strokovno je delo pri obdela
vi gradiva in izdaji slovarja vo
dil dr. Matej Hriberšek, tudi 
avtor spremne besede, seveda 
ob celi kopici več desetin so
delavcev ter ob mentorstvu 
akad.prof.dr. Kajetana Gan
tarja in zasl. prof.dr. Erike 
Mihevc Gabrovec. Na pone
deljkovi (19.11.2007) tiskovni 
konferenci na Slovenski aka
demiji znanosti in umetnosti 
so posebej poudarili še zaslu
ge pokojnega Dušana Drolca, 
nekdanjega urednika in last
nika Založbe Kres, kot sode
lavca ZTT znanega tudi v za
mejskih krogih, ki je prevzel 

pobudo za nadaljnje izhajanje 
slovarja. Med prvimi pomemb
nimi osebami, ki so v prejšnjem 
stoletju podpirale izdajo, velja

omeniti škofa A. B. Jegliča, ki je 
poskrbel za prvi zvezek, saj je bi
la lastnica gradiva slovenska 
Cerkev, deloma tudi škofa Rož
mana (nadaljevanje izhajanja je 
preprečila druga vojna), škofa 
Vovka, ki je gradivo predal SAZU, 
ter ne nazadnje škofa dr. 
Šuštarja, ki se je lastništvu gradi
va odpovedal v korist SAZU, sa
mo da bi slovar lahko izhajal. Pr
vi zvezek je tako izšel leta 1992, 
zadnji pa, kot rečeno, te dni. Aka
demik prof. dr. Gantar je na ti
skovni konferenci opozoril na 
nekatere primerjave s podobni
mi slovarji po svetu. Oxfordov 
slovar ima le nekaj podrobnosti 
več, nemški Tesaurus (latinske
ga jezika) je začel nastajati pri
bližno istega leta, izhaja še da
nes, ima inštitut s kakšnimi tri
desetimi stalno nameščenimi 
ljudmi, podpirajo ga 28 akade
mij ter bavarska vlada. Slovenska 
izdaja ima ves čas velike finanč
ne težave, tudi šolsko in kultur
no ministrstvo Slovenije nista 
preveč radodarni. Slovar je na
stal, tako akademik Gantar, na 
"etični pogon", več ali manj z 
neplačanim delom, ob rednih 
zaposlitvah urednikov in sode
lavcev.

Peter Kuhar

Bratuž pod taktirko Bogdana 
Kralja. Ob koncu koncerta so se 
združeni zbori s pesmijo Signore 
delle cime zahvalili Mirku Špaca
panu za njegovo jaredanost zbo- 
rovstvu in glasbi. Številne pevce je 
vodil Bogdan Kralj.

V čas sv. Ceciliji, zavet
nici petja, že več let or
ganizira travniški zbor 

S. Ignazio zborovski koncert, 
na katerega povabi več 
goriških zborov. Letos se je 
srečanja, ki je bilo 23. novem
bra, udeležilo sedem zborov, 
štirje italijanski, dva slovenska 
in avstrijski zbor iz Lienza. 
Pred nastopom zborov je 
spregovoril predsednik 
goriške pokrajinske uprave 
Enrico Gherghetta, ki se je 
spomnil pokojnega Mirka 
Špacapana, velikega ljubitelja 
zborovske glasbe, navdušene-

V goriški cerkvi na Travniku

Zborovski koncert 
v  cerkvi sv. Ignacija

ga pevca in zborovodja. Špacapan 
je večkrat z zbori iz Podgore sode
loval tudi na travniškem koncer
tu. Lepo sta se predstavila sloven
ska goriška zbora. Najprej MePZ 
Štandrež pod vodstvom Davida 
Bandlja, nato pa še MePZ Lojze

KNJIGA, KI SMO JO POTREBOVALI
Alojz Rebula: Ob babilonski reki. Celje: 
Mohorjeva družba, 2007.
Najnovejši roman Alojza Rebule izhaja v 
času, ko se  slovenska preteklost pojavlja 
v sedan josti kot m oreča prikazen, ki 
pritiska na pleča slovenske sedanjosti in 
preteklosti. Prav ta zanimiva psihološka 
dinamika pa naredi roman bolj berljiv in 
bolj potreben v slovenski književnosti kot 

kdajkoli prej. Rebulovo živo pričevanje - čeprav 
rom aneskno  - o slovenski zgodovini tako  
idealno nadaljuje njegove prejšnje štiri romane. 
Ob babilonski reki\e tretjeosebna avktorialna 
pripoved o angleškem humanitarnem delavcu, 
prostovoljcu Richardu Nivelsonu, ki se  z usodo 
Slovencev sreča takoj po vojni leta 1945  v 
taboriščih na Koroškem, od koder je  štartala 
grozovita u so d a  vrn jen ih  d o m o b ran sk ih  
vojakov.
V celotnem romanu, ki se  časovno razvija, je  ta 
zgodovinska im anenca, ki je  vojne ujetnike 
izročila v roke komunistične partije Jugoslavije, 
vseskozi prisotna v zavedanju angleškega 
junaka, ki bo breme krivde svojega naroda nosil 
vse življenje.
Razvojna pot junaka, ki se  poroči s  Slovenko 
(njena usoda je  tudi boleče povezana z idejno 
razcepljenostjo slovenskega naroda, saj je  
imela brata pri partizanih, zaročenca pa pri 
domobrancih, oba pa sta  umrla v “skrivnostnih 
o k o liš č in a h ”) in s e  v rn e  v Anglijo, je  
z azn am o v an a  z raziskovan jem  o poteku 
dogodkov v juniju 1945. leta.
Bolestna obsedenost s  slovensko preteklostjo 
je Richardu Nivelsonu način izkazovanja pietete 
ljudem, ki jih je oskrboval medvojno in ki sojih 
Angleži z iluzijami in lažnimi obljubami vrnili v 
roke oblastem, ki sojih nato umorile.
Roman se  v pripovednem času ne zaključi, tako 
kot se  ni zaključilo zgodovinsko poglavje, ki je 
slovenski narod razdelilo in ga obubožalo. 
Rebula se  s  to tragedijo sooča z objektivnostjo, 
kiji ni lahko biti kos. Odlomkov o razmišljanjih
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med različnima opcijama, med katerim a je 
človek lahko izbiral med vojno, je  nešteto, in 
nobeden ne daje dokončnega odgovora na to, 
katera je bila prava: ali boj proti okupatorju in 
podpora revoluciji ali odklanjanje revolucije in 
naivno sodelovanje z okupatorjem.
Pisatelj s e  večkrat zaustavi ob nenavadnem 
izb ruhu  s o v ra š tv a , ki ga je  sp ro ž ila  ta  
razdeljenost. Ob njem ni kaj dosti razmišljati. Za 
tragedijo ločitve slovenskega naroda je lahko 
kriv sam o hudič - duh ločevanja.
Rebulova pisateljska roka, kije za sestavo tega 
ro m a n a  s e g a la  po 
dokumentih in marsikaj 
ra z u m e la , v sm is lu  
nepravilnega, 
policijskega delovanja 
komunistične partije ali 
n ek ritičn e  m ise ln o sti 
slovenskega 
izseljeništva, kije izšlo iz 
dom obranske tragedije, 
in sp lo h  m o ra ln e  
vprašljivosti odločitve za 
dom obranstvo potrjuje 
d e js tv o , da  ni m ožno 
govoriti o neki "pravi 
izb iri”. O ba d e la  s ta  
izgubila v e s  pozitivni 
naboj ob stiku s  politično 
opcijo, ki ni več imela za 
p rv o b itn o  o b ra m b o  
naroda: partizanstvo s 
p red a jo  vod stv u  KPJ, 
domobranstvo s  sodelovanjem z nacističnim 
taborom.
Prav zaradi tega  je  pisatelj zbral zanimivo 
pripovedno perspektivo tujca, ki se  ukvarja z 
našo-slovensko narodno usodo. Vsak Slovenec, 
ki bi to raziskoval, bi bil čustveno preveč vpleten, 
da bi mu uspelo imeti objektivni in zgodovinski 
pogled na situacijo.
Rebula s e  dobro  zaveda, da  je  trag ed ija  
S lovencev  tak o  m očno za reza la  v nekaj

generacij naprej, in namigovanj na usodo, ki so 
jo doživele m lade generacije med vojno ter 
takoj po njej, je  veliko. Kako pri tem  ne bi 
pozoren  b ra le c  opazil, d en im o , zan im iv  
memento, ki ga avtor postavi v tekst ob obisku 
Nivelsona kot inšpektorja begunske gimnazije. 
Na v p ra ša n je  ravna te lja  d ijakom  v dveh 
Rebulovih dragih jezikih, grščini in latinščini, 
katere tekste  so obravnavali, odgovorijo, da 
Cankarjevo Mater je zatajil in Sofoklejevo 
Antigono.
Oba teksta sta živ primer, kako je človek šibak 

in nemočen pred lastnim 
sram om  in pred zakoni 
sveta.
Tako je  bilo tudi v dneh 
med vojno in po vojni.
Iz romana veje velik duh 
kontrasta ali dvojnosti. V 
v seh  pogovorih , ki s e  
p le te jo  m ed  ju n a k i v 
ro m an u  in s e  tič e jo  
s lo v e n sk e  p re tek lo s ti 
m ed  vojno ni n ikako r 
možno priti do objektivne 
rešitve. Vsak je ravnal po 
svojih v rednotah  in bil 
tudi v tem prepričan, da 
dela prav. Rom aneskna 
rea ln o st pa je  žal zelo 
d ru g a č n a  od p rav e  
re a ln o s ti . V sled n ji ni 
n a m re č  m o žn o s ti 
razm išljanja, am pak  le 

odločanja.
To nam je jasno iz tega romana, ki v nekem 
smislu prihaja prepozno na knjižne police, v 
drugem smislu pa prezgodaj, je  le to, da bo ta 
ločitvena tragedija  š e  dolgo zaznam ovala 
slovenski narod in njegovo dušo.

Lahko si le želimo, da bo roman Ob babilonski 
reki zunaj literarno začrtal pravo pot tudi zgo
dovinarjem.

David Bandelj

Kratke
Akademik Kermauner v  monografiji 
o dramatiku Ivanu Mraku
Pri Društvu 2 0 0 0 je izšla monografija akademika Tarasa Kermaunerja 
z naslovom Drama (m aša?) Ivana Mraka, v kateri avtor govori o 
dram skem  delu, duhovnih iskanjih in življenjski usodi še  vedno 
nepriznanega dramatika Mraka (1906-1986). Kermauner, ki velja za 
največjega poznavalca in raziskovalca slovenske dramatike, Mrakovo 
delo proučuje že dolga desetletja.
V om enjeni knjigi je  zgoščeno 
ovrednotil njegov opus ter označil 
n jegov  p o m en  za s lo v e n sk o  
ku ltu ro . K e rm a u n e r s e  je  v 
m o n o g rafiji o s re d o to č il na 
Mrakova tem eljna dognanja o 
sm islu človekovega bivanja in 
pomenu ustvarjanja kot prostora 
človekove duhovne svobode, kar 
je  v svetu produkcije in potrošnje 
pogoj za obstoj naše civilizacije. V 
s p re m n e m  e s e ju  h 
K erm au n erjev im  razp rav am  
urednik  P e te r Kovačič Peršin 
o b ra v n a v a  e n o  te m e ljn ih  
značilnosti Mrakovega pojava, namreč oživljanje sokratskega omizja 
- simpoziona. Knjiga pa prinaša tudi vsebine večine Mrakovih dram 
izpod peresa profesorice Alenke Goljevšček, je  sporočil urednik./STA

Demokracija na Slovenskem
Pred kratkim  je  izšel za je ten  zbornik, ki p rin aša  prispevke z 
dvodnevnega posveta o problemih demokracije na Slovenskem v letih 
1918-1941 . Posvet je  skoraj pred letom dni priredil Razred za 
zgodovinske in družbene vede pri Slovenski akademiji znanosti in 
um etnosti. Zbornik vsebu je  strokovne prispevke 23  uglednih 
razpravljavcev, v glavnem zgodovinarjev, ki so se  odzvali na vabilo 
pripravljalnega odbora.
Med njimi sta bila tudi dva zgodovinarja s  Tržaškega. Jože Pirjevec je 
na posvetu poročal o nekaterih dokumentih, ki si jih je ogledal v 
vatikanskem arhivu, kjer so nedavno odprli gradivo o papeževanju Pija 
XI. Prof. Pirjevec pravi, d a je  svoje raziskovanje osredotočil na tri fonde: 
na fond Državnega tajništva, ki ga je v tridesetih letih vodil kardinal 
Eugenio Pacelli (kasnejši papež Pij XII.), na fond Izrednih cerkvenih 
zadev in na fond Nunciature v Beogradu. V njih je  Pirjevec poiskal 
dokumente, ki obravnavajo razmere v Jugoslaviji, zlasti na Slovenskem 
pa tudi na Primorskem v dvajsetih in tridesetih letih 20. stoletja.
Prof. TomažSimčič pa je na posvetu govoril o pojmovanju demokracije 
v miselnem svetu Tomčevih mladcev Kristusa Kralja. Njihova vloga v 
okviru katoliškega gibanja na Slovenskem je bila v tridesetih letih 
prejšnjega stoletja zelo pomembna. Zato prof. Simčič meni, da čaka 
slovensko zgodovinopisje naloga, da to idejno gibanje celovito in 
znanstveno prikaže. /  (mab)

Arheologi odkrili svetišče iz legende 
o Romulu in Remu
Italijanski arheologi so  v torek, 20. novembra, javnosti predstavili 
podzemno jamo, ki naj bi jo stari Rimljani častili kot kraj, kjer je  rimska 
volkulja dojila legendarnega ustanovitelja Rima Romula in njegovega 
brata dvojčka Rema.
Obokano svetišče leži 16 metrov globoko v Palatinu, enem od sedmih 
rimskih gričev. Znanstveniki ga z različnimi sondam i previdno 
raziskujejo že dve leti, saj je  strop deloma udrt, bojijo pa se  tudi, da bi 
normalno izkopavanje jam o še  bolj poškodovalo.
Svetišče je okrašeno s  školjkami in barvnim marmorjem, arheologi pa 
so nad oboki našli simbol rimskega imperija. Jam a sicer leži tik pod 
ruševinami palače cesarja Avgusta, ki naj bi svetišče tudi obnovil, 
poroča ameriška tiskovna agencija AP. /  STA

Gradnikovi večeri 2007
V letošnjem letu obeležujemo 125. obletnico rojstva in 40. obletnico 
smrti slovenskega pesnika Alojza Gradnika, rojenega leta 1882  v 
Medani. Prav v isti hiši kot Gradnik, to je v hiši, v kateri je  danes 
urejena Gradnikova spominska soba, se je  leta 1892 rodil tudi pesnik 
Ludvik Zorzut, o čem er priča spominska plošča ob vhodu v hišo. Letos 
mineva 30  let od njegove smrti. Ludvik Zorzut je  bil pesnik, muzealec, 
zbiralec, planinec-veliko je npr. objavljal v Planinskem vestniku -ki širši 
slovenski javnosti ni poznan. Da bi ga javnost bolje spoznala, se  je  
Odbor za Gradnikove večere, ki deluje pod okriljem Občine Brda, letos 
februarja odločil razpisati natečaj za Najboljšo uglasbitev Zorzutove 
pesmi iz njegove pesniške zbirke Ptička bregarca, kije izšla leta 1974. 
Pesmi so razdeljene v več sklopov in večinoma napisane v briškem 
narečju. Izbor pesmi za zbirko je opravil Marijan Brecelj, kije napisal 
tudi obsežno spremno besedo. Na razpis pod sponzorstvom Občine 
Brda s e je  prijavilo pet skladateljev z dvanajstimi pesmimi. Skladbe je 
ocenila strokovna komisija v zasedbi Ivan Florjane, Ambrož Čopi in 
Radovan Kokošar. Rezultati natečaja so  bili slovesno objavljeni na 
Gradu Dobrovo 24. novembra med Zorzutovim večerom. Glavno 
nagrado so razdelili med tri avtorje; dobitniki so Bojan Glavina, Štefan 
Mauri in Tadeja Vulc. Življenje in delo Ludvika Zorzuta je  osvetlil Bruno 
Podveršič, spomine na sovaščana pa prispeval msgr. dr. OskarSimčič 
iz Medane, ki živi in dela v Gorici. Sodeloval je  MePZ Čepovan pod 
vodstvom Maje Klanjšček.
N edeljsk i v e č e r j e  bil p o sv ečen  Alojzu G radniku . 0  njegovi 
korespondenci je  spregovoril prof. dr. Miran Hladnik s  Filozofske 
fakultete v Ljubljani, kije tudi urednik Gradnikovega zbranega dela. Po 
predavanju s ta  s e  s  poezijo indijskega pesnika in nobelovega 
nagrajenca Rabindranatha Tagoreja predstavila Ljubiteljsko gledališče 
Teharje in Plesna skupina Balem. Predstavljene so  bile pesmi iz 
Tagorejevih pesniških zbirk Žetev, Žrtveni spevi in Rastoči mesec; 
prevedel jih je Alojz Gradnik. Predstava nosi naslov Ta ljubezen med 
teboj in menoj je prosta kakor pesem, njen režiserje Peter Simoniti, 
ki je  skupaj z mag. Boženo Orožen opravil izbor poezije ter prispeval 
vezno besedilo. Umetniška vodja skupine Balem je  mag. Lorena Hus, 
kije izbrala tudi glasbo in kostume.
Zadnji del Gradnikovih večerov, razstava o briških vaseh Brestje in 
Kojsko kot upravnem in kulturnem centru Brd do leta 1941, ki jo je 
pripravila kustosinja Goriškega muzeja, zaposlena na Gradu Dobrovo, 
Tanja Gomiršek, je  zaradi osebnih razlogov avtorice prestavljen.

Taras Kermauner
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Msgr. dr. Rudolf Klinec

V trajen in hvaležen spomin 
ob 30-letnid smrti

Med osebnosti, ki so z ve
liko vnemo, požrtvo
valnostjo in ljubeznijo 
delovale med goriškimi Slovenci 

v prejšnjem 20. stoletju, prav go
tovo spada tudi msgr. Rudolf Kli
nec.
Dne 2. decembra 2007 bo pretek
lo trideset let, odkar je nenado
ma umrl na svojem domu v Go
rici zaradi srčne kapi. Letos bi

praznoval tudi 70-letnico 
mašništva in 95-letnico rojstva. 
Bil je duhovnik, zaslužen narod
ni delavec, naš domači zgodovi
nar, goriški škofijski kancler 32

let pod štirimi škofi (Margotti, 
Ambrosi, Pangrazio in Cocolin). 
Rodil se je v Vipolžah v Brdih le
ta 1912 v številni verni družini z 
desetimi otroki. Rudi Klinec je 
med 1. svetovno vojno izgubil na 
Oslavju pri Gorici dva starejša 
brata, zato so ga starši z državno 
podporo lahko poslali študirat v 
Gorico, najprej v Alojzijevišče, 
nato v semenišče. Tudi vaški žu

pnik mu je stal vedno ob strani. 
Bogoslovje je opravil v Bologni 
na željo nadškofa Margottija. 
Pred 70 leti, in sicer 26. decem
bra 1937, je pel novo mašo v roj

stni vasi, ki je slovesno praznova
la ta posebni dogodek. Po novi 
maši mu je nadškof poveril 
manjšo župnijo Velike Žablje pri 
Ajdovščini. O njegovem vsestran
skem delovanju v osmih letih 
opravljanja duhovniške službe na 
Vipavskem pričajo župnijske 
knjige, zapiski in drugo bogato 
dopisovanje, ki dokazujejo žu
pnikovo srčno dobroto, občutlji

vost, kultur
no odprtost 
in globoko 
narodno za
vest. Nadškof 
mu je med
tem svetoval 
nadaljevanje 
študija cerk
venega prava 
na Lateranski 
univerzi v Ri
mu. Tam je 
doktoriral le
ta 1942 z di
sertacijo iz 
naše domače 
preteklosti: 
Izvedba cerk
vene zakono
daje Jožefa II. 
v goriški 
nadškofiji. 

Pozneje je delo izdal v posebni 
knjigi. Proti koncu druge svetov
ne vojne (1. aprila 1945) ga je 
nadškof Margotti imenoval za 
kanclerja; to službo je opravljal

do svoje smrti 
2. decembra 
1977.
V Gorici je bil 
najprej ve- 
roučitelj na 
slovenski 
osnovni šoli, 
nato pa je vr
sto let preda

val cerkveno pravo v go- 
riškem bogoslovju. Bil je 
tudi sodnik pri cerkve
nem  sodišču v Gorici in 
Benetkah. Vsa ta leta je bil 
hišni duhovnik v 
sirotišnici Contavalle na 
gradu in nato do smrti pri 
sestrah Čudodelne sve
tinje na korzu. Leta 1960 
je postal kanonik goriške- 
ga stolnega kapitlja. 
Življenje v Gorici ga je pri
tegnilo k sodelovanju pri 
raznih slovenskih ustano
vah; veliko si je prizadeval za ob
novo obeh slovenskih katoliških 
zavodov, Alojzijevišča in Zavoda 
svete Družine. Bil je odbornik Ka
toliškega tiskovnega društva 
(KTD) in Katoliške knjigarne. 
Povsod je kot izkušen jurist po
magal s koristnimi nasveti, posre
dovanji in predlogi. Posebno po
membna je bila že od leta 1963 
njegova vloga pri Goriški 
Mohorjevi družbi, leta 1965 je 
postal njen tajnik. Tudi po njego
vi zaslugi je bil izdelan načrt in je 
začel izhajati Primorski slovenski 
biografski leksikon (PSBL) leta 
1974. Dr. Klinec je bil namreč 
med glavnimi pobudniki tega ze
lo pomembnega dela in najodlič
nejši sodelavec, saj je napisal nad 
sto člankov, čeprav je umrl ob 
koncu 4. snopiča. Kot kancler je 
odločilno vplival, da se je v Gori
ci ustanovila personalna župnija

za Slovence pri Svetem Ivanu, da
nes imenovana Slovensko pasto
ralno središče.
Bil je vnet zagovornik ekumen
skega gibanja Apostolstva sv. Ciri
la in Metoda že od študentskih 
let. Ukvarjal se je tudi s publici
stiko in bil sodelavec Katoliškega 
glasa ter objavljal članke v Kole
darju GMD. Na poseben način pa 
se je posvečal zlasti goriški cerk
veni zgodovini. Tako je v letih po 
drugi svetovni vojni izdal več 
knjig iz pretekle in polpretekle 
zgodovine: Zgodovina goriške 
nadškofije, 1951; Marija v zgodo
vini Goriške, 1955; Zgodovina 
Goriške Mohorjeve družbe, 1967, 
in druge. Po njegovi smrti je izšla 
še zelo pomembna knjiga Pri
morska duhovščina pod fašiz
mom, 1979. Vse njegove knjige 
so znanstveno temeljite in zgraje
ne na virih, saj je raziskoval v ško

fijskih in drugih arhivih, 
po knjigah, rokopisih in 
listinah. V načrtu je imel 
še veliko novih raziskav. 
Njegove izsledke marsik
do tudi danes uporablja 
pri svojem študijskem 
delu. Posebne zasluge je 
imel dr. Klinec tudi pri 
zgodovinskem prikazu 
slovenskih božjih poti, ki 
so izšle v knjižici Na 
božjo pot (1965). Pri 
vsakem delu je bil zelo 
natančen, strog, preuda
ren in vesten. Vsa leta je 
imel tesne vezi z raznimi 
osebnostmi iz vseh naših 
krajev. Zelo rad je zahajal 
v Benečijo, zlasti na Staro 
Goro, kamor se je že kot 
otrok podajal peš s starši. 
Bil je v prijateljskih stikih 
tudi s tamkajšnjimi 
duhovniki in zlasti z Iva

nom Trinkom - Zamejskim, ki je 
kanclerja pogosto obiskoval v 
Gorici. Zelo ga je zanimala pro
blematika slovenske manjšine v 
zamejstvu kakor tudi usoda in 
delovanje Slovencev v matični 
domovini ter po svetu. 
Zapuščina dr. Rudija Klinca je ze
lo bogata, saj zajema dopiso
vanje, vsakovrstne članke, dnev
nike iz šolskih let vse do najpo
membnejših štirih velikih 
zvezkov iz vojnih in povojnih let 
(1943-1947). Večji del zapuščine 
je mogoče dobiti v zbirki STU
DIA SLOVENICA, za katero je po
skrbel g. Janez Arnež iz Zavoda sv. 
Stanislava v Ljubljani, ali pa pri 
zgodovinarju dr. Francu Kralju na 
Vipavskem.
Sv. maša zadušnica ob letošnji 
pomembni obletnici smrti bo 1. 
decembra ob 19. uri v cerkvi sv. 
Ivana v Gorici.

I JML,
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Pismo prijatelju

Dragi M arko Vuk!

P rvič ti pišem, odkar si tiste 
žalostne nedelje konec ja
nuarja 2004, odšel od nas 

in si nas vse, ki sm o prijatelje
vali s tabo ali bili tvoji sodelav
ci in kolegi, pustil z  m nogim i 
vprašanji in globoko prizadeto
stjo!
Ti isti prijatelji, dragi Marko, 
tvoji sodelavci iz Goriškega m u
zeja, tisti, ki si jih  obiskoval v  
Pokrajinskem arhivu v  Novi Go
rici, oni, ki si jih srečeval ob sko
rajda tedenskih obiskih na se
dežu Goriške Mohorjeve družbe 
na Travniku, kjer je tudi sedež 
tednika Novi glas, in seveda de
vinski prijatelji ter tvoji sovašča
ni iz Mirna z  županom na čelu 
in s Kulturnim društvom, ki no
si im e po  tvojem stricu Stanku, 
ter župnija Miren smo se zbrali 
m inulo soboto, 24. novembra, v  
dvorani Gnidovčevega doma 
duhovnih  vaj na Mirenskem  
gradu na doživetem srečanju z 
naslovom Pričevanja o Marku 
Vuku (1947-2004).
V tvojem  im enu sm o se sicer 
zbrali že na tvoj rojstvi dan, v  
sredo, 21. novembra, pri spo
m inski maši zadušnici v  miren
ski župnijski cerkvi sv. Jurija. 
Presenetilo m e je veliko število 
zbranih ljudi, cerkveni zbor pod  
vodstvom Andreja Budina pa je 
potrdil svoj sloves.
Saj vem, da veš, kako je bilo. 
Glede sobotnega srečanja pa 
imam nekakšen občutek, ko t da 
si se tam v dom ovini večne sve
tlobe, kjer verjamemo, da bivaš, 
verjetno umaknil kam na samo, 
v  kake gore ali planine, kakor si 
se tudi tu rad odpravljal v  gore 
in na daljše sprehode. Pred
stavljam pa si tudi, da si se 
zvečer pri Pavlu Budinu, ki si ga 
poslal na ogled, podrobno  
informiral, kako je bilo, in ti je 
bilo nerodno, a upam tudi lepo 
v  duši, ko si slišal, koliko ljudi se 
je zbralo in  kako so te imeli 
ljudje radi prav takega, ko t si bil

- človek, ki je hrepenel po  p o 
polnosti na vseh področjih.
Iz poslušanja posameznih pose
gov je pred nam i zaživel tisti 
Marko, ki ga je zanimalo mar
sikaj: zgodovina - zlasti Primor
ska, umetnostna zgodovina, ki 
je bila tvoj poklic, orgle in or- 
glanje ter orglarska umetnost, 
petje in zborovodstvo, a tudi 
pritrkovanje in intonacija zvo
nov, z  najsodobnejšo mehaniko 
v  zvoniku vred. Izrisani lik nam  
je predstavil tudi Marka Vuka, 
ki je hotel biti aktiven član v 
družbi, saj je bil aktivno angaži
ran v svoji župniji in vasi, ki se 
ni umikal pred političnim  de
lom  in se je zlasti ob osamo
svajanju Slovenije aktivno  
vključil v procese demokratiza
cije. Pred nam i je zaživel tisti 
Marko, ki je že zdavnaj pred  
Schengenom - ko t je dejal de
vinski prijatelj Martin Brecelj - 
podiral in presegal mejo in živel 
ta prostor ko t enotno dimenzijo 
slovenstva.
Že začetni okvir, ki ga je v 
svojem značilnem slogu izrisal 
nam vsem dragi Tomaž Pavšič, 
je napovedal, da bomo priče do
godku, ki bo nekaj več ko t pok
lon tebi. Posrečeno te je označil 
za "magistra" ali mojstra pri
morskih zadev in povezoval ves 
prvi del. Tako smo izvedeli iz ust 
tvojega sošolca in danes znane
ga psihoterapevta Bogdana 
Žorža, kakšen - nekoliko samo
svoj - si bil ko t gimnazijski dijak 
in kako sta te že tedaj označeva
li dve ljubezni, do glasbe in do 
zgodovine. Kakšna so bila tri de
setletja tvojega delovanja v Go
riškem muzeju, so se spominja
li ravnatelji Branko Mamšič, Ne- 
lida Nemec, Slavica Plahuta in 
zadnji Andrej Malnič. Zapisati 
moram, da so vsi cenili tvojo 
predanost delu, enciklopedično 
znanje, temeljitost in natančno
st pri delu, tako pri pripravljanju 
razstav ko t sestavljanju katalo

gov ali uredniškem delu ob 
izhajanju Goriških letnikov. 
Spominjali so se tvojih značaj
skih značilnosti, vneme, s kate
ro si govoril, in tudi jezljivosti. 
Kot je dejal eden izm ed njih, si 
se skregal z  vsakim, vsi pa so bi
li vseeno radi v  tvoji družbi, 
prav zato, ker si bil tak, ko t si bil: 
velik strokovnjak in in telektual- 
no zahteven, a tudi zelo čustven 
in občutljiv ter pozoren do soč
loveka.
Nekaj posebnega je bilo iz
vajanje tvojega bratranca, zgo

dovinarja Egona Pelikana, ki je v 
svojem posegu izpostavil dejst
vo, da ljudje ko t ti, ki radi raz
dajajo svoje m noge talente in 
globoko znanje tudi v do
m ačem  prostoru, dejansko 
oblikujejo kulturni hum us  
nekega naroda, tako da lahko  
narodova kultura temelji na 
nekem  širokem in trdnem te
melju. Kolega iz študentskih let 
Stane Granda pa te je osvetlil 
ko t človeka, ki je bil dosleden v 
svojem demokratičnem pre

pričanju in ki si je iz ljubezni do 
resnice upal govoriti tudi o 
takih dogodkih in ljudeh, ki v 
enoum nem  režimu niso bili de
ležni razumevanja. Simpatično 
pa nas je opozoril tudi na tvoj 
estetski čut, ko sta opazovala ko
legice po  hodnikih  Filozofske 
fakultete. Kot pevec in korepeti
tor pri Vodopivcih pa si Grandi 
ostal v  spominu tudi ko t človek, 
ki si m u približal Primorsko, 
predvsem pa čutenje primorske
ga človeka. Goriška rojakinja in 
umetnostna zgodovinarka Vere-

na Koršič Zorn in podtajnik pri 
slovenski vladi Silvester 
Gabršček pa sta vsak po  svoje 
osvetlila tvoj pristop k um etno
sti in predanost, s katero si se 
posvečal zlasti primorskim ust
varjalcem, kako si spremljal tu
di ustvarjanje v našem zam ej
skem prostoru ter vedno iskal 
pozitivnih sporočil pri vsakem  
slikarju ali kiparju, ki si ga 
obravnaval, ker si se zavedal, da 
je spodbudna in dobra beseda 
lahko prava investicija. Za mar

sikoga je bilo neznano, koliko  
in kako si se angažiral v  javnem  
in političnem življenju, zlasti v 
letih, ko je prišlo do demokrati
zacije Slovenije in so se začeli 
snovati gibanja, nato pa 
strankarsko življenje, ter kako si 
se zavzemal za politično misel, 
ki je temeljila na krščanskoso
cialnih načelih, ki so bila blizu 
tvojem u nono tu  Tonci Vuku, 
njegovemu sinu Stanku in tudi 
tvojemu ujcu dr. Engelbertu Be
sednjaku. O tem  je podrobno  
spregovoril Peter Stres, idejno in

načelno ozadje je osvetlil Mar
tin Brecelj, ki je tudi izpostavil 
tvoje stalno preseganje meje in 
dejstvo, da si bil po svoji drži in 
delu velik narodnjak, a tudi 
eden redkih primorskih disi
dentov, če se lahko ta izraz upo
rabi zate. O tvoji veliki ljubezni, 
orglanju v  Mirnu in po potrebi 
v  drugih farah, zadnja leta pa 
enkrat mesečno na Sveti Gori, 
je govorila Terezika Paljk, m ed
tem ko je skladatelj Štefan Mau- 
ri im el veliko spom inov na vaji

na srečanja, ki so bila očitno p o 
svečena poglobljeni razpravi o 
raznih glasbenih in glasbeno-li- 
turgičnih vprašanjih, ki si m u  
jih rad zastavljal. Vsi se spo
minjamo tvojih navadno neko
liko sokratsko oblikovanih  
vprašanj, češ: "kaj misliš o tem  
in tem", ko si v resnici že vse te
meljito in poglobljeno proučil 
in premlel, tako da sm o se v  
takih trenutkih čutili skoraj ko t 
na izpitu. Nekaj pa ti je bilo tre
ba odgovoriti, drugače nisi imel 
miru.
Ganljivo, vsaj zame, dragi 
Marko, je bilo obujati spomine 
nate v naši, tako imenovani za
m ejski sredi. K m ikrofonu je  
najprej sedla Marija Češčut, ki je 
spregovorila o tvojem sodelo
vanju pri PSBL, koledarju in iz
daji knjige Umetnost 20. stoletja 
na Goriškem in v  Posočju, ki je 
izšla leta 2000 pri Goriški 
Mohorjevi družbi. Žaključila je s 
svetlim  spom inom  na tvojo 
srečo, ko smo se s predstavitve 
te knjige v Ljubljani vračali na 
Goriško po stari rimski cesti od 
Logatca do Cola in kako je tvoj 
obraz zažarel v  svetlobi, ko smo 
prišli na Col in se zagledali v  Vi
pavsko dolino, vso ožarjeno od 
večernega sonca. Prav tako se 
m e je dotaknilo, ko je dr. Drago 
Legiša obujal spomine na prva 
srečanja s tabo v tiskarni Graf is 
in pogovore pri omizju pri Be- 
sednjakovih ter spregovoril o 
tvojem rednem in zvestem so
delovanju pri N ovem  listu ter 
nato po  združitvi pri našem No
vem glasu, za katerega si tudi 
napisal svoj zadnji objavljeni 
prispevek. Kako si s svojim  
življenjem in delom povsem na
ravno presegal mejo in živel ta 
prostor enotno, pa je lepo prišlo 
do izraza iz besed Dorice Makuc, 
ki se je m ed drugim spominjala 
tvojih nedeljskih jutranjih obi
skov družbe, ki se je po maši zbi
rala na Travniku v  Gorici, oseb
no pa tudi tvoje naklonjenosti, 
ko je šlo za ovrednotenje orgel, 
ki jih je izdelal njen oče.
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Kratki
Obvestilo:
Poročilo o zgodovinskem seminarju ob 60-letnici obnovitve sa
mostojnega slovenskega političnega nastopanja v sedanjih 
mejah republike Italije, ki ga je priredil Krožek za družbena 
vprašanja Virgil Šček v  Vilfanovi dvorani v petek, 23. novembra, 
bomo objavili v  prihodnji številki Novega glasa.

Koncert sakralne glasbe v  Barkovljah
Zveza cerkvenih pevskih zborov in Slovenska prosveta iz Trsta sta 
priredili koncert sakralne glasbe, ki je  zaznam ovala sobotni večer. 
Le-taje bil razdeljen na dva sklopa. Poslušalci, ki so  s e v  lepem šte 
vilu zbrali v tam kajšnji cerkvi sv. Jerneja, so  najprej prisluhnili za
sedbi Nomos Ensemble, kije ponudila pester repertoar skladb sve
tovno znanih avtorjev. Sopranistka Teja Stegel in basbaritonist Al- 
do Žerjal s ta  pričarala prijetno vzdušje in na koncu požela velik 
aplavz. Spremljali so ju  Sara Cianzig (flavta), Marco Bernini (oboa), 
Daniele Furlan (klarinet) in Aljoša Tavčar (fagot in klavir).
V drugem sklopu pa je  nastopil Mešani mladinski pevski zbor Trst, 
ki ga vodi Aleksandra Pertot. Letos ima zborovodkinja velike načr
te, ponosno pa je  na cerkveni oder prišla s  povečano zasedbo. Zbo
ru s e j e  nam reč pridružilo veliko število novih mladih članov. Prav 
zaradi povečanja pa s e je  Aleksandra Pertot odločila, da bo zbor raz
delila, in sicer na mlajši in akadem ski zbor. Vsekakor pa to ne po
meni, da ne bo možno poslušati obeh skupaj, saj delajo tudi sku
pen program; košček le-tega so predstavili na sobotnem  večeru. 
Skratka, novi cilji so  zastavljeni, nove pesmi že vadijo, novopečeni 
člani s e  lepo uvajajo v skupino; obeta se  torej bogata in zanimiva 
sezona, polna pestrih projektov, gostovanj in koncertov. Ne preo
staja vam drugega, kot da s e  prepustite prijetnim melodijam zbo
ra. /  Jure Kopušar

SV. IVAH | Župnijska skupnost

Božični dobrodelni
sejem

Župnijska skupnost pri 
Sv.Ivanu v Trstu je junija 
vstopila v jubilejno leto, 

ki se bo zaključilo naslednje po
letje: skupnost se namreč spo
m inja posvetitve župnijske 
cerkve sv.Janeza Obglavljenega, 
do katere je prišlo 27.6.1858. Za 
ta okraj je to pom em bno slavje, 
saj je večja cerkev nadomestila 
srednjeveško cerkvico sv.Ivana 
in  Pelagija (t.i. "staro cerkvi
co"), obenem  pa je nov cerkve
ni objekt podčrtal čedalje važ
nejšo gospodarsko vlogo Sv.Iva
na v razvijajočem se Trstu in vse 
vidnejšo prisotnost Slovencev v 
družbenem tkivu (domači obrt
niki in  podporniki so namreč 
okrasili notranjost cerkve in  s 
tem  zapustili trajno sled).
Da bi čim  lepše proslavili po
m em bno obletnico, so se Sve- 
toivančani odločili za vrsto po
bud: prva bo stekla že v nedeljo, 
2.decembra, ko je na programu 
božični dobrodelni sejem: lepa 
skupina svetoivanskih otrok in 
odraslih župljanov je nam reč 
pripravila vrsto predmetov, od 
lepih božičnih voščilnic in ok
raskov do okusno pletenih ali 
vezenih delov oblačila. Zraven 
si bo mogoče nabaviti tudi ko
ristne torbe iz odpornega blaga. 
Nekateri so sodelovali tudi s pri
pravo peciva in  ljubkih daril. 
Vse to bo na razpolago v ne
deljo, in  sicer v Marijinem do
m u (od l i h  do 13.ure ter od 
15h do 18.ure), kjer bodo otro
ci tudi pokazali, katero božično

pesmico so se naučili in  kaj so 
ustvarili pod skrbnim mentorst
vom prizadevnih župljanov, 
predvsem gospe Ide Klarič in 
gospe Boži Kocijančič. Vabljeni 
vsi!
Jubilejno leto Svetoivančanov 
se bo nato nadaljevalo v zna
menju krožkov, v katerih se bo
do zbirali župljani za klepet, 
ročna dela, ogled filmov, dalje v 
znamenju gledališke predstave 
Mlade dame Louise May Alcott, 
ki jo je režirala prof.Lučka Susič 
in v kateri nastopajo člani gle
dališke skupine SKK, ter v zna
menju glasbenega doživetja, saj 
bo Sv.Ivan gostil pevce prizna
nega zbora Hrast iz Doberdoba 
pod vodstvom Hilarija La
vrenčiča: njihov nastop bo 
oplemenitil božični čas, odvijal 
pa se bo v cerkvi 22.decembra. 
V naslednjem letu bo slavje do
seglo višek: predstavili bodo pu
blikacijo o svetoivanski cerkvi, 
otvorili bodo razstavo starih slik 
in  dokum entov o tem okraju, 
prisluhnili koncertu zbora Ave 
iz Ljubljane in  seveda počastili 
farnega zavetnika s tradicional
no procesijo po Sv.Ivanu.
Pri Sv.Ivanu se torej obeta boga
to jubilejno leto: vsi prijatelji in 
znanci so seveda lepo vabljeni, 
da se udeležijo raznih priredi
tev. Prva, dobrodelni sejem, je 
na sporedu že v nedeljo: obisko
valcem prav gotovo ne bo žal, 
da bo del nedeljskega popold
neva preživel v prijetni družbi.
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OD BO R N ISTV O  ZA KULTURO OBČINE DEVIN-NABREZINA 
in GO RIŠKA M O H O R JEV A  DRUŽBA

vab ita

v  o k v i r u  k u l tu rn ih  v e č e r o v ,  

ki  jih p r i r e ja  o b č i n s k a  k n j i ž n i c a  v  N a b r e ž i n i ,

na p red s tav i tev  knjige

DRAGI SREČK O ... 
N eobjavljena pisma Srečku Kosovelu

G o s t  v e č e r a  prof. J a n e z  Vrečko.

V eče r  bo  vodila  prof. T atjana  Rojc, ki je knjigo tudi u redila .  

O d lo m k e  iz pisem b o  in te rpret ira l  Franko Žerjal .  

G l a s b e n a  točka:  g lasben ik i  Z a v o d a  z d r u ž e n e g a  sveta  iz Devina.

Grudnova hiša v Nabrežini, 
v soboto, 1. decem bra, ob  18. uri

IHIfam H  Predavanje v dvorani Baroncini

Vzpon Dušana Jelinčiča 
v globine človeka

Dušan Jelinčič je na 
srečanju, ki ga je 5. 
novembra priredil 

krožek Cultura e Arti v dvorani 
Baroncini, razgrnil pretežno 
italijanskemu občinstvu 
obširno paleto svojega 
besednega ustvarjanja, ki je 
dobilo podobo v 22 knjižnih 
izdajah. Srečanje je poteklo v 
obliki dialoga med gostom in 
tajnikom krožka Fabiom 
Venturinijem, ki je pogovor 
speljal tako, da je občinstvo 
lahko spoznalo celovitost 
Jelinčičevega opusa, ki obsega 
prozo, esejistiko, dramatiko, 
razprave, literarne in gledališke 
kritike za slovenski in italijanski 
tisk, radio in televizijo. 
Jelinčičeva prozna dela so v 
zadnjih letih zajela pripovedno 
in tematsko razsežnost, ki se v 
osnovi razlikuje od njegovih 
začetnih del: Venturini je 
namreč spregovoril o romanu 
Tema na pomolu, "s katerim

avtor za zdaj opušča doslej tako 
opevano ljubezen do gorovja in 
poglablja tematiko krivde, ki jo 
je v literaturi med drugim že 
nazorno obravnaval Kafka v 
svojem Procesu." Tematski 
premik v Jelinčičevem pisanju 
je bil že roman Umor pod K2, 
čeprav je himalajska planota še 
vedno prisotna v tem 
literarnem delu, se je avtor 
poslužuje izključno v funkciji 
kriminalne zgodbe. 
Neposrednost večkratnega 
doživetja Himalaje (leta 1986 se 
je kot prvi alpinist iz dežele FJK 
povzpel na vrh osemtisočaka 
Broad Peaka, 8047 m) pa je 
Jelinčiču služila kot izhodišče 
za vstop v svet literature, saj je 
lastne izkušnje kot himalajec 
začel zapisovati že v podlistku, 
ki ga je tedaj imel v 
Primorskem dnevniku. "S 
takim suhoparnim pisanjem pa 
nisem bil zadovoljen, ker so 
sestavki nastajali z golim

zapisovanjem zaporednosti 
dogodkov", je obrazložil 
pisatelj, ki se je tako odločil 
povzdigniti tematiko alpinizma 
na drug nivo, se pravi za 
poglabljanje višjih oz. globljih 
človekovih razsežnosti, kar je 
prelil v knjigo, svojo prvo 
uspešnico Zvezdnate noči. 
Narava in njena lepota sta 
avtorju služili kot vzgib za 
preseganje lastnih 
intelektualnih obzorij. Jelinčič 
je tako izoblikoval poseben 
odnos do himalajske planote in

njenih višav: popotovanje po 
Himalaji sproža v avtorju 
miselni proces, s katerim se v 
objemu enkratne narave 
sprašuje o človekovi usodi in 
tegobah, o božanskosti, o 
stvarnosti... Jelinčičeva proza se 
prvenstveno ne posveča 
opisovanju alpinističnih 
podvigov, temveč podvigu 
duše, ki je "edina neponovljiva 
lastnost vsakega človeka", je 
dejal pisatelj-alpinist oz. 
himalajec.
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SLOVENSKA GLASBENA SOLA in 
SLOVENSKO PROSVETNO DRUŠTVO M A Č K O U E

vab ita

na koncert

V PRIČAKOVANJU BOŽIČA

Koncert bo  oblikovala  
žen ska  vokalna skupina Lira iz C erknega

N edelja, 2. decem bra 2 0 0 7 , ob 16. uri 
Cerkev sv. Jerneja Apostola v Mačkoljah

Marij Maver in pesnik Aleksander Furlan

Slovensko prosvetno društvo /  Ob prazniku zavetnice cerkvenih glasbenikov stojni knjižni prvenec, je u-
vodoma spregovoril pred
stavnik založbe Mladika in 
urednik istoimenskega me
sečnika Marij Maver. Furlan 
je namreč prav v tej reviji že 
objavil večino svojih pesmi, 
napisanih v barkovljanksem 
narečju. V zadnjih mesecih

Cecilijanka zaživela tudi
Mačkoljah

Sveta Cecilija velja že 
od nekdaj za zavetnico cer
kvenih glasbenikov. Njej na 

čast je v petek, 23. novem
bra 2007, v Mačkoljah 
zaživela "cecilijanka" v or
ganizaciji Slovenskega 
prosvetnega društva Ma- 
čkolje. Gre za stari običaj, 
nekdaj predvsem družab
nega, srečanja pevcev in 
organistov. Pobudo je dru
štvo prvič obnovilo lani, 
letos pa jo je še dodatno 
obogatilo. Začela se je s 
sveto mašo, ki jo je v ma- 
čkoljanski cerkvi daroval 
župnik Maks Suard v spo
min na vse pokojne člane 
društvenega in cerkvene
ga zbora, na organiste in 
pritrkovalce. K maši so va
bile melodije zvonov, ki so 
jih ubirali domači pritrko
valci mlajšega rodu. Po 
njihovi zaslugi doživlja umetnost 
pritrkavanja v tej vasi pravi pre
porod. S tem se ohranja in obnav
lja stoletna slovenska tradicija.

Bogoslužje sta sooblikovala MePZ 
Mačkolje pod vodstvom Andreje 
Štucin in ob spremljavi Amalije

se je odvijal družabni del "cecili- 
janke", ki so ga organizatorji na
slovili "O pesmi in petju". Gost

Šturman ter mladinska pevska 
skupina.
Po maši se je dogajanje preselilo v 
dvorano bližnje Srenjske hiše. Tu

večera je bil Aleksander Furlan, v 
dojni vlogi pesnika in zborovske
ga pevca. O pesniški zbirki "An 
popodan", ki je Furlanov samo-

pa se preizkuša tudi s prozni
mi sestavki, v katerih opisuje 
predvsem anekdote iz družinske 
zgodovine. Besedo je nato prev

zel avtor sam, ki je ob 
branju svojih pesmi, raz
predel marsikatero misel 
o besednem ustvarjanju, 
o lepoti in pomenu na
rečne govorice. Z iskrivo 
hudomušnostjo je opisal 
svojo življenjsko pot, raz
peto med Greto in Barko- 
vljami. Spregovoril pa je 
tudi o zborovskem petju, 
saj je že od mladih let 
navdušen pevec. Spom
nil se je številnih zboro
vodij, ki so zaznamovali 
njegove pevske izkušnje, 
še posebej pa Ubalda 
Vrabca, ki ni bil samo ve
lik glasbenik ampak 
predvsem izredna oseb
nost. Sproščenemu po
govoru se je pridružila še 

pesem društvenega zbora, v ve
selje vseh, ki so se zbrali na prijet
nem večeru v Mačkoljah.
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SKD  BA RKO V LJE | Odprtje razstave

Modelarstvo kot hobby

Modelarstvo kot hobby 
je naslov razstave, ki 
so jo odprli v petek, 
16. novem bra, v Slovenskem 

kulturnem  društvu Barkovlje. 
"Katerikoli hobby predstavlja 
zelo pom em bno sredstvo za 
dopolnjevanje našega prostega 
časa. Deluje pa tud i proti 
splošnemu polenarjenju naših 
m ožganov in  našega 
obnašanja nasploh. Hobby nas 
prisili, da smo kreativni in  da 
razmišljamo, kako ustvariti kaj 
konkretnega ali takega, ki nam  
bi bilo ne samo v zabavo, am 
pak tudi v zadoščenje." Mode- 
ler Armando Schillani je s temi 
mislimi nagovoril občinstvo v 
ul. Bonafata na večeru, ki ga je 
SKD Barkovlje priredilo  pod 
pokroviteljstvom  Slovenske 
prosvete in  Zveze slovenskih 
kulturnih  društev ter v sodelo
vanju z Zgodovinskim  želez
niškim  m uzejem  iz Trsta. V

društvenih  prostorih  so bili 
nam reč na ogled 
enkratn i m odeli 
plovil, vlakov in 
dioram, ki so sad 
potrpežljivega in 
ljubeznivega dela 
Gianluca Battisti- 
na, Luca Klobasa,
Davida Rasenija 
in Armanda Schil- 
lanija. Oljnate 
slike plovil, ki so 
krasile stene
društvenega se
deža, pa so sad 
um etniške žilice 
slikarja Sergia
Sambraella. Med 
razstavljavci, ki so 
m ed drugim i so
delavci 
železniškega m u
zeja, je svoje mesto dobil tudi 
nadebudni desetletni m lade
nič Dan Poljšak, ki je svojo lju

bezen do morja prelil v števil
ne m akete različnih plovil. 
"Vsi eksponati in njihove naj
manjše kom ponente so izvir
na dela avtorjev", je na odprtju 
razstave poudarila predsedni
ca SKD Barkovlje Vera Poljšak,

lezniškega muzeja iz Trsta.
K prijetnosti barkovljanskega 
večera je prispevala tudi gla
sbena kulisa, za katero sta po
skrbela gojenca Glasbene m a
tice, pianistka Alenka Cergol, 
učenka prof. Beatrice Zonta, in

ki je še dodala, da je ob vsaki 
dioram i priso tna razlaga, ki 
prihaja iz Zgodovinskega že-

flavtist Carlo Venier iz razreda 
prof. Erike Slama.
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Društvo slovenskih izobražencev

Govorica Plečnikove 
arhitekture

Plečnikova arhitektura je 
govorica življenja, njego
ve um etnosti pa ne m o

rem o razum eti, če ne pozna
m o njegovega življenja. To so 
bile besede, s katerim i je 
u m etn o stn i zgodovinar 
in  zunanji sodelavec 
A rhitekturnega muzeja v 
Ljubljani Klem en Košir 
začel večer v Društvu slo
venskih izobražencev.
Bile so uvod v Plečnikov 
svet stoterih raziskovanj 
in  en k ra tn ih  stvaritev.
"Jože Plečnik je eden iz
m ed desetih  naj večjih 
svetovnih arhitektov 
vseh časov," je na 
srečanju podčrta l Košir 
in  najprej predstavil 
Plečnikova m lada leta.
Rodil se je v preprosti, a 
izredno vedoželjni druži
ni, oče je bil m izar, en 
b rat je postal duhovnik, 
drugi pa zdravnik. Po 
šolskem letu v gimnaziji 
ga je oče vzel domov, kjer je 
pet let delal z njim  v delavni
ci, na to  pa se je vpisal na 
um etn iško -ob rtno  šolo v 
Gradcu, obisk na Dunaju pa ga 
je prepričal, da se je predstavil 
velikemu O ttu Wagnerju, ki ga 
je tud i na univerzo sprejel. Bil 
je vseskozi najboljši študent,

tako da je po d ip lom i prejel 
eno le tno  štipendijo  za p o d i
plom sko študijsko potovanje 
po Italiji in  delom a po Fran
ciji. Na tej poti je svoje secesio- 
nistične korenine oplem enitil

vedno prilagajal prostoru , v 
katerega je posegal.
Do um etnosti ga je peljala tu 
di askeza. Njegov vsakdan je 
bil preprost, jedilnik tudi, ved
no  se je oblačil v črne hlače in

F oto  K rom a

z m editeransk im  d u h o m  in 
klasiko. "Plečnik je m oderen 
arhitekt, a zna upoštevati tudi 
tradicijo, ne prekine z njo," je 
podčrtal Košir in dodal, da je 
ena največjih Plečnikovih od
lik stalno iskanje novega, ki pa 
se sooča s krajem, v katerem  
nastaja. Plečnik se je nam reč

suknjo ter belo srajco, bil pa je 
strasten kadilec in tud i veliko 
črne kave je popil. Ni se oženil 
in  radovednežem  je ob tovrst
nem  vprašanju resno odvrnil, 
da se je poročil z arhitekturo. 
Vsak dan je za delovno mizo 
sedel od deset do dvanajst ur, 
v nedeljah dopoldne, popold

ne pa si je privoščil obisk pri 
znancih in  prijateljih.
Pri vsakem delu je im el v m i
slih človeka. Njemu je morala 
b iti a rh itek tura  prijazna, v 
stavbah ali ob predm etih se je 
m oral počutiti najboljše, večk
rat pa je gradnjo oblikoval 
tako, da je uvajala obiskovalce 
v razm išljanje in  dobro 
počutje. Pa še ena posebnost 
odlikuje velikega slovenskega 
arhitekta: ni m u bilo  dovolj 

oblikovanje fasad, vedno 
se je lotil tud i interjerjev 
in  no tran je  oprem e, da 
je stavba celostno zažive
la. Pri tem  m u je pom a
galo tudi globoko pozna
vanje lesa, ki m u je pod 
kožo zlezel v m ladih le
tih. Sploh je Plečnik ust
varjal le v tistih  m ateria
lih, ki jih je zelo dobro 
poznal, npr. les, kam en, 
opeka.
Dunaj (Zacherlova hiša), 
Praga (Hradčani, cerkev 
Srca Jezusovega) in Lju
bljana (Žale, Tromo- 
stovje, NUK, tržnica) so 
bila tri glavna obdobja 
Plečnikovega u st
varjanja, ki jih je Košir z 
ž ivahno besedo in 

slikovno bogatim  preda
vanjem  zelo dobro predstavil, 
zaustavil pa se je tudi tudi pri 
Plečnikovi hiši na Trnovem, ki 
je danes muzej in  z izvirnim  
pohištvom  ter oprem o zelo 
dobro prikazuje življenje in 
delo velikega um etnika.
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Bambičeva galerija

Švarov poklon Milku 
Bambiču v sliki in filmu

V Bambičevi galeriji je bi
la do 24. novembra raz
stava, ki jo je tržaški 

slikar Deziderij Švara posvetil 
eni osrednjih osebnosti tržaške, 
primorske in sploh slovenske 
likovne scene dvajsetega stoletja

- Milku Bambiču -, po kateri no
sijo ime tudi um etnosti na
menjeni prostori na sedežu Sk
lada Mitja Čuk. Bambič je bil 
med drugim tudi mentor Dezi- 
derija Švare: ricmanjski slikar je 
posvetil razstavo v hvaležen

>

Slikar Deziderij Švara (foto Kroma)

spomin Milku Bambiču, ker ga 
je le-ta na začetku umetnostne 
poti spodbujal k ustvarjanju in 
stalnemu poglabljanju.
Poln in dovršen izraz, kromatič- 
na harmonija in iskanje svetlob
nih učinkov so stalnice Švarove 
poetične govorice, ki vabi k re
fleksiji in meditaciji ter hkrati 
odraža avtorjevo energijo, je iz
postavila Jelka Cvelbar. Mojstra 
so navdihnile v prvi vrsti žive in 
tople jesenske barve, v katerih 
ni zaznati 'Leopardijeve depre
sivne megle' (Jesenska simfo

nija, Jesensko drevo, Jesen, 
Jesen na Krasu, Ruj na Krasu). 
Globoko sled pa je v Švarovi 
likovni izpovedi pustila tudi 
rojstna vas Ricmanje, razpeta 
med morjem, Krasom in ne
bom, kot je sam dejal (Zaton, 
Med oblaki, Zadnje sonce, Po 
nevihti, Zaton v pristanu, Za
ton v zalivu). Razlago svoje
ga odnosa do um etnosti je 
zaupal besedam irskega pisa
telja Jamesa Joyca, ki pravi, da 
je "umetnost ključ, ki odpre 
kletko duha, vklenjenega v 
m aterialnost". Številnim 
udeležencem  otvoritvenega 
večera je nato podal tudi

nekaj utrinkov iz svojih prvih 
let, ko je slo po upodabljanju v 
težkih gmotnih razmerah utešil, 
tako da je poslikal kuhinjske zi
dove 'v tehniki oglje'.
Prijetno srečanje z Deziderijem 
Švaro se je nadaljevalo s pred
vajanjem kratkometražca, ki ga 
je posnel režiser in avtorjev 
prijatelj Aljoša Žerjal. Naslov fil
ma Krog 2 je tesno povezan z 
dogodkom izpred 25 let. Krog je 
namreč ime opuščenega samo
stana nad Sečovljami, kjer so se 
poleti 1982 (zato številka 2) 
zbrale različne generacije trža
ških ustvarjalcev in ustvarjalk. 
Posnetek je zanimivo pričevanje 
happeninga, spontane delavni
ce, v kateri so se prepletali spro
ščeni skupinski in samostojni 
posegi v prostor. Poleg tega gre 
za edinstven, zgodovinski doku
m ent časa in ljudi, med kateri
mi velja posebej poudariti igriv 
'nastop ' Milka Bambiča, ki je 
duhovito in ironično soobliko
val improvizirane prizorčke. 
Poklon Milku Bambiču se je sk
lenil v znamenju martinovanja 
in ob zvokih harmonike mlade
ga glasbenika Erika Briščaka.

AL

ŠC Melanie Klein

S pestrimi pobudami 
v novo sezono

Studijski center Melanie 
Klein je tudi letos začel s 
polno paro. Minuli mesec 

se je že začel tečaj slovenščine za 
odrasle. Namenjen je vsem ti
stim, ki bi se želeli naučiti slo
venščine oz. poglobiti znanje le
te. Cilj tega tečaja je mešanim 
zakonom približati slovenski je
zik in kulturo, ker ni redkost, da 
sta ta dva faktorja v multikultur
nem okolju zanemarjena.
Dr. Ingrid Bersenda je začela s 
svojo jezikovno delavnico "Slo
venske urice", ki je namenjena 
otrokom od 3. do 7. leta starosti, 
ki izhajajo iz mešanih ali italijan
sko govorečih družin, in jim nu

di odpravljanje napak pri iz
ražanju.
Pozornost pa je študijski center 
namenil tudi najmlajšim. Prvi 
koraki, kot se imenuje sklop 
srečanj, je namenjen dojenčkom 
do 8. meseca starosti, spoznavali 
pa bodo tehniko masaže in z 
dejavnostjo v bazenu vzpostavili 
harm oničen odnos z novo
rojenčkom.
Predviden je tudi seminar s 
starši. Izkušeni psihologi bodo 
odgovarjali na njihova vprašanja 
in tako ustvarili nekakšen odprt 
dialog. Seminarji so brezplačni 
in se bodo vrstili od 26. novem
bra, in sicer vsak ponedeljek.

Ob koncu leta se bo začela tudi 
božična ustvarjalna delavnica. 
Namenjena je odraslim, ki bodo 
odkrivali razne ustvarjalne teh
nike, s katerimi bodo naredili 
svoja božična darila.
Od 19. januarja do 8. marca bo 
potekal "Besedni ringaraja". Je
zikovna delavnica je namenjena 
otrokom od 4. do 7. leta starosti, 
ki obiskujejo slovenske šole in že
lijo bogatiti svoj besedni zaklad 
in utrjevati svojo slovenščino. 
Odraslim pa je namenjena še ena 
dejavnost, in sicer tečaj za dobro 
počutje. Tečaj omogoča odraslim 
nad 50. letom, da spoznajo raz
lične tehnike, s katerimi bodo 
lahko dosegli dobro počutje. S 
posebnimi dihalnimi, gibalnimi 
in sprostitvenimi tehnikami se 
bodo ponovno približali vzpo
stavitvi ravnovesja med telesom 
in mislijo.
Treba je še omeniti, da študijski 
center Melanie Klein sodeluje s

slovenskimi šolami že od leta 
2001 in nudi razne projekte za 
vrtce, osnovne, srednje in višje 
šole. Omembe vredna sta dva 
projekta. Prvi je projekt "Spozna
vajmo telo in naše gibe", ki vse
buje tečaj motorike za otroke iz 
vrtcev in osnovnih šol. Drugi 
projekt pa je "Slovenski ABC". To 
je jezikovni tečaj, namenjen o- 
trokom iz vrtca, ki izhajajo iz me
šanega zakona ali tuje družine. 
Skozi celo leto je na voljo klinič
no pedagoška svetovalnica, kjer 
so klinični pedagogi na razpola
go družinam za morebitne psi
hofizične in relacijske težave.
Ne nazadnje je treba omeniti, da 
večina delavnic in srečanj poteka 
na sedežu, na ul. Cicerone 8, v 
Trstu. Za morebitne dodatne in
formacije lahko pokličete na te
lefonsko številko 328 4559414 ali 
pa obiščete spletno stran 
www.melanieklein.org.

JureKopušar

O bvestilo
poldan; 6. 12. ob 2 0 .30  Filmski 
večer z inž. Pinom Rudežem.

Slovensko kulturno društvo Bar- 
kovlje vabi na predpraznični s e 
jem, ki se  bo začel v soboto, 1. de
cem bra  2007. Ob tem  bodo še  
druge prireditve: 3. 12. ob 19.00 
nastop gojencev G lasbene matice 
Trst-Gorica; 4. 12. ob 15 .00  Prav
ljični popoldan za otroke; 5. 12. 
od 1 5 .3 0  do 1 8 .3 0  S ladki po-

D arovi
Za cerkev v Bazovici: nam esto cve
tja na grob pokojnemu Silvestru 
Krizmancicu daruje Ema Krizman- 
cic 10 evrov.
Za misijonarja Tomaža Mauriča v 
Ukrajini daruje gospa Elvira Mauri 
10 evrov.

SKLAD MITJA CUK 

vab i  o b  "Ta vese lem  dnevu  kulture" 

v Bambičevo galerijo na odprtje razstave akvarelov

SVETLOBNI TRESLJAJI
Claudie Raza

V ponedeljek, 3. decem bra 2 0 0 7 , ob 20 . uri

Um etn ico  b o  p re d s ta v i la  m a g .  Ja sn a  M e r k u '

EMOCUE O B  LJUDSKIH ZVOKIH
b o  na  d ia ton ičn i  in klavirski harm onik i  

priklical m o js te r  Z o ra n  Lupine  
Pesmi iz  z b i r k e  C laud ie  R a za  Sottili inqu ie tud in i  2  

b o  um e tn iško  p o d a l  A leks i j  Pregare

Slovo od prijatelja

Sopevcu Mirku 
v spomin

Listje rumeni in odpada z 
dreves; sonce lebdi tam v 
daljavi na nebu, sicer nižje, 

a vseeno s svojimi žarki prijetno 
sije in osvetljuje četrtkov jesenski 
popoldan, ki je namenjen slovesu 
od našega prijatelja in sopevca 
Mirka. Tam v daljavi se sliši žalo
stna pesem zvona, ki naznanja

slovo. Daljši sprevod se vije od 
cerkve mimo Doberdobske ulice 
vse do pokopališča, kjer bo Mirko 
užival večni pokoj.
V nedeljo, ravno na god sv. Mar
tina, je v tržaški bolnišnici podle
gel zahrbtni bolezni naš sopevec 
in prijatelj Mirko Škerlavaj - 
Briškov z Opčin. Še niti mesec 
pred tem smo se skupaj veselili na 
pevskem izletu v Ribnici in Novi 
Štifti, kjer ni manjkalo veselja in 
dobre volje. Zadnjič je pel z našim 
zborom ravno dan pred izletom, 
in sicer na Dekanijski reviji v Trstu 
v cerkvi pri salezijancih. Nič ni da
lo slutiti, da ga bomo v tako 
kratkem času izgubili.
Mirko ni bil tak, ki bi se pritoževal 
nad lastnimi težavami. Bil je člo
vek vedrega značaja, ki je znal uži
vati v malenkostih, ki mu jih je 
nudilo vsakdanje življenje. 
Zadnje čase se je malo pritoževal 
nad bolečinami v kolenih; vendar 
ko si ga vprašal, kako je kaj z 
zdravjem, je vsakič še dodal, da je 
pač treba gledati naprej z optimiz
mom. Kljub zavidljivi starosti je 
še vedno znal biti družaben. Ker 
je bil zelo delaven, si je znal sam 
pomagati pri raznih hišnih opra
vilih. Zelo rad je tudi pogosto 
zahajal v vinograd, kjer je gojil in 
negoval trte.
Kot mnogim njegovim vrst
nikom, tudi njemu v življenju ni 
bilo vse postlano z rožicami. Že 
kot mlad fant je moral služiti 
vojaški rok pri italijanski vojski na

daljni Siciliji. Ker je to sovpadalo 
z vojnim dogajanjem, je moral 
služenje vojaščine podaljšati do 
kapitulacije Italije. Po razpadu ita
lijanske vojske pa mu je uspelo se 
vrniti na Opčine kljub nevarno
stim, s katerimi se je moral sooča
ti na svojem povratku.
Takoj po vojni se je začasno zapo

slil pri ameriški vojaški upra
vi, kjer je opravljal razne za
dolžitve. Pozneje pa je dobil 
stalno zaposlitev na železni
ci, kjer je ostal do upokojit
ve.
V našem zboru bomo Mirka 
ohranili kot vestnega pevca, 
ki ni nikoli zamudil vaj, bil 
je tudi vedno prisoten pri ne
deljskih mašah. Če si bil za- 
grljen ali če te je pestil suh 
kašelj, ti je očetovsko ponu
dil bombon, da si lepše in 
slajše pel. Veliko mu je tudi 
pomenilo odličje sv. Cecilije, 
ki mu ga je pred nekaj leti 
podelila Zveza cerkvenih 

pevskih zborov, še prej pa domača 
župnija za njegovo zvestobo in 
trud v več kot petdesetletnem 
pevskem udejstvovanju na cerk
venem področju.
Njegova prisotnost pa ni bila vid
na samo v pevskem zboru. Vsakič 
je ponudil pomoč, če je bilo to 
potrebno, tudi izven zbora. Tako 
je vsako leto na zahvalno nedeljo 
nudil svoje poljske pridelke za bla
goslovitev le-teh, za cvetno ne
deljo je vsakič s svojim vozilom 
pripeljal oljke, brez katerih si ni 
mogoče predstavljati praznične 
cvetne nedelje; pomagal je pri raz
nih opravilih, ki so bila potrebna, 
ko je bilo treba postaviti zunanji 
oder za cerkvijo ob vsakoletnem 
Marijanskem shodu; poskrbel je 
tudi za električno napeljavo na 
prostem, ne nazadnje je bila še 
kako vidna njegova prisotnost pri 
obnovi orgel, ko je zelo vestno 
skrbel za njihovo brezhibno delo
vanje. Še mnogo načrtov in idej je 
imel v mislih, a žal ga je zahrbtna 
bolezen prehitela.
Ne vem zakaj, a ko odhajam s 
pokopališča z žalostnimi občutki, 
ob pogledu na jesensko sonce, ki 
pošilja tebi svoj zadnji sončni ža
rek v slovo, me prevzame neka 
pozitivna energija. Hvala za zgled, 
za trud in za požrtvovalnost, ki si 
jih znal tako nesebično razkazo
vati v vsakdanjem življenju. Spo
min nate bo ostal v naših srcih živ 
za vedno.

Marjan Škerlavaj
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Povolilno pismo iz Idrije

Kje si (bil), demos?

N alašč pišem z malo začet
nico - demos, čeprav mi 
je pred očmi Demos. A 
ker je bila Demosova skupnost 

strank in gibanj zasnovana na kar 
precej široki osnovi ljudstva - de- 
mosa, menim, da je primerneje, 
da zapišem z malo, četudi bolj 
mislim na politični Demos. Za
vedam pa se, da Demosa že pet
najst let ni več, uničili so ga "po
taknjenci", špekulanti in politič
na kontinuiteta prejšnjega totali
tarnega režima; v glavnem pa so 
še ostali njegovi ljudje in pri Slo
vencih tudi še ni povsem izpuh
tela pomladna ideja. Mirno priz
nam, da so me predsedniške vo
litve in njihov izid prizadele. Ker 
sem zajadral že v drugo polovico

borskih volitvah ta rahla večina 
vendarle premaga drugo stran, se 
zgodi, da slednja iz "desne" veči
ne izvabi kakega "Pucka". Je kot 
zakleto!
Lojzeta Peterleta poznam že več 
kot trideset let. Najbolj sva se 
spoznala v svinčenih letih, ko je 
obiskoval takratnega vojskarske- 
ga župnika in pesnika Vilija Ste
guja. Poznajo pa ga tudi vsi Slo
venci, da je poštenjak, da se je že 
v trdih časih zavzemal za demok
racijo in slovenstvo, se zanimal 
za zamejske rojake in da je bil 
med prvimi osamosvojitelji, daje 
ostal vedno zvest samemu sebi in 
svojim nazorom in je odprt, širok 
kristjan in narodnjak, kar pa je za 
nekatere, če že ne nesprejemlji-

osmega križa, je le malo upanja, 
da bom še doživel, da bi bil iz
voljeni prvi mož ali prva žena 
Slovenije človek, ki ne izhaja iz 
nekdanjih jugoslovanskih komu
nističnih logov.
Ugotavljam torej, da sem do 
svojih 14. let živel pod vlado 
fašizma, saj je bil Viktor Emanuel 
III. le lutka, ukazoval je diktator 
Mussolini, pa že tako ali tako 
smo bili narodno podjarmljeni 
in zločinsko preganjani, morali 
smo živeti pod državo, ki ni bila 
naša; po letu '45 pa je bil vse do
slej, bodisi v komunizmu bodisi 
v demokraciji (po letu 1990), moj 
vrhovni državni poglavar vedno 
oseba, ki jo je vzgojil komunizem 
in ki je imela v komunizmu tudi 
svoj pomembni položaj. Pa ne 
mislim, da komunisti, tudi če bi 
obdržali svoje nekdaj tako pono
sno ime, ki se ga zdaj večinoma 
sramujejo, ne bi smeli demokra
tično sodelovati pri oblasti, gre le 
za to, da je čudno in tudi nepra
vično, da dobra polovica 
državljanov, ki se ne priznavajo 
kot podporniki komunizma, na 
vseh predsedniških volitvah na 
tak ali drugačen način vedno po
tegne kratko. Če pa na državnoz-

vo, pa gotovo nazadnjaško. V 
začetku kampanje mu je kazalo 
dobro, a kmalu so se po slovenski 
deželi, ki je, če rečem po 
cankarjansko, sto klafter globoko 
zastrupljena s titokomunističnim 
in grobo liberalno materialistič
nim ter novo kapitalističnim her
bicidom, začeli njegovi nasprot
niki neutemeljeno in žaljivo ce
frati ter spreobračati njegove oce
ne, zamisli in predloge, četudi so 
bili ti še tako koristni in izvirno 
zamišljeni.
Karkoli je rekel, vse je bilo naro
be, kakorkoli se je obnašal, vse je 
bilo neprimerno. Če je imel v 
čem svoje čisto lastne prednosti, 
so mu jih zamerili in jih 
poskušali oblatiti. Njegovih bolj 
drznih in demokratičnih sodob
nejših pogledov, ki jih od njega 
niso pričakovali, so se ustrašili, 
češ da zlorablja njihove argumen
te in so ga obsodili, da ni iskren... 
Na Martinovo se je slišala celo 
očitna laž, da je bila njegova 
predvolilna borba negativna in 
plitva! Sedaj vsevprek gonijo ti
sto, da je bila Peterletova kam
panja umazana.
Zagodli so mu jo tudi tisti sicer 
tako "prominentni" časnikarji, ki

so obravnavali njegovo 
soočenje v ponedeljek, 5. 
novembra. Ene dobre bese
de ni bilo za Lojzetov urav
novešeni in dostojni na
stop. Eden od njih je hotel 
celo zrušiti Peterletov naj

trdnejši argument, ko je dejal - 
pišem po spominu - kot da osa
mosvojitev Slovenije nič več ne 
šteje, oziroma, da to pri kampanji 
ni pomembno vprašanje. Sk
ratka, Lojzeta Peterleta, ki na 
odru evropske politike ni nepo
memben, ki je uglajen predstav
nik Slovenije kot prijateljski sobe
sednik kakega Buseka, Mocka, 
Kohla, Merklove, Sarkozyja in 
drugih, so nekateri komentatorji, 
časnikarji in televizijci hoteli 
prikazati kot "neurbanega" po
pulista, nekakšnega farovško 
kmečkega krjavlja s folkloristič
nim  godalcem; njemu nenak
lonjeni časnikarji (ne vsi) so se ga 
lotevali na način, kot so nekoč 
Slovenci ravnali s Cankarjevim 

idealistom. Neki 
mlad volivec mu je 
pred televizijsko ka
mero očital narodno 
nošo, ki je pa Peterle 
ni nosil, ne kot pred
sednik prve sloven
ske vlade ne kot zu
nanji minister in ne 
kot evropski posla
nec. Skoraj noben ča
snikar si ne upa ali 
noče spregovoriti 
drugače, recimo, v 
korist Peterletu. Sta
rega načela Audiatur 
et altera pars se ne 
drži nihče več, vse je 
večinoma usmerjeno 
v tisto že obrabljeno 
negativno pred
stavljanje pokončne
ga Slovenca Lojzeta 
Peterleta kot kakšne
ga cerkvenega aktivi

sta.
K sreči so časi danes vendarle 
drugačni od Cankarjevih in Pe
terle ni noben donkihot, trdno 
sem prepričan, da bo kot zgodo
vinska oseba slovenskega osvo
bajanja še vedno zelo dejaven in 
uspešen v slovenskem politič
nem življenju. Nekateri so s pi
sanjem ali v govoru v predsed
niški kampanji Peterletove sim
patične posebnosti in prednosti 
zasmehovali, hkrati pa niso ho
teli jemati zares nekaterih njego
vih izvirnih predlogov, kot je tisti 
o zakonu, ki bi delavcem zago
tavljal nekaj zaslužka tudi iz do
bička. Kakorkoli že: brez patetike 
in poveličevanja bi rad poudaril, 
da je del slovenskega naroda ob 
svojem času izdal in zavrgel mno
go svojih dobrih in zvestih sinov, 
naj naštejem vsaj Prešerna, Gre
gorčiča, Pučnika in to jesen Pe
terleta, enega glavnih pomlad
nikov. Za uteho si jemljem, da so 
mu v idrijskem volilnem okraju 
volivci v prvem krogu izkazali 
zaupanje, tako kot nekoč Jožetu 
Pučniku tudi v drugem..

Idrija, po Martinovem 2007
Tomaž Pavšič
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Izd a jan je  n a š e g a  tedn ika  N ovi g la s  p o d p ira  tudi U rad  V lade  Republike S lovenije z a  S lovencev v zam ejstvu in p o  svetu 

Tednik N ovi g la s  p re jem a nep o sred n i d ržavn i p rispevek v sk ladu z  zakonom  7 .8 .1 9 9 0  št. 2 5 0

To številko sm o poslali v  tisk v to rek , 27. n o v em b ra , o b  14. uri.

X "Cmok, pa ne buba več
Ko izstopim, ju opazim. Mlada ženska, stara 
kakih trideset let, ob njej prijatelj enake staro
sti. Ona vstopi, on jo počaka zunaj in je videti 
skoraj nebogljen. Slika mi ne gre iz spomina, 
ponovno in ponovno se mi vrača pred oči po
gled te ženske, ki bi lahko bila moja vrstnica. 
Kdo je? Kakšna je njena življenjska zgodba? 
Zakaj se je odločila, da pride sem? In kdo je ta 
moški? Zaročenec, prijatelj, brat?
V roki imam zavitek, izročen mi je bil s 
prošnjo, naj ga kam prilepim. Previdno ga od- 
vijem. Iz papirja zreta vame dve ličnici, nežen 
poljub med dvema ustnicama in nad obrazo
ma rdeč napis: "Cmok in ne buba več". Potem 
uperiš pogled jasneje na 
eno od ličnic in ti je jasno, 
da pri vsem tem nekaj le 
ni tako običajnega.
Rdečkasta podplutba in 
tudi ustnica, ki ni pordela 
od šminke. Takrat razu
meš, da je vse tako običaj
no. Skorajda sram te je to 
črkovati črno na belem.
Kako je sploh možno, da 
nekaj takega postane 
običajno? "Običajno, Vi
da. Vem, da zveni nepopi
sno grozno, in vendar je tako: moja žena, so
cialna delavka, mi vsak večer ob koncu delov
nega dne pravi, da si ne upam o niti pred
stavljati, kakšne iznakažene realnosti ob
stajajo v naši sredi. Res začenjam verjeti, da je 
človek po instinktu prej slab kot dober". 
Center je majhen, ko stopam po njem, pravza
prav doženem, da je bila moja misel skrajno 
neum na in naivna: v samem centru proti na
silju nad ženskami seveda ne bo zatočišča za 
pretolčene žene in njihove otroke. Naslov 
dveh stanovanj za tri ženske z otroki je seveda 
tajen. Besede ene od ustanoviteljic centra mi 
švigajo v ušesa, v dušo, okrog mene, šumijo 
m i povsod, sprašujem se, zakaj za vraga smo 
ljudje tako strašno neum ni, da gledamo film
ske zgodbe o ne-vem-kakšnih um orih, seci-

ranju trupel, prebutanju ne-vem-koliko žensk, 
posilstvu otrok in vsem volčjem, kar lahko 
obstaja v telesu in možganih tega živega bitja, 
ki se mu sploh lahko še pravi "človek”?! Zakaj 
sploh izgubljamo čas, energijo, srčne zmoglji
vosti, pozitivne note, ki nam  jih mogoče 
pošilja onstranstvo, da si "iščemo oddiha" v 
družbi televizijskih serijskih morilcev, revol
verjev in hlastanja po človeški krvi? Ali je res 
hom o hom in i lupus? Ali smo sploh tako naiv
ni in verjamemo, da vsa ta negativnost, ki se 
nam  niza pred očmi nim a nobenega vpliva na 
naše psihofizično stanje? Gledam plakat, ki ga 
nosim v rokah, to prebutano ličke in fikcijo 
krpanja odnosa s tistim  pocukranim  polju

bom  na okrvavljene ustni
ce. Sprašujem se, kako je 
lahko človek tako neu
men, da se ne zaveda, 
kako nas vse to tako obk
roža. Nobene potrebe ni, 
da gledamo televizijske 
kriminalke, dovolj nam  je 
potrkati na vrata tega in 
drugih centrov in 
vprašati, kdo sploh sem 
prihaja. Ženske različne 
starosti, različnega social
nega statusa, tudi zelo izo

bražene, tudi take, ki pridejo v center v krznu 
in z dizajnerskim zlatom okrog vratu.
Najbolj me preseneti spletna stran centra, toč
na razlaga tega, kaj je nasilje. "Fizično nasilje 
te lahko ubije. Je pa tisto, ki je tudi najbolj 
prepoznavno. Težje se je izvleči iz psihološke
ga nasilja, iz situacije, ko ti druga oseba stal
no, dan za dnem, izpodjeda vero v samega se
be. Danes se lahko znajdeš v nebesih, jutri v 
peklu in čez dva dni zopet v nebesih. Nasilje 
pomeni, da ti neka druga oseba stalno odjeda 
vse, kar si: vero v sposobnost odločanja, pravi
co po lastni sreči".
Navsezadnje ni tako zelo težko znajti se v part
nerskem odnosu s tako osebo, veliko težje je 
zbrati pogum  in se končno zavzeti za učenje 
ljubezni do samega sebe.

Z 9- strani

Dragi Marko Vuk!
Doživetje je bilo prisluhniti trem 
duhovnikom, Efremu Mozetiču, 
ki je osvetlil družinski, narodni 
in kulturni humus, iz katerega si 
zrasel in črpal svojo zavezanost 
Primorski in vsemu lepemu; se
danjemu mirenskemu župniku  
g. Cirilu Ceju, ki se je hvaležno 
spomnil, kako si se razdajal kot 
organist in človek, ki je skupaj s 
Pavlom Budinom urejal župnij
ski list, pripravljal razstavo ob 
obletnici župnije ter sploh bil 
vedno na razpolago za vsako po
trebo. Podobno velja tudi za Mi
renski grad in za to romarsko

orglanje, se je zelo občuteno  
zaključil ta dolgi, a vseskozi zani
mivi popoldan. Čisto na koncu 
pa je Andrej Budin vse nas opo
zoril, da so te ob glasbi in zvo
novih zanimali in veselili tudi 
vlaki. Pa sem se spomnil na tisto 
božično srečanje urednikov in 
sodelavcev Novega lista v  Preč
niku, ko te je gostilničar, g. Pav
lina, sam nekoč strojevodja, za
menjal za poklicnega kolego, ker 
si z  njim strokovno in kom pe
tentno razpravljal o lokom oti
vah, ki so visele na steni.
Dragi Marko, bil je lep sobotni

oblikovali godalni trio, ki ga je 
vodil Marko Kodelja, ter organi
sta Mirko Butkovič in Gregor 
Klančič. Slišali smo Haydna, Ba
cha, Buxtehudeja in zanim iv  
Brixijev koncert za godala in or
gle. Bilo je lepo, ko t je bila glo
boko občutena - tako so m i po
vedali - tudi spominska maša, ki 
jo je vodil g. Anton Pust in je pri 
njej pel vaš mirenski cerkveni 
zbor.
Kot veš, maše nisem mogel 
dočakati, ker smo peli na Ceci- 
lijanki, ki je letos izzvenela v 
znam enju težke izgube za naš 
prostor, saj se vam je tam v več
nem  Jeruzalemu pridružil tudi 
Mirko Špacapan, po rodu prav 
tako Mirenc. Tako sedaj, ko sem 
ti na željo našega Paljka, ki se žal

svetišče je tvoj trud hvaležno iz
postavil g. Anton Pust. Prav na 
koncu iz besed Ivanke Uršič, ki 
deluje v pokrajinskem arhivu v 
Novi Gorici, pa smo izvedeli, kaj 
vse hrani tvoja zapuščina. Z dve
ma odlomkoma, kratkim pisem
cem, ki si ga napisal bolni noni, 
ko si bil kakih 8-9 let star, in z 
zahvalo, ki si jo prejel za svoje

popoldan, ki se je začel z  recita
torsko glasbenim poklonom čla
n ov domačega društva Stanko 
Vuk, ko so ob tvoji nečakinji Evi 
nastopile še druge mlade članice 
društva, igrale in podajale razne 
pesmi in odlomke iz del Stanka 
Vuka, po okrogli mizi pa smo se 
v romarski cerkvi zbrali še na 
krajšem koncertu, ki so ga

sobotnega srečanja ni mogel 
udeležiti, napisal to dolgo p i
smo, naj te najlepše pozdravim  
in prosim, da skupaj z  Pavlom 
večkrat pomislita na nas vse, ki 
skušamo vsaj malo poprijeti za 
vsa dela, ki sta se jih lotevala in 
tudi zvesto opravila. Mi se vas 
bomo spominjali v molitvi.
Lep pozdrav.

Na Mirenskem Gradu so o Marku Vuku spregovorili številni prijatelji (foto Nace Novak)
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Notranji minister Dragutin Mate se bo moral zagovarjati v parlamentu

Predsednik vlade napovedal odločen 
boj zoper nesramno bogatenje

V Sloveniji vsak dan nastaja 
veliko najrazličnejših do
godkov, toda javnost se, 

razumljivo, zanima samo za 
nekatere, tiste, ki bi lahko najbolj 
koristili ljudem. Politika nasploh 
ne uživa večjega ugleda, čeprav 
je seveda eden
najpomembnejših dejavnikov v 
vsaki sodobni družbi. V časnikih 
in elektronskih medijih je še 
zmerom veliko prostora, na
menjenega peticiji, v kateri je 
skoraj 600 slovenskih časnikarjev 
premiera Janeza Janšo obdolžilo, 
da v državi uvaja cenzuro in na 
druge načine omejuje samostoj
nost javnih občil. Prispevkov o 
tem je veliko, največ s kritično 
ostjo zoper navajanja in trditve 
predsednika vlade na seji parla
menta, na kateri so mu sicer iz
glasovali zaupnico. Časnikarji, 
podpisniki peticije, so zagotovo 
naredili napako, ker so omenjeni 
dokument najprej na razne na
slove poslali v tujino, šele potem 
pa tudi Janezu Janši. Premier zdaj 
zatrjuje, da bi se s podpisniki rad 
sestal in se z njmi pogovoril gle
de njihovih kritik in trditev, a mu 
to ni bilo mogoče, ker so ga igno
rirali. Politični analitik in komen
tator Bernard Nežman je v novi 
številki tednika Mladina o obrav
navani temi zapisal, "da je razvpi
ta tema o peticiji lahko upraviče
na, toda daleč precenjena, če po
mislimo, da ne vsebuje niti ene

ga primera časnikarja, ki bi zara
di posega vlade izgubil službo." 
Oster in polemičen prispevek zo
per trditve premiera o peticiji ča
snikarjev pa je v isti številki Mla
dine objavila filozofinja dr. Spo
menka Hribar. Dala mu je naslov 
Igre brez meja, v prispevku pa Ja
neza Janšo dolži, da bi rad uve
del osebno oblast ali kar celo dik
taturo v Sloveniji. Vlada pa je na 
seji prejšnji teden preučila pro
gram predsedovanja Evropski 
uniji in ugotovila, da so priprave 
na omenjeni zgodovinski dogo
dek skoraj končane. O programu 
predsedovanja Slovenije v prvih 
šestih mesecih leta 2008 bo v pr
vi polovici meseca decembra raz
pravljal Državni zbor. O predse
dovanju evropski povezavi se pre
mier posvetuje tudi med svojimi 
pogostimi obiski v tujini. Ta četr
tek, 29. novembra, se bo mudil 
na uradnem obisku v Rimu in Va
tikanu. Med tem obiskom, ki bo 
namenjen tudi pogovorom o 
predsedovanju Slovenije Evrop
ski uniji, se bo Janez Janša sestal 
tudi s predsednikom italijanske 
vlade Romanom Prodijem, 
sprejel pa naj bi ga tudi papež Be
nedikt XVI. Javnost pa je s poseb
nim zadovoljstvom sprejela na
poved premiera, da bo vlada v 
prihodnje posebno skrb nameni
la blaginji državljanov, drugi in 
zaključni fazi privatizacije gospo
darstva ter okrepila boj proti

"tajkunsko-političnim poveza
vam, ki s kriminalnimi dejanji še 
naprej razpredajo lovke po celot
nem  nacionalnem tkivu Slove
nije in nesramno bogatijo." O tej 
boleči rani države je podrobno in 
prizadeto govoril na seji Državne
ga zbora, ki je vladi izglasovala 
zaupnico. Poudaril je, da so posa
mezniki nenadoma postali boga
taši, z milijardami denarja, ki 
zanje nihče ni vedel, od kod 
izhajajo, javnosti pa so se pred
stavili z vilami, jahtami in oseb
nim bogastvom. Gre za proces t.i. 
tajkunizacije države. V velikem 
slovarju tujk, ki ga je izdala 
Cankarjeva založba v Ljubljani, je 
zapisano, "da beseda tajkun po
meni bogatega podjetnika z ve
likim vplivom na politiko in 
družbo. To pa je lahko tudi boga
taš, ki je to postal brez zaslug in 
dela." Med tajkuni so tudi neka
teri vplivni direktorji, poslovneži 
"in drugi zaslužni", ki na razne 
načine prevzemajo v last nek
danja velika podjetja oz. indu
strije z izgovorom, da jim ob
stoječa zakonodaja to omogoča. 
Vlada torej pripravlja ukrepe, ki 
naj bi zajezili omenjene in druge 
načine bogatenja in s tem tudi 
proces hitrega socialnega raz
slojevanja. Morda bi z napoveda
nimi ukrepi vlade lahko odložili 
generalno stavko v Sloveniji, ki 
jo napovedujejo sindikati zaradi 
velikih razlik v celotnem družbe

nem tkivu.
Tudi po vstopu v schengenski 
prostor bo zagotovljena varnost 
ljudi in premoženja
V Sloveniji izvajajo reorganiza
cijo policije, da bi zagotovili nje
no ustreznost in učinkovitost ob 
bližnjem vstopu v schengenski 
brezmejni prostor, kar naj bi se 
zgodilo 21. decembra. Pri policiji 
zagotavljajo, da bo tudi v novem 
režimu zagotovljena enako vi
soka varnost ljudi in premoženja, 
kakršna velja sedaj. Na državni 
meji med Slovenijo in Italijo bo k 
temu prispeval tudi sporazum o 
sodelovanju policij, ki ga pa ita
lijanska vlada še ni potrdila. Pri 
zagotavljanju reda, miru in var
stva oseb in premoženja bodo po
memben delež lahko imele tudi 
t.i. policijske enote za izravnaval - 
ne ukrepe, ki bodo lahko delova
le tudi čez mejo, v drugi državi. 
Zgodilo pa se je, da se bo moral 
minister za notranje zadeve Dra
gutin Mate, ki ima velike zasluge 
za uvedbo Schengena v Sloveniji 
in tudi v drugih državah, morda 
že v mesecu decembru zagovarja
ti v Državnem zboru. Na zahtevo 
poslancev sranke Zares in LDS 
naj bi pojasnil nekatere napake, 
ki jih je domnevno povzročil pri 
svojem delu. Mate uživa podporo 
vseh strank vladne koalicije, zato 
mu bo parlament najbrž izglaso
val zaupnico.

Marijan Drobež

Ob okroglem jubileju izid zbornika

Slovesno ob 50-letnici sklepa 
šolanja na nižji gimnaziji Vipava

V soboto, 6.
oktobra, smo se dijaki 4. 
letnika nižje gimnazije 

Vipava zbrali v 
razredu stare šol
ske stavbe v Vipa
vi, ki smo jo zapu
stili v juniju leta 
1957 in odšli na 
vse strani neba.
Zbralo se nas je 29 
sošolcev od blizu 
in daleč, dva sta 
prišla celo iz Švi
ce. Razred je bil 
slovesno okrašen, 
za kar je poskrbelo 
Društvo za razme
tano podstrešje iz 
Vipave. Zelo pri
srčno je bilo 
srečanje z našo 
nekdanjo razred
ničarko Viko Ra
dojevič, ravnatelji
co Nado Hoenig- 
man in Vero Po
niž, ki nas je učila zgodovino in 
zemljepis. Poveseli dobrodošlici 
pevskega zborčka OŠ Draga Bajca 
in izmenjavi mladostnih spomi
nov smo se odpeljali do cerkve 
sv. Kozma in Damijana v Podbrju 
pri Podnanosu, kjer je naš dijak 
gospod Niko Štrancar, župnik v 
Zagorju pri Pivki, daroval sv. 
mašo za pokojne učitelje in 
dijake. Zgodovino tega lepega 
starega svetišča in našega kultur
nega spomenika nam je po maši 
predstavil prof. Jurij Rosa. Pod 
večer smo se veselo razpoloženi 
odpravili na Slap na domačijo 
Majerija, kjer so nam za pozdrav 
zapeli in zaigrali člani KD Karla 
Štreklja iz Komna, nato je sledila 
skupna večerja.
Ko smo se pripravljali na ta zlati 
šolski jubilej, se je rodila ideja, da 
bi izdali pisane spomine. Ideja je 
počasi dozorevala in pisanje se je

širilo, tako da je sčasoma nastala 
prava knjiga z naslovom Zbornik 
o šolstvu v Vipavi s podnaslovom

Stoji učilna zidana. Lep ovitek ali 
zunanjo podobo je knjigi obliko
val naš nekdanji učitelj risanja 
Pavel Medvešček in tako sklenil 
krog dijakov in učiteljev, ki so 
ustvarjali ta zbornik.
Gradivo smo zbirali kar devet 
mesecev in se trudili, da bi ob 
našem zlatem jubileju knjiga tu
di izšla. V glavnem smo podatke 
iskali v Pokrajinskem arhivu v 
Novi Gorici, kjer hranijo šolske 
kronike. Potrebno je bilo veliko 
truda, dogovarjanj, iskali smo 
primerne slikovne materiale in 
tako obogatili zbornik s 105 foto
grafijami, starimi listinami, 
spričevali, potrdili in podobnim. 
Prvi del zbornika prinaša zgod
bo o vipavski šoli od njenih do 
sedaj znanih začetkov in jo pri
pelje v čas Avstrije, Italije in Ju
goslavije v poljubni obliki in sko
zi pogled šolske kronike do leta

1957. Gradivo je zbrala in uredi
la naša nekdanja ravnateljica Na
da Hoenigman. Nekaj strani je

posvečenih prav našemu razre
du, to je letošnjim jubilantom. 
Pristnost in posebno domačnost 
dajejo zborniku objavljeni spo
m ini naših profesorjev in nas 
dijakov. Na našo prošnjo za pisa
ne spomine se je odzvalo kar 8 
profesorjev in 15 dijakov, tako so
deluje v zborniku 23 avtorjev. Ob 
koncu knjige je objavljen še sez
nam dijakov ostalih razredov tak
ratne nižje gimnazije Vipava, ki 
so jo obiskovali pred nami.
Tako se je rodila naša knjiga za 
učitelje in učence od učiteljev in 
učencev vipavske šole. Lahko 
rečemo, da je dvojni praznik, ko 
se o domačem kraju izda knjiga, 
to je prav gotovo poseben dan za 
nas vse. Prof. Vlasta Tul, nek
danja učenka na vipavski šoli, je 
v uvodniku zbornika zapisala, da 
je naša knjiga bogato darilo ge
neracije dijakov šoli, kraju in pri

morskim ljudem in uporabna uč
na knjiga o šolstvu v Vipavi. Zgo
dovina šolstva je za vsak kraj in 
za vsak narod zelo pomembna, 
je del njegove kulture in njego
vega napredka. Učitelj pa je tisti, 
ki se vsakemu otroku najbolj vti
sne v spomin in ga spremlja od 
rane mladosti do pozne starosti. 
Naš zbornik skuša predstaviti 
prav življenje in delo na stari vi

pavski šoli in vse po
membne dogodke v 
kraju Vipava in njeni 
okolici. Knjiga je bila 
lepo sprejeta v Pok
rajinskem arhivu v 
Novi Gorici kakor tu
di v Šolskem arhivu v 
Ljubljani.
Na nižjo gimnazijo 
Vipava so z nami ho
dili tudi dijaki, ki so 
bili v Malem seme
nišču v Vipavi, pravili 
smo jim
semeniščniki, in
dijaki, ki so stanovali 
v dijaškem domu v Vi
pavi. Ta je bil v prosto
rih sedanjega zdravst
venega doma. Tu so 
bile vojne sirote iz raz
nih krajev Primorske. 
Tako smo na kratko 

predstavili tudi ti dve ustanovi in 
življenje teh mladih v dobi 
šolanja na nižji gimnaziji. Naš 
razred je bil zelo raznolik, saj 
smo imeli vozače iz sosednjih va
si in domačine iz Vipave.
Prva predstavitev zbornika o šol
stvu v Vipavi Stoji učilna zidana 
je bila kar v razredu stare osnov
ne šole, kjer smo se srečali. To je 
bilo darilo nam vsem, ki nas je 
spremljalo, ko smo se ob koncu 
slavja veseli in polni lepih doži
vetij vračali na svoje domove. 
Prepričani smo, da bo zbornik 
prijetno branje za vse učitelje in 
učence, ki so kdajkoli učili ali 
obiskovali pouk v stari častitljivi 
šolski stavbi z bogato zgodovino 
na placu v Vipavi.
Vsem, ki so kakorkoli pomagali, 
da je knjiga izšla, iskrena hvala. 
V Vipavi, 10. novembra 2007

Magda Rodman

Kratke
Z a o d p r a v o  t e ž a v  pri z a p o s lo v a n ju  
g r a d b e n ih  d e la v c e v  o b  m eji
P r e d s ta v n ik i  s l o v e n s k e g a  in i t a l i j a n s k e g a  s i n d i k a t a  
g r a d b e n ih  d e la v c e v  s o  s e  n a  s e s t a n k u  v Novi G oric i 
s p o ra z u m e li, d a  b o d o  v p rih o d n je  m ed  se b o j so d e lo v a li in 
u sk la jeva li d e lo v a n je  na  s in d ik a ln e m  p o d roč ju . S  te m  bi 
p rem o stili te ž a v e  in z a p le te , ki n a s ta ja jo  pri zap o s lo v an ju

g ra d b e n ih  d e lavcev , p o se b e j č e z  m ejo  v Italiji. P riprav ljajo  
p red lo g  sp o ra z u m a , ki bi g ra d b e n im  d e la v c e m  iz S lovenije , 
ki s o  z a p o s le n i  v Italiji, o m o g o č il č la n s tv o  v s in d ik a t ih  
g ra d b e n iš tv a  v o b e h  d ržav ah .
N a s e d e ž u  o b m o č n e  o r g a n i z a c i j e  Z v e z e  s v o b o d n ih  
s in d ik a to v  S loven ije  v Novi Gorici bo km alu  z a č e la  d e lo v a ti 
p o s e b n a  p is a rn a , ki bo n u d ila  in fo rm ac ije  in p rav n o  p o m o č  
g ra d b e n im  d e la v c e m  iz o b m e jn ih  krajev . P isa rn o  bo vodil 
s in d ik a ln i p re d s ta v n ik  g ra d b e n ih  d e la v c e v  iz Italije, o d p r ta  
p a  bo e n k ra t  te d e n s k o .

M anj z n a n e  p o d r o b n o sti  
o  d e m o g r a fs k e m  stan ju  v  S loven iji
D e m o g ra f s k a  g ib a n ja  v S loven iji s o  n a jb o lj s p o d b u d n a  
g le d e  rojstev. Š tev ilo  n o v o ro jen cev  je  n a m re č  v p re tek lih  
dveh  letih  s p e t  z a č e lo  n a ra š č a ti ,  v la d a  p a  zag o tav lja , d a  bo 
s p re je la  nove u k re p e  in o la jša v e  za  n a d a ljn je  p o v ečan je  
ro d n o s ti. S ta tis tik i pa  s o  ugotovili š e  n ek a j d rug ih  d e js te v  
s  po d ro č ja  d e m o g ra fsk e  politike. V Sloveniji je  okoli 2 0 .0 0 0  
m ošk ih , ki s o  vdovci, kar p o m en i, d a  je  vdovec  n e k a k o  v sa k  
š tir id e se ti m ošk i, s t a r  n ad  1 5  let. Veliko več  p a  je  vdov, 
sko ra j 1 0 7 .0 0 0  ali 1 2 ,4 %  v seh  ž e n sk  v Sloveniji. To pom en i, 
d a  je  vdova v sa k a  o s m a  ž e n sk a  u s t re z n e  s ta ro s t i.  
B re m e n a  v d o v stv a  nosijo  po večini s ta re jš i ljudje, sa j je  od 
m o šk ih , ki so  s ta re jš i od 8 5  let, k a r 3 9 %  vdovcev, izm ed 
ž e n s k  te  s ta ro s t i  p a  k a r dve  tre tjin i. T ak šn a  raz lika  m ed  
sp o lo m a  n a s ta n e  z a ra d i k ra jše  ž iv ljen jske  d o b e  m o šk ih . Ti 
v p ovp reč ju  živijo okoli 8  le t m an j kot ž e n sk e . V en d ar p a  so  
vdovci tu d i m nogi m lajši m ošk i. V Sloveniji je  okoli 1 .0 0 0  
m ošk ih  in 6 .0 0 0  že n sk , ki so  s ta r i m an j ko t 5 0  let, pa  so  
že  doživeli b ridko u so d o  sm rti ž e n e  ali m oža.

SN G  N o v a  G orica g o s to v a lo  v  Tuzli
S lo v en sk o  n a ro d n o  g le d a liš č e  N ova G orica je  v s o b o to , 17. 
n o v e m b ra , g o s to v a lo  v N a ro d n e m  p o z o r iš tu  v Tuzli na  
fe s tiv a lu  Pozorišn i d a n i 2 0 0 7  s  p re d s ta v o  H ris ta  B ojčeva 
O rk es te r T itan ik  v režiji M atjaža  L atina. K om orno  kom edijo , 
p o lno  ilu z io n is tičn e  f a n ta s t ik e  in h u m o rn ih  tre n u tk o v , s o  v 
d o m a č e m  g le d a l iš k e m  h ra m u  o d ig ra li 2 1 . m a rc a  le to s  
igralci Iztok M lakar, G orazd  Jak o m in i, B ranko  L ičen, Mira 
L am p e  Vujičič, P rim ož P irn a t in B ine M atoh . Z N arodn im  
p o zo riš tem  iz Tuzle SNG N ova G orica so d e lu je  že veliko let,

in s ic e r  z izm en ičn im i g o sto v an ji. Z a rad i te h  d o lg o le tn ih  
stikov, pa  tu d i z a ra d i p o z n a v a n ja  te k s ta  g led a lc i n iso  im eli 
v e č jih  te ž a v  pri r a z u m e v a n ju  s l o v e n s k e g a  b e s e d i l a .  
In tenz ivno  s o  sp rem lja li p re d s ta v o  te r  reag ira li n a  v e rb a ln e  
d o m i s l i c e ,  č e p r a v  j e  p r e d s t a v a  v c e lo t i  p o t e k a l a  v 
s lo v e n sk e m  jez ik u . P ubliko  so  po večini s e s ta v lja li m lajši 
g led a lc i, ki s o  uprizoritev  iz jem no  d o b ro  sp re je li.
Tuzla im a la s tn o  g led a lišk o  a k a d e m ijo , k a r s e  p o zn a  pri 
o b isk u  p re d s ta v  in pri s p re je m a n ju  in p o m e n u  fe s tiv a la  v 
c e lo t i .  V 5 0  k ilo m e tro v  o d d a l je n e m  B rčku  j e  s o č a s n o  
p o tek a l 2 4 . fe s tiv a l p o zo riš ta  BiH. /  IK
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Damijan Terpin: 8. avgusta mi 
je Juljan Čavdek telefoniral, da 
je Mirko Špacapan neozdravlji
vo bolan. Ponovil mi je, kar mu 
je Mirko zaupal s temi trpkimi 
besedami: "Ne vem, koliko časa 
bom  še z vami".
Od prejšnjega petka ga žal ni 
več. Takrat sem se opogumil in 
ga poklical. Potrdil m i je to 
grozljivo novico. Na vprašanje, 
kaj lahko naredim  zanj, pa je 
odgovoril: "Poiskati si boš m o
ral drugega kandidata za na
slednje deželne volitve. Glede 
moje bolezni pa nam  ostane sa
m o še, da molimo"... Mirko ni 
bil navaden človek, bil je izje
men. ...
Ni bil samo človek številnih ta
lentov, ki je bil uspešen povsod, 
bil je tudi človek, ki je te svoje 
talente razdajal skupnosti, naj
prej slovenski, še zlasti na Go
riškem, v kateri je zrasel, veliko
dušno pa jih je razdajal tudi 
širše. Poznali so ga pravzaprav 
skoraj vsi Slovenci v zamejstvu, 
zelo poznan in  cenjen je bil tu 
di m ed Italijani po vsej deželi 
in širše kot zdravnik, glasbenik, 
športnik in politik, prijatelje pa 
je imel vsepovsod... Najstarejši 
moj spomin na Mirkota sega v 
čas, ko sem imel le nekaj let in 
sem ga videl nastopati na pr
vem Festivalu narodno-zabav- 
ne glasbe v Števerjanu z ansam
blom  Mi-Ni-Pe. Jasnejši spomin 
pa sega v leta skavtizma, ko je 
bil Mirko še študent medicine... 
Nadalje se ga spom injam  kot 
odbornika na goriški pokrajini 
za šolstvo in šport. Mirko je bil 
lepega videza..., s svojim odkri
tim  nasm ehom  se je znal priku
piti, s svojo kom petentnostjo 
pa pridobiti zaupanje in posluh 
sogovornika...Ker je bil šport
nik, je to področje dobro poz
nal in  je kot pokrajinski odbor
nik priredil evropski turnir mla
dinskih odbojkarskih reprezen
tanc...V Gorico je pripeljal 
vrhunski šport, ki se je potem 
na Goriškem tako razvil, da 
im am o danes v italijanski 
državni reprezentanci kar dva 
zamejska Slovenca... Mirko je 
bil ustanovitelj in  tajnik Mla
dinske sekcije SSk... Bil je vedno 
vodilna osebnost, drugi smo 
m u radi sledili, ker smo m u 
vedno priznavali voditeljsko 
vlogo. Kasneje je postal tudi 
pokrajinski tajnik stranke na 
Goriškem, ponovno pa se je v 
aktivno politiko vrnil na pok
rajinskem kongresu SSk v Gori
ci... Začelo se je zame najlepše 
obdobje v politiki. Dobil sem 
nekoga, ki sem ga tudi kot poli
tika imel za daleč najboljšega 
od vseh nas... Mirko je vedno 
govoril, da je v politiki treba 
imeti vsaj enega sodelavca, ki ti 
je tudi prijatelj in  s katerim  
lahko osnuješ ekipo... Spo
m injam  se prve nove skupne 
bitke za Jeremitišče in priprave 
na občinske volitve v Gorici, ko 
smo z Brancatijem dosegli ne
pričakovano zmago za sam ih 
26 glasov. Taktično in strateško 
je Mirko izpeljal volitve na moj
strski način, pravilno ocenil 
ustreznost povezave z Marjeti
co, podvojil naše 
predstavništvo v občinskem 
svetu in  dosegel odborništvo za 
SSk... Debatirala sva in  iskala 
rešitve, on je izvrstno znal oce
niti sogovornika, tako nasprot
nika kakor tudi naše ljudi...Ve
del sem, da je svojčas bil od
ličen študent, kot otroškega

čuvajte ogenj našega ognjišča!/ 
Simon Komjanc:
Težko se je poslavljati od prija
telja, s katerim  si delal na 
športnem, kulturnem  in poli
tičnem  področju več desetletij. 
Mirko, izredno si bil nadarjen. 
Povsod, kamor si prišel, kate
rokoli delo si začel, si z lahko
to veliko dosegel. Tako je bilo 
tudi v športu. Kot nadarjen od
bojkar si pri ŠZ 01ympia igral 
več kot dvajset let... Kako in ko
liko smo na primer v sedemde
setih letih diskutirali in  se jezi
li, ko nam  niso ob raznih tek
m ah dovolili pozdraviti v slo
venščini. Kako smo se vsi sku
paj s tabo pri društvu borili, da 
smo lahko dobili slovenskega 
trenerja!... Kot predsednik 

01ympie si pripom ogel, da je 
delovanje društva še bolj ožive
lo... Zgled, ki si ga dal, nam  ve
liko pomeni. V odboru 01ym- 
pie in  v pogovorih, ki smo jih 
imeli tudi z nekdanjim i pred
sedniki in  odborniki, se je sa
movoljno rodila tudi želja in  s 
tem  predlog po tebi poim eno
vati naš športni center, da bi 
tvoj lik ostal vsem nam  v traj
nem  spominu...V im enu vseh 
pri 01ympii se ti zahvaljujem za 
vse, kar si za naše društvo v 
vseh teh letih naredil.
Mauro Leban: Dragi Mirko, ob 
smrti prijatelja čutimo tako ve
liko tesnobo v srcu, da ni lahko 
izraziti sorodnikom sožalja ali 
spregovoriti na žalni seji... Te 
dni veliko beremo in tudi da
nes smo veliko slišali o tebi, o 
tvojih izrednih sposobnostih, o 
tvojih vrlinah, o tvojih do
sežkih na vseh m ogočih po
dročjih ..., področjih, na kate
rih si se dobesedno razdajal za 
prijatelje, za našo stvar, za idea
le slovenstva, krščanstva, de
mokracije in  svobode.
Jaz bi te rad tu  pozdravil v im e
nu  celotne skavtske organiza
cije, ki si jo dolga leta vodil sku
paj z bratom  Bernardom, še po
sebno po prerani sm rti brata 
Petra. Pozdravil bi te rad v ime
nu tvojih vrstnikov, ki so se ju
nija leta 1964 spustili v vabljivo 
pustolovščino snovanja sloven
skega skavtizma na Goriškem..., 
s katerimi si prevzel izdajanje 
skavtskega glasila Planika, s ka
terimi si ustanovil skavtski an
sambel MINIPE, s katerim i si 
sodeloval pri izdaji skavtske pe
smarice in  še bi lahko našteval. 
A predvsem bi te rad pozdravil 
v im enu tiste skupine nek
danjih 14-15-letnikov, ki si jim 
v sedem desetih letih bil zgle
den voditelj in ki so videli v te
bi starejšega brata, nekateri pa - 
kakor podpisani - celo idola. 
Rangerji smo si nadeli ime... in 
isti mladi smo bili ob tvoji pod
pori aktivni tudi pri SMReKK-u, 
pri mladinski sekciji Slovenske 
skupnosti in še marsikje... 
Danes se z radostjo v srcu hva
ležno spominjamo vseh tabo
rov, hajkov, taborn ih  ognjev, 
pevskih vaj, pohodov, izletov, 
sestankov, ki smo jih preživeli 
skupaj.... Po združitvi fantovske 
in dekliške veje si se začel po
svečati drugim  področjem . 
Osebno sem ti zelo hvaležen za 
zaupanje, stvarno pom oč in 
vsestransko podporo, ki sem je 
bil s tvoje strani deležen še dol
go potem , ko sem leta 1977 
prevzel krmilo skavtske organi
zacije... Dragi Mirko, dragi Pla
ninski chancho, bodi p ri
pravljen! Srečno pot!

"Človek številnih talentov, ki je 
bil uspešen povsod in je svoje 

talente razdajal naši skupnosti!"
zdravnika pa sem ga spoznal po 
svoji družinski izkušnji... Leta 
2003 smo morali izbrati kandi
data za deželne volitve. Dosegli 
smo uvrstitev na predsedniški 
seznam, zato je bila po desetih 
letih ponovna izvolitev v dežel
ni svet spet možna. Vedel sem, 
da m oram  tja poslati svojega 
najboljšega moža: Mirko pa je 
bil po poklicu zdravnik, ne po
litik (tako kot ostali v SSk)... 
Mirko je sprejel. Stranki je povr
nil vidljivost, ugled, zaupanje 
in jo tako rekoč pripeljal spet v 
središče političnega dogajanja 
v deželi. Vedno je trdil, da m o
ram o biti protagonisti, im eti 
iniciativo in  se znati postaviti 
za naše zahteve, le tako nas bo
do sogovorniki spoštovali. Za
nimal se je seveda za problema
tiko Slovencev v Italiji, za naš 
teritorij, za kmetijstvo in  za 
zdravstvo. Seveda je bil doma v 
kulturi, skrbel pa je tudi za naše 
šole. Delal je ogromno...
V deželnem odboru in v Marje
tici je pridobil zaupanje in prija
teljstvo G. Morettona, s katerim 
sta še mesec dni pred smrtjo bi
la na odprtju obnovljene ceste v 
Štmavru. Mirko je tudi v težkih 
situacijah znal najti nekaj pozi
tivnega in se ni vdal. Malodušje

ličnejših področjih... najbrž še 
nismo imeli.
W a l t e r  B a n d e l j :
Predragi Mirko,
preden si začel svoje delo pri 
mešanem pevskem zboru Pod- 
gora, si imel dve glasbeni skupi
ni MINIPE (Mirko, Niko in  Pe
ter) in  Novo misel, katerih si bil 
ustanovitelj in  vodja... Nadvse 
si ljubil slovensko pesem in slo
venski narod. Leta 1989 si poleg 
politične in  delavne obvezno
sti imel prve pevske vaje v Pod- 
gori prav z m ešanim  pevskim 
zborom Podgora. Zaradi števil
n ih  obveznosti na vseh po
dročjih si bil prisiljen iz dneva 
v dan odločati datum e vaj... 
Tvoja uresničena želja je bila 
predstavljati našo pesem tudi 
italijanskemu in  furlanskemu 
narodu, saj si redno trdil, da če 
hočemo, da nas poznajo in  ce
nijo, ne smemo ostati zaprti va
se... Ni bilo dovolj, da so te 
občudovali, kako prepevaš ob 
nedeljski sv. maši z m ešanim  
pevskih zborom; ob tem si usta
novil še eno novo skupino. To 
se je zgodilo v letu 1992, ko se 
je prvič predstavila publiki na 
novo ustanovljena moška pev
ska skupina Akord... 
Skrivnostno pismo, eno od to-

našem zboru - z nostalgijo se 
te bom o gotovo spomnili kot 
pevovodjo, ki je veliko zahte
val in  se trudil, da smo se ved
no čim bolj kvalitetno odre
zali....
Iskreno sožalje naj gre Manue- 
li, Angelici, Veroniki, Mirjam, 
Alenki, našem u pevcu To
mažu in  bratu Bernardu... 
Lojzka Bratuž: Združenje cerk
venih pevskih zborov se z ve
liko hvaležnostjo spominja 
Mirka Špacapana, ki je vseskozi 
razdajal svoj čas in  svoje talen
te naši skupnosti na najrazlič
nejših področjih in  na vseh z 
enako predanostjo in  vnemo, 
prav tako na poklicnem kot na 
kulturnem  in političnem. Gla
sbi se je Mirko Špacapan zapisal 
že zgodaj. Kako ga je prevzela, 
dokazuje dejstvo, da je poleg 
poklicnih obveznosti in poleg 
drugih dejavnosti nadaljeval 
študij klavirja in ga leta 1996 tu
di dokončal. Njegova zavzetost 
za glasbo se je odražala predv
sem v zborovodstvu in  v kom
poziciji.... Pri Združenju smo 
lahko vselej računali na njego
vo sodelovanje pri naših pev
skih revijah ali ob drugih pri
ložnostih... Znane so nekatere 
njegove pom em bne pobude v

Podgori doživel svojo kalva
rijo...
Špacapanova ljubezen do gla
sbe se kaže tudi v njegovih 
kompozicijah. Napisal jih je v 
glavnem  za svoj podgorski 
zbor. Večkrat so pevci izvajali 
njegovo Mašo za očeta Bogomi
ra...
Ob 50-letnici smrti Lojzeta Bra
tuža je Mirko Špacapan, tedaj 
pokrajinski odbornik, dal po
budo za dvojezični posvet na 
pokrajini in za publikacijo pre
davanj.... Vrsta duhovnikov in 
laikov, ki so oblikovali naš 
duhovni svet in  zlasti našo kul
turo, je dolga: od Lojzeta Bra
tuža in  Mirka Fileja do Antona 
Kacina in  Kazimirja Humarja, 
od Jakoba Ukmarja in  Jožeta Pe
terlina pa do Viktorja Prašnika, 
Marka Vuka in  še drugih. Zdaj

ga je zajelo le takrat, ko je videl, 
da se m u godi krivica, ali, če ga 
drugi, zaradi svoje ozkogledno- 
sti ali majhnosti, niso razume
li... Sam, kot je v soboto v tej 
dvorani pravilno ugotovil nje
gov sodelavec na deželi Miloš 
Cotar, je raje najprej naredil in 
šele potem  govoril. Mirko Špa
capan je nenadom estljiv za 
našo stranko, tako uspešnega in 
sposobnega človeka na naj raz

liko pesmi, ki si jih uglasbil, ti 
bo danes mešani zbor Podgora 
zapel v slovo.... Rad si se spom
nil na svojega očeta prav z iz
vedbo maše, ki si jo sam kom
poniral. Organiziral si tekm o
vanje cerkvenega petja in  ga 
poim enoval po očetu Bogo
mirju...
Zakaj si bil zaljubljen v vas Pod- 
goro? Tega še danes ne vemo. 
18 let neprecenljivega dela v

zvezi z razvojem cerkvenega 
petja. Primerna je bila npr. od
ločitev, da vsakoletni spom in 
na pokojnega očeta Bogomira 
poveže z natečajem za cerkve
ne pevske zbore... Njegova ve
lika pozornost do cerkvenega 
zborovskega petja se kaže tudi v 
njegovih pobudah za razne spo
minske proslave ob pom em b
nejših obletnicah nasilne smr
ti Lojzeta Bratuža, ki je prav v

se jim je pridružil Mirko Špaca
pan. Vsem veljajo verzi, ki jih je 
Alojz Gradink napisal v drugem 
od dveh sonetov Na Erjavče
vem grobu:/Vi vsi, ki nepoza
bljene grobove/ je dala naša 
sončna vam  dežela/vrnite v 
naša mesta se in  sela/in pod vse 
vaše stare znane krove./.../Bodi
te zvezde nam  za težka pota,/ in 
ker ne m oremo zdaj več sami -

Predragi dirigent MIRKO!
“Dekleta vrla še naprej bodite vrla, ko t doslej bodite 

vzorne zm er mladenke krščanske zveste 
in Slovenke... ”

Z  notam i te pesmi, k i si jo  ti uglasbil, 
boš vedno v mojem spominu,..

Hvala 
CATERINA AMBROSI

Ob izg u b i deželnega sve tn ika  

MIRKA ŠPACAPANA

izreka  svojcem  obču teno  sožalje

KRAJEVNA SKUPNOST PODGORA

Predragi p r ija te lj MIRKO!
N a n eb u  sije n o va  lu č  življen ja . 

N aj bo to sp o m in  z a  vse delo, 
k i  s i g a  uspešno in  z  veseljem  opravljal,

WALTER BANDELJ
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Drago Štoka:

ilo je v sredini šestdesetih 
k let, ko sta mi ob nekem 
pogovoru v takratnem 

uredništvu Katoliškega glasa na 
Placuti Kazimir Humar in Jože 
Jurak sporočila, da bomo kmalu 
bogatejši za novo številno druži
no, ki je sklenila, da se iz Argen
tine vrne nazaj v svoje kraje. Spa- 
capanovi so to, sta mi dejala, in 
našo skupnost bo ta družina go
tovo obogatila. Oče Bogomir ni 
le tiskarski mojster, ampak tudi 
organist in zborovodja, sta še do
dala Humar in Jurak.
Res so se Špacapanovi vrnili, ma
ti in oče in trije odraščajoči otro
ci: Bernard, Peter in mali Mirko. 
Njihova prisotnost se je na Go
riškem kaj kmalu poznala v vseh 
vrstah, od skavtskih do šolskih in 
kulturno-prosvetnih. Oče Bogo
mir je vodil kar nekaj cerkvenih 
in posvetnih zborov, marljivo in 
odgovorno delal v tiskarni, po
stal nekaj let kasneje tudi prvi 
deželni predsednik samostojne 
slovenske narodne stranke, 
stranke Slovenske skupnosti, ki je 
na majskem ustanovitvenem 
kongresu leta 1975 postala 
stranka deželnega značaja.
S člani družine Špacapan sem 
imel dejansko stalne stike, ne sa
mo kot deželni svetovalec in taj
nik Slovenske skupnosti, ampak 
tudi kot kulturi predan član naše 
zamejske stvarnosti.
Globoko je odjeknila v naših sr
cih tragična, tako prezgodnja 
smrt mladega Petra, ki je naši 
skupnosti mnogo, mnogo obe
tal. Kasneje nam je smrt iztrgala 
iz svoje srede še vedno aktivnega 
in dinamičnega očeta Bogo
mirja.
Le dobro leto po smrti mame An
gelce pa je najmlajši od vse druži-

Zahvala
Slovenska skupnost se  zahva
ljuje vsem , ki so  s  svojim priče
vanjem in prisotnostjo počastili 
Mirka Š pacapana, dolgoletne
ga strankinega voditelja in vse
stranskega kulturnega delavca. 
Številčna prisotnost, občuteno 
vzdušje in izredna zbranost, ki 
so  sp re m lja la  p rič ev an ja  o 
ž iv ljen jsk em  u d e js tv o v an ju  
pokojnika, pričajo o njegovi pri
ljubljenosti. Tišina in mir v pre
polni dvorani Kulturnega centra 
Lojze Bratuž pa sta  bila najbolj 
zgovorno sporočilo s  strani vsa
kega, d a je  pokojnik užival vse
stransko spoštovanje.

Slovenska skupnost

ne začutil prve znake hude bo
lezni. In danes smo tu poklicani, 
da Ti, dragi Mirko, v naših vse 
preskromnih besedah in mislih, 
ki jih težko izoblikujemo, tako 
kot bi jih radi, izrečemo po
slednji prijateljski spomin.
Bil si v naši sredi odličen delavec, 
nositelj vedno novih načrtov, jih 
skušal tudi udejanjiti, bil si giba
lo toliko našim društvom, orga
nizacijam, z dušo in srcem si bil 
zavzet za svoj narod, za krščanske 
vrednote, ki nam  tudi v se
danjem, v mnogočem problema
tičnem svetu pomenijo mnogo 
več, kot si sami mislimo; bil si 
zvest in predan demokratičnim 
načelom svoje stranke, organiza
cij, društev, katerim si se ves raz
dajal, za katere si ves gorel. Srčna 
Ti hvala za ves trud, za vse Tvoje 
ideje in načrte, za vse Tvoje od
ločitve.
Zdaj smo tu skorajda nemočni ob 
Tvoji smrti, zdi se nam, kakor da 
bi se tudi nam  zaustavil dih, 
kakor da bi tudi nam zmanjkalo 
tal pod nogami, kakor da bi tudi 
mi s teboj morali odložiti svoje 
delo, svoje načrte, udejanjanja le- 
teh. Pa ni in ne sme biti tako! 
Boli nas Tvoja izguba, ker je to iz
guba za celotno našo slovensko 
narodno skupnost. Boli nas, ker 
ne bomo deležni več Tvoje bese
de in dejanske opore, boli nas, 
ker se bomo počutili 
osiromašene, morda tudi zbega
ne in brez moči. Vendar ni in ne 
sme biti tako!
Obogateni s Tvojimi dinamični
mi pristopi k naši stvarnosti bo
mo, mi starejši in z nami naši 
mlajši rodovi, iskali udejanjanje 
vsega tega, kar je Tebi bilo tako 
zelo pri srcu.
Živimo v času novih evropskih 
obzorij, v času uresničevanja 
naših zaščitnih zakonov, živimo 
v času, ko si svobodna in samo
stojna Slovenija, ki se je končno 
rešila vseh spon preteklih reži
mov in časov, tudi od nas 
pričakuje novih moči, novih 
načrtov, novih dinamičnih idej, 
zamisli.
Bodi prepričan, dragi Mirko, da 
bodo tudi mladi naši rodovi sto
pali po Tvoji poti, v slovenski na
rodni stranki in v vseh naših or
ganizacijah, v naših slovenskih 
društvih in ustanovah: to je pot, 
po kateri nam je tako prijetno in 
lepo stopati, to je pot slovenstva, 
demokracije in pristnih etičnih 
krščanskih vrednot, ki so 
našemu narodu v vsej, tudi večk
rat trdi zgodovini, znali vedno bi
ti v radost in ponos, v trdno opo
ro in v jasen pogled v nove čase.

Janez Povše:

Ob misli na našega Mir- 
kota Špacapana se kot 
Svet slovenskih organi
zacij na Goriškem s hvaležnostjo 

spominjamo vsega, kar je za nas 
storil. Mirko Špacapan je bil iz
jemna osebnost in je v sebi 
združeval mnogo enkratnih la
stnosti. Odlikoval se je z mirno 
in modro presojo, bil je zelo 
tem peram enten, imel je ne
verjetno sposobnost prenašanja 
svojih pobud na druge, kakor 
tudi pretanjen občutek za civil
no družbo in njeno specifiko. V 
dokaz sta njegova bogata pevska 
in zborovodska aktivnost ter 
vsestransko spodbujanje razno
vrstnih kulturnih dejavnosti. 
Istočasno je imel nenavaden dar 
za politično delovanje in za tiste 
vrednote, ki temeljijo na narod
nostni osnovi. Znana je njegova 
pronicljiva politična strategija, s 
katero mu je vselej uspelo pred
lagati uspešne volilne razpore
ditve.
In ne nazadnje je bil vsega obču
dovanja vreden zaradi svoje od
ločnosti, delavnosti, vztrajnosti 
in nepopustljivosti in toliko bolj

zaradi svoje prisrčne neposred
nosti, izjemne komunikativno
sti, duhovite hudom ušnosti in 
le njemu lastnega neponovljive
ga nasmeha. S svojim odhodom 
zapušča v nas - prepričani smo, 
da v celotni naši narodni in širši 
skupnosti - veliko in težko spre
jemljivo praznino. Takšni izgubi 
in njegovi vsesplošno priljublje
ni osebnosti se lahko oddolžimo 
samo na način, da njegovo delo 
po svojih močeh nadaljujemo, 
da do kraja prepoznamo vsebi
no njegove bogate delovne in 
duhovne zapuščine ter da niko
li ne pozabimo tistih njegovih 
ciljev, za katere si je nenehno in 
tako dosledno prizadeval.

ffTflTEfffnTTl
Zveza slovenske katoliške 
prosvete prispeva vsoto
1.000 evrov, namenjeno 
družabnosti po koncertih 49. 
Cecilijanke, za obnovo Koče 
sv.JožefavZabnicah. Običaj
na pogostitev pevcev je od
padla zaradi žalovanja ob 
smrti dr. Mirka Špacapana.

M nogo p rezg o d a j j e  o d  nas odšel 
n e p o za b n i p r ija te lj in  sodelavec

MIRKO ŠPACAPAN
M ed n a m i bosta z a  vedno  osta li njegova  

iskriva  u stvarja lnost in  g loboka  človečnost.

SVET SLOVENSKIH ORGANIZACIJ

Prerano nas je zapustil

dr. MIRKO ŠPACAPAN

Ob boleči izgubi se hvaležno spominjamo 
na vnetega spremljevalca našega kulturnega dela. 

Svojcem izrekamo iskreno sožalje!

KULTURNI CENTER LOJZE BRATUŽ

Ob p re ra n i izg u b i vsestranskega  
narodnega  in  ku ltu rn eg a  delavca

dr. MIRKA ŠPACAPANA

izreka  svojcem  g loboko  sožalje

ZVEZA SLOVENSKE KATOLIŠKE 
PROSVETE iz Gorice

Sožalje konzulata Republike Slovenije
Ob prerani sm rti dr. Mirka Š p a c a p a n a  iraža G eneralni konzulat 
R epub like  S loven ije  v Trstu isk ren o  so ž a lje  njegovi d ružin i, 
sorodnikom , deželnem u svetu , strank i S lovenska sk u p n o s t te r 
celotni slovenski manjšini. V kratkem  in bogatem  življenju je  s  
svojim delovanjem  na političnem , kulturnem  in zd ravstvenem  
pod roč ju  z a p u s til tra jn o  s le d  n e  s a m o  v s lo v en sk i n a ro d n i 
skupnosti, tem več tudi v širši družbi. S svojo bogato dejavnostjo  
je , kot da  bi slutil sm rt, v popolnosti izkoristil k ra tkost svojega 
življenja. Na G eneralnem  konzulatu Republike Slovenije v Trstu s e  
ga bom o spom injali kot prijetnega in p rem očrtnega  sogovornika.

A
Slovenska skupnost se klanja 
spominu deželnega svetnika 

in dolgoletnega strankinega voditelja 
MIRKA ŠPACAPANA
in izraža občuteno sožalje 

prizadetim svojcem.
Hvala, Mirko, za neutrudno in požrtvovalno delo 

za uveljavitev in razvoj slovenske 
narodne skupnosti v Italiji.

Ostal nam boš v večnem spominu!

SLOVENSKA SKUPNOST

Ob izg u b i predragega p o kra jin skeg a  ta jn ika  

dr. MIRKA ŠPACAPANA

izra ža ta  obču teno  in  iskreno sožalje svojcem

SEKCIJI SLOVENSKE SKUPNOSTI 
iz Doberdoba in Sovodenj

Ob p re ra n i sm r ti  

dr. MIRKA ŠPACAPANA,
h u d i izg u b i z a  vso našo  sk u p n o s t 

se n jegovem u  sp o m in u  hva ležn o  k la n ja m o  
in  so ro d n iko m  izreka m o  g loboko  sožalje

ŠTEVERJANSKA SEKCIJA SLOVENSKE SKUPNOSTI

DEŽELNA SVETNIŠKA SKUPINA MARJETICA 
ZA DEMOKRATSKO STRANKO in cela stranka  

ža lu je ta  z a  p rija te ljem  in  kolego

MIRKOM ŠPACAPANOM

Spom in ja ta  se njegove  
nenadom estljive  a n g a žira n o sti 

v sedan ji d eže ln i za k o n o d a jn i dob i

ZDRUŽENJE CERKVENIH 
PEVSKIH ZBOROV - GORICA

se z  veliko  hva ležnostjo  sp o m in ja

MIRKA ŠPACAPANA
ki se je  vseskozi razdajal za razvoj naše skupnosti, 

tudi na področju cerkvenega petja.

Vsem n jegovim  drag im  iskreno sožalje

Ob te žk i izg u b i 

dr. MIRKA ŠPACAPANA

žalostni izrekamo naše sožalje sorodnikom

S C G V  E M I L  K O M E L

Ob prerani izgubi prijatelja in političnega voditelja

dr. MIRKA ŠPACAPANA

se ga s hvaležnostjo spominjajo 
svetniki Slovenske skupnosti na goriški občini, 

Božidar Tabaj, Marilka Koršič in Silvester Primožič, 
ter izražajo svojcem iskreno sožalje

Ob smrti 

MIRKA ŠPACAPANA

zdravnika, politika, zborovodje in pevca 

žaluje tudi

ZVEZA CERKVENIH PEVSKIH ZBOROV TRST

S hva ležnostjo  se sp o m in ja  vsestranske p o m o č i  

dr. MIRKA ŠPACAPANA

in  izra ža  iskreno  sožalje so ro d n iko m

ODBOR PROTI GORIŠKEMU UPEPELJEVALNIKU

Spomin na
dr. MIRKA ŠPACAPANA,

tudi vnetega pevca in glasbenika, 
bo vedno živ med nami.

Ko izražamo iskreno sožalje svojcem, 
se klanjamo njegovi predanosti naši skupnosti.

SLOVENSKO KATOLIŠKO PROSVETNO DRUŠTVO 
F. B. SEDEJ iz Števerjana

Podgora jo č e  z a  svo jim  d irigen tom

D ragi MIRKO -
Prisrčna Ti hva la  z a  vse n ep o za b n e  trenutke, 

k i  sm o  j ih  p re ž ive li s tabo.

PD PODGORA, MePZ, OTROŠKI PEVSKI ZBOR, 
MPS AKORD in vsa PODGORSKA SKUPNOST

Prerano nas je  zapustil 
dr. MIRKO ŠPACAPAN

Njegovo ljubezen do petja bomo s hvaležnostjo 
ohranili v trajnem spominu

MLADINSKI CERKVENI PEVSKI ZBOR 
in ŽENSKI CERKVENI PEVSKI ZBOR 
iz ŽUPNIJE SV. MARTINA SOVODNJE

Ob p re ra n i izg u b i 

dr. MIRKA ŠPACAPANA

izreka  obču teno  sožalje svojcem

ŠTEVERJANSKA OBČINSKA UPRAVA
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O D B O J K A listov na svetu v te[posebni vlo
gi), poškodoval in Števerjanec je 
odlično izkoristil ta trenutek. 
Pridobil je ugled in državni ra
ting ter poleti imel že veliko po
nudb v Al ligi, izbral pa je ekipo 
Montichiari (Brescia) v Lombar
diji, kjer je njegov trener nič 
manj kot sloviti Julio Velasco. 
Letos nadaljuje z vrhunskim i 
nastopi, ki so prepričali tudi no
vega selektorja državne repre
zentance Anastasija, povratnika 

na klop az- 
zurrov, da ga 
vpokliče med 
izbrance. Tre
ner je nam 
reč odpisal 
dosedanja 
"libera" Cor- 
sana in Fari- 
no ter dejan
sko imenoval 
Lorisa za 
standardnega 
sprejemalca s 
prepoznav
nim  dresom. 
Vrtoglavi Ma- 
niajev vzpon 
je tako dose
gel v nekaj 
mesecih ne
pričakovane 
višine, ki pa 
fanta niso 
pustile brez 
sape ali ga 
obdale s pre

Svetel primer športnika

Delo, vedrina recept 
za uspeh Lorisa Maniaja

V letu 2007, ki se počasi iz
teka, se je na na j višji rav
ni proslavil naš odbojkar 

Loris Mania', svetel prim er 
športnika, ki je do slave prilezel 
polagoma in v prvi vrsti po za
slugi svoje nepopustljivosti pri 
delu.
Letnik 1979, doma iz Števerja- 
na, izhaja iz zdrave slovenske 
družine vinogradnikov. S to 
dejavnostjo se ukvarjata oče in 
brat, Loris pa pravi, da ko bo ko
nec prvoligaške pravljice (upaj
m o čez sto let), se jima bo v 
družinskem podjetju pridružil 
še sam. Seveda je bil od malih 
nog vajen pomagati in tudi da
nes, ko le utegne, rad priskoči 
na pomoč v brajde. Brat Gianni 
je hkrati aktiven kot amaterski 
igralec in  športni delavec pri 
Športnem združenju 01ympia, 
mlajša sestra Isabel pa uspešno 
nastopa v ženski verziji istega 
kluba - za ekipo Govolley. Prav 
pri 01ympii se je seveda začel z 
igro pod mrežo ukvarjati tudi 
današnji državni reprezentant, 
ki je nato na članski ravni svoj

tekmovalni vzpon začel pri dru- 
goligašu Valu, prvo prvoligaško 
izkušnjo pa je imel v Trstu (kjer 
si je z življenjsko 
družico tudi ure
dil stanovanje s 
pogledom na za
liv) pri nek
danjem Adriavol- 
leyu (trener korej
ski strokovnjak 
Kim Ho Čul). Po 
propadu tega 
projekta je na
daljeval poklicno 
kariero prvič da
leč od doma, in si
cer v Anconi v A2 
ligi. Uspešno igro 
v vlogi "libera" so 
opazili tudi v 
višjih legah in 
prestižna Piacen
za m u je lani, ko je 
bil Loris star že 27 
let, ponudila pri
ložnost igranja v 
prvi italijanski li
gi. Mania' je sezo
no začel kot rezer

va, prav v ključni fazi sezone pa 
se je standardni libero, Brazilec 
Sergio (eden najboljših specia

veliko napetostjo. Loris je nam 
reč zelo veder, pozitiven mlade
nič, hkrati odgovoren in ve
seljak. Preprost človek, ki k pro
fesionalnem u svetu pristopa 
tako, kot se je pred desetimi leti 
s prijatelji približal domačemu 
društvu. "M anijakalno" resen 
in angažiran pri treniranju in v 
igri (je namreč športnik z nor
malnimi telesnimi danostmi, ni 
naravni talent), toda z glavo 
vedno na pravem mestu in brez 
ubijajočega strahu, da bi m u kaj 
ne uspelo. Nekako v slogu: vse 
bom  dal od sebe in  se skušal 
vedno izkazati čim bolje, če pa 
bi kaj šlo narobe, je doma ved
no dovolj dela, da se prav goto
vo ne bom dolgočasil.
S to miselnostjo goji Loris vi
soke cilje v svojem klubu, obe
nem  pa bo s soigralci v državni 
selekciji (s prijateljem Matejem 
Černičem in drugim i zvezd
niki) naskakoval uvrstitev na 
olimpijske igre 2008, ki si jo bo
do morali azzurri po 
neuspešnem evropskem prven
stvu šele priboriti. Če bi Italiji 
uspelo, bo najbrž M ania' v 
Pekingu član standardne 
šesterke, kar se je zdela pred 
nekaj leti skoraj znanstvena fan
tastika.
Pa še o vlogi, ki jo ima naš ju
nak. "Libero" obstaja v odbojki 
samo nekaj let, odkar so refor
mirali pravila igre. Gre za 
nekakšnega vratarja, ki mora

sprejemati servis nasprotnikov 
in z mačjimi skoki in hitrim  po
mikanjem braniti bombe, ki jih 
streljajo sovražni tolkači. Loris 
je pri tem izredno učinkovit in 
zaradi tega cenjen, treba pa je

HOKEJ IN LINE
A l liga: M ilano R am s - P o le t Kwins Z ad ru ž n a  
k ra šk a  b a n k a  3 :5 .
NOGOM ET
Elitna liga: V esna - S e veg liano  0 :0 , Ju v e n tin a  - 
T ricesim o 1:1.
Promocijska liga: C en tro sed ia  - K ras 0 :1 .
1 . am a te rsk a  liga: Prim orec  - San G iovanni 
2 :3 , San C anzian  - P rim orje  5 :1 .
2 . am a te rsk a  liga: Breg - B eg liano  2 :1 , Ronchi 
- Z a r j a /G a ja  1:1.
3 . am a te rsk a  liga: U nior -  M ladost 2 :0 . 
KOŠARKA
(1  liga: Bor R a d en sk a  - V irtus U dine 7 2 :8 2 .
C2 liga: Ja d ra n  M ark  - A viano 7 8 :5 7 .
D liga: D inam o - Breg 7 9 :8 4 , A thletism o - 
K on tove l/S oko l 9 0 :7 2 .
ODBOJKA
Ženska C liga: M artignacco  - S loga  List 3 :0 . 
M oška C liga: Val Im sa  - Vivil 3 :1 , Sloga T abor 
T elevita  - Buia 3 :0 , Soča ZBDS - N atison ia  1 :3 . 
Ženska D liga: G ovolley K m ečka b a n k a  - 
B o r/B reg  Km ečka b a n k a  0 :3 , R overedo  - 
Kontovel 3 :0 .
M oška D liga: Sloga  - P a llavo lo  Trieste  2 :3 ,
San O uirino - 0 ly m p ia  T m ed ia  3 :2 .

vedeti, da je hkrati tudi soliden 
(mogoče ne ravno reprezen
tančni) napadalec.

HC

Pravljica za odrasle

Miklavžev večer
B il je  tak turoben dan, ko  

se jesen že nagiba k  z i
m i, ko  vlaga in  sivina  
napovedujeta  prve  snežin ke  

in  je  na jbo lj p r ije tn o  tiščati 
m e d  dlanm i skodelico vroče 
kave. Tak dan pač, ko  se ti ne  
da sedeti doma, pa te tudi na 
sprehodu km alu  strese do ko 
sti.
Na obali je  b ilo  ljud i k ljub  
vsem u precej, sprehajali so se 
m im o  va lov in  posedali p o  
lokalih , da bi gledali m orje. 
Neja je  bila tu bolj iz  navade, 
ljubila je to izzivanje galebov  
in  željno čakala, kdaj bodo pr
ve narcise pregnale mraz, ki jo  
je  vse bolj pritiskal k  tlom . Tu 
so najprej zacvetele, vsako le
to. Sicer si je  tudi sama želela 
vrt z  narcisami in  z  m akom , 
k i bi rdeče barval poletja . Z  
m o že m  sta iskala hišo, tako  
m ajhno, z  vrtom  in  s krpico  
neba, k jer bi se v  vročih  
nočeh  tu pa tam utrnila zvez
da. Zdaj sta že skoraj obupala. 
S stanovan jem  sta im ela  iz  
dneva v  dan več  stroškov  in  
m anj veselja, iskanje pa ju  je 
tako utrudilo, da nista več k u 
povala oglasnikov. Premalo  
denarja imava, je  ugotavljala 
Neja, ko  je  gledala morje, k i je 
odklanjalo  siv in o  zim skega  
neba. N ekje  p o d  cerkvenim  
obzidjem  je m lad  fan t igral na 
kitaro, tisto  pesem , k i je 
nekoč  zmagala na evrofestiva-

lu. In je  govorila o upanju, k i 
ga je Neja že  zapustila.
"Pa bi vseeno kupila  ogla
sn ik ,"  je  predlagal m ož, ko  je 
že vstopil v  tisto trgovino, ki 
je odprta n o č  in  dan.
"Saj sva rekla, da ga n e  bova 
več ," je  bila brez vsakega nav
dušenja.
"Pa vsaj še danes," n i p o p u 
stil, "saj je danes, konec  k o n 
cev, M iklavžev večer. "
Na M iklavžev  večer se je  
spom nila šele sedaj. In na vse 
tiste spom ine , k i odraslega 
človeka vežejo na čarobno de
cem brsko noč. M alo Nejo je  
M iklavž obdaril vsako leto. 
Najprej je  bilo  tisto pričako
vanje, k i je  trajalo nekaj ted
nov. Prižigale so se luči in  do
m a se je govorilo o M iklavžu. 
N ato so preob lek li trgovine, 
da so se v  n jih  zrcalile pravlji
ce. In nazadnje so prišle želje, 
sanje in  vsa tista vprašanja. 
Neja n i verjela sošolcem, k i so 
zatrjevali, da M iklavža ni. 
Smejali so se ji, a ona jim  je 
dokazovala, da prihaja, da 
mora biti tako, da si drugače 
n e  m oreš razlagati vseh tistih  
darov in  tistega opojnega  
vonja p o  m andarinah  in  
su h ih  figah. Tako so dišale 
m andarine in  pom aranče na 
M iklavža, da jih  je  bila vsa 
hiša polna. Sam o Miklavževe, 
druge skoraj niso im ele vonja. 
Sedaj m andarine in  p o m a 

/—a Goriška
Mohorjeva
družba
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ranče že dolgo n e  dišijo več  
tako. Predvsem  tiste, k i jih  
včasih kupuje  pakirane v  ve
leblagovnici.
M o ž je  prišel s časopisom: še 
svežim , lepo zavitim . Takim, 
o katerem  ne  
veš, kaj prinaša, 
dokler ga ne  
razgrneš in  od
preš. Sedla sta v  
kavarno, čisto  
zraven okna, da 
bi n e  zam udila  
morja in  sivine, 
ki se je že  vkla- 
pljala v  večer.
Po kavi je  Neja 
odprla časopis 
in  se sprehodila  
p o  oglasih. Že 
sp e t iste  drage 
ponudbe, nedo
segljive vile na 
m orju  in  p o d r
tije, k i jih  n i 
m ogoče obuditi 
iz  preteklosti.
Oglase je  p o z 
nala nekako  na 
pam et, saj so jih  
objavljali že le 
to dni, teden za 
tednom , v  za
sm eh  tistim , k i 
so, k o t  ona, 
iskali dom .
"Tale pa je  nov, 
pog le j," je  zaživela, "govori o 
m anjši h iš i na Krasu." Z  
m o žem  sta na to  razkosala 
oglas, ki je  govoril o hiši. Bila 
je  čisto navadna hiša, nekje  
sredi vasi, vrstna hišica z  
m anjšim  dvoriščem in  njivo, 
stara, na p o l obnovljena. Taka

se je  p a č  dalo, saj denarja n i 
bilo  dosti. Pa čisto ob glav
n em  trgu stoji, n eko liko  
vstran, jo  je  pa m ogoče videti, 
če parkiraš pri sp om en iku . 
No, seveda n im a  ogrevanja, 

saj tam p o z im i n ihče  
n i živel, še p o le ti so 
prihajali poredko. 
Mrak je  bil že  vsiljivo  
m rzel in  je napovedo
val noč, a z  m ožem  sta 
vseeno sedla v  avto in 
se odpeljala. Bilo je  
preveč, da bi odlagala 
na jutri. In danes je  bil 
M iklavžev večer.
Bila je  že popo lna  te
ma, ko  je  cesta izginja
la v  borovce in  je  bilo  
m orje  s Furlanijo da
leč  spodaj. Vozila sta 
počasi in  negotovo , 
saj je  bilo sm erokazov  
m alo. Cesta je  bila 
speljana sam o za tiste, 
k i že  vedo, kje im ajo  
cilj. Bila sta že visoko  
na p la n o ti in  m eg lo  
sta pustila  daleč spo
daj, tako da sta tu pa 
tam, ko  sta se znašla 
m ed  vinogradi, zazna
la zvezde in  noč, ki je 
bila tiha in  spokojna. 
S p o m en ik  sta našla 
takoj, saj je  bil sredi 
vasi, p o d  n jim  pa 

hišica, vsa tiha in skrčena v  te
m i. Prišla sta bliže in  Neja se 
je dotaknila oken. Hotela jih  
je odpreti. Iskala je p o tn a  vrt, 
iskala je dvorišče in  trenutke, 
k i so jih  prežive li na n jem . 
Hiša je bila majhna, z  gankom  
in  leseno streho, m ed lo  roza

navadna hiša, k i bi jo  skoraj 
vsakdo prezrl, am pak Neja si 
je tako zamišljala dom . 
Plačala sta, da bi poiskala te
lefon. Neja je zavrtela številko  
in  čakala, kakšen bo glas, ki

bo zarezal v  n je n o  pričako
vanje. Bila je  starejša gospa, 
nekoliko  nezaupljiva, živela je 
v  Ljubljani. Ja, hišo je  prodaja
la, kaj pa na j bi z  n jo, ko  je  
tako daleč, pa še m oževa hiša 
je. Lepa, no, seveda je  lepa, pa 
tudi obnovljena, n o  tako, k o t

barve, k i je  bila v  o d ten k ih  
skoraj rjava in  si v  n jej začutil 
zem ljo. Skozi okna n i bilo raz
brati veliko  o n jen em  
življenju, am pak Neja je začu
tila vonj p o  lesu in  p o  peči, ki 
je  včasih gorela. In je  razum e
la, da bo šlo, da si je tako za
mišljala dom .
V p o zn em  večeru je vas sam e
vala. Zaznal jih  je  sam o sose
d o v  pes, k i jim  je prijateljsko  
pom ahal. Pomislila je, da jih  
je  spozna l za dom ače, in  se 
nasm ehnila. Psi veliko vedo, 
največkrat začutijo to, kar se v  
nas šele rojeva.
Vzela jo  bova, je  bila najprej 
m isel in  nato  so bile dorečene 
besede, ki sta jih  sporočila p o  
telefonu. Drugačna sta se na
potila k  avtu, polna  zanosa in  
pričakovanja. Ko sta vstopala, 
sta začutila, da v  sosednjih  
hišah ugašajo luči in  za tem 
n im i okn i sta zaznala pričako
vanje otrok. N oč je  potegnila  
oblake čez n eb o  in  prve  
snežinke  so počasi padale na 
vas, k i je  dišala p o  p o m a 
rančah in  suhem  sadju. Bil je 
tisti čarobni decem brski 
večer, ki ga nosijo  v  sebi čisto 
vsi otroci. Ko je  avto odpeljal, 
se je Neja še enkrat ozrla. Mor
da je  upala, da bo zagledala sa
n i in  starčka na n jih , k i p ri
naša o trokom  darove in  ure
sničuje sanje odraslih. Neja, 
k i je našla dom  in je  vedela, 
da so ji n eko č  lagali, ko  so ji, 
m ajhn i deklici, dopovedova
li, da M iklavža n i in  je  M ik
lavžev  večer sam o lepa 
otroška pravljica.

Srni Pertot

MiCati ‘Pasarit

PRAVLJICE
za  moje m alčke

Marjanka Rebula 
Vas na jasi 
in druge 
čudne zgodbe

Milan Pasarit 
Pravljice 
za moje malčke


